
Της Κυριακής

Κραυγή απόγνωσης 
από 40 χιλιάδες 

μονογονεϊκές 
οικογένειες
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ΘΕΣΗ 

Ένα χρόνο μετά την 
ανάληψη της εξουσίας, 
ο Πρόεδρος Χριστο-

δουλίδης και οι συνεργάτες 
του προσπαθούν να κυβερ-
νήσουν. Όμως, παραμένουν 
εγκλωβισμένοι σε τέσσερεις 
τοίχους και δεν έχουν επαρ-
κή επαφή με την κοινωνία 
και την πραγματικότητα. 
Γι’ αυτό, οι αποφάσεις τους 
πάσχουν από το σύνδρομο 
της κλειστής αιθούσης! 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Σύνδρομο 
κλειστής 
αιθούσης… 
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Η απελευθέρωση ∆ΕΝ 
µπορεί να επιτευχθεί 
διά της διζωνικής 
τερατουργίας ΣΕΛΙ∆Α 7

ΚΡΙΣ ΜΙΧΑΗΛ  
Επανέρχονται
οι ∆ούρειοι Ίπποι 
ΣΕΛΙ∆Α 28

ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ - 
ΘΕΟ∆ΟΥΛΟΥ 
Η κατάσταση στο 
Σουδάν ΣΕΛΙ∆Α 25

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

ΑΡΗΣ-ΑΠΟΕΛ 
Ένας αγώνας

που µπορεί 
να «ζωγραφίσει» 
τον πρωταθλητή

ΣΕΛΙ∆Α 3210.03.2024

ΑΝΑΛΥΣΗ
Αναβάλλονται 
οι αποφάσεις 

για τα επιτόκια
ΣΕΛΙ∆Α 23

ΟΙΚΟΝΟΜΟΛΟΓΟΙ 
Ευηµερούν 

οι αριθµοί, αλλά 
όχι οι πολίτες 

ΣΕΛΙ∆Α 21

Ροζ βίντεο, ποσά εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ και ακίνητα στο όνοµα µοναχών 
στη Μονή των… «θαυµάτων», σκιαγραφούν ένα από τα µεγαλύτερα εκκλησιαστι-
κά σκάνδαλα που είδε η Κύπρος. Τέλος στα όσα φαίνεται να εκτυλίσσονταν στη 

Μονή Οσίου Αββακούµ έβαλε στόχο να θέσει, και µάλιστα όσο το δυνατόν πιο σύντοµα, η 
Εκκλησία, που κάθισε στο σκαµνί του Συνοδικού ∆ικαστηρίου τους δύο κατηγορούµενους 
µοναχούς. Η υπόθεση διερευνάται και από την Αστυνοµία. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 18-19 

ΜΑΣΤΙΓΑ
η χρήση 

ναρκωτικών 
από ανηλίκους 

Θου, Κύριε, 
φυλακήν τω 
στόµατί µου
Εκατοντάδες οικογένειες φαίνεται να έπεσαν 
θύµατα των δύο µοναχών, που ζητούσαν 25.000 
ευρώ για να στήσουν τέµπλο και 15.000 ευρώ 
για την ανέγερση προσκυνηταρίου 

∆ΙΑ∆ΙΚΑΣΙΑ ΚΑΘΑΡΣΗΣ ΑΠΟ ΤΑ ΡΟΖ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑ ΚΑΙ ΤΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΑΤΑΣΘΑΛΙΕΣ

Τα στοιχεία 
της ΥΚΑΝ 

αποδεικνύουν 
την κρισιµότητα 
της κατάστασης

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ
ΟΙ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ 
ΑΝΑΘΕΩΡΟΥΝ 
ΤΑ ΠΛΑΝΑ ΤΟΥΣ 
ΣΤΗΝ ΑΝ. ΜΕΣΟΓΕΙΟ
ΣΕΛΙ∆Α 10
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DEBATE
Νίκος Τορναρίτης 
και Χαράλαµπος 

Προύντζος 
ανοίγουν τα χαρ-
τιά τους στη «Σ»

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3

Πώς ενσωµατώνεται το οθωµανι-
κό δίκαιο στο ευρωπαϊκό κεκτηµέ-
νο µέσω λύσης του Κυπριακού 

Γιατί όσοι Ε/κ επιστρέψουν 
στα κατεχόµενα δεν θα 
έχουν δικαίωµα ψήφου 

Τουρκική εισβολή στην Αφρική 
με οχήματα, Βάσεις και drones



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Τον Πρόεδρο δεν τον βο-
ηθούν οι αυλοκόλακες, αλλά 
όσοι του λένε την αλήθεια. Και 
εμάς εκείνο που μας ενδιαφέ-
ρει είναι η ορθή λειτουργία του 
κράτους επ’ ωφελεία του πο-
λίτη, ο οποίος ζει την ακρίβεια 
και την αβεβαιότητα, χωρίς 
πλέον να δίνει άλλοθι στην 
Κυβέρνηση, που σε ουκ ολίγες 
περιπτώσεις κρύβεται πίσω 
από τις λανθασμένες επιλογές 
τής ΕΕ. Ερώτημα,  λοιπόν: Ποιο 
είναι το κυβερνητικό μοντέλο 
ανάπτυξης; Πώς η οικονομία 
θα βάλει μπρος και θα γίνει 
παραγωγική και κερδοφόρα 
για να μπορεί το κράτος να 
προχωρεί σε κοινωνικές πα-
ροχές; Τονίζονται αυτά, διότι ο 
Πρόεδρος αναφέρθηκε μεν την 
περασμένη Τρίτη σε κοινωνι-
κό φιλελευθερισμό, αλλά δεν 
εξήγησε πώς θα λειτουργήσει 
στην πράξη, ειδικώς όταν αυτό 
το μοντέλο διακυβέρνησης 
ανήκει στο ΕΛΚ (Ευρωπαϊκό 
Λαϊκό Κόμμα), δηλαδή στη 
συντηρητική Δεξιά της Ευρώ-
πης, ενώ οι δύο εκ των τριών 
εταίρων του Ν. Χριστοδουλίδη, 
δηλαδή το ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ, 
ανήκουν στους Σοσιαλιστές; 
Πώς θα γίνει ορθή οικονο-

μική διακυβέρνηση,  όταν οι 
κυβερνώντες είναι θιασώτες 
διαφορετικών οικονομικών 
θεωριών και πρακτικών; 

Υπάρχει απόσταση λόγων 
και πράξεων. Και αυτό δεν 
αφορά μόνο στην οικονομία, 
στην ανάπτυξη και στις κοι-
νωνικές παροχές, αλλά και 
στο Κυπριακό. Αύριο μάλιστα 
επανέρχεται η κ. Ολγκίν για 
να εξακριβώσει εάν υπάρχει 
κοινό έδαφος μεταξύ των δύο 
μερών για επιστροφή στο 
Κραν Μοντανά. Από πότε 
είναι πολιτική του ΔΗΚΟ, της 
καλής ομοσπονδίας, και της 
αντιομοσπονδιακής ΕΔΕΚ, η 
επιστροφή στο Κραν Μοντα-
νά; Πού συμφωνούν με τον 
Πρόεδρο; Υπάρχουν βεβαί-
ως και για τον ίδιο σοβαρά 
ερωτήματα, που οφείλει να 
απαντήσει: Γιατί έφυγε από 
το Κραν Μοντανά και τώρα, 
επτά χρόνια μετά, θέλει να 
επιστρέψει; Είναι καλύτερη ή 
χειρότερη από τότε η τουρκική 
πολιτική; Προφανώς χειρότε-
ρη, και δη εκβιαστική,  αφού 
η Άγκυρα και ο Ερσίν Τατάρ 
δεν συνομιλούν, εκτός και αν 
γίνει δεκτή η αρχή της ισότι-
μης κυριαρχίας και των δύο 
κρατών. Ερώτημα νέο, λοιπόν: 
Πού πάτε, κύριε Πρόεδρε;
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KAI TABLETS 

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
Για έγκυρη και αξιόπιστη ενηµέρωση στο 

www.simerini.com.cy

Τ
ην ώρα που το θέμα 
που μονοπωλεί το 
ενδιαφέρον το τε-
λευταίο διάστημα 
είναι οι σημαντικές 
εκκρεμότητες που 
καλούνται να αντι-

μετωπίσουν οι εμπλεκόμενοι στη 
Μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, οι προεκλογικοί ρυθμοί 
για τους υποψηφίους ανεβαίνουν 
σιγά-σιγά, ενόψει των Δημοτικών 
Εκλογών. 

Η «Σημερινή», αρχίζοντας από 
έναν από τους πιο νευραλγικούς 
δήμους, αυτόν της Λευκωσί-
ας, έθεσε στους δύο βασικούς 
υποψηφίους, Νίκο Τορναρίτη 
και Χαράλαμπο Προύντζο, τρία 
κοινά ερωτήματα, δίνοντάς τους 
την ευκαιρία να γνωστοποιήσουν 
στους πολίτες τον λόγο για τον οποίο 
αποφάσισαν να διεκδικήσουν τη 
θέση και το όραμά τους για τη Λευ-
κωσία. Καταθέτουν επίσης απόψεις 
και εισηγήσεις για αντιμετώπιση 
των «στρεβλώσεων» που παρου-
σιάστηκαν στη Μεταρρύθμιση της 

Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Ο Νίκος Τορναρίτης ανέφερε, 

μεταξύ άλλων, ότι δεν σκέφτηκε 
ποτέ «μείνε εκεί που είσαι, καλά 
είσαι στη Βουλή», αντιθέτως απο-
φάσισε να αποδεχτεί την «πρόκλη-
ση». Για  τον ίδιο, προτεραιότητα 
έχουν το Πράσινο και οι Δημόσιοι 
Χώροι, γιατί, όπως τονίζει, η μη-
τροπολιτική πλέον Λευκωσία έχει 
σοβαρά ελλείμματα στα δύο αυτά 
κεφάλαια. Σημείωσε ακόμη ότι, με 
την εφαρμογή της μεταρρύθμισης, 
θα διαπιστώσουν τι δεν λειτουργεί 
καλά και θα το αντιμετωπίσουν.

Με τη σειρά του ο Χαράλαμπος 
Προύντζος ανέφερε ότι αποφάσισε 
να διεκδικήσει τη Δημαρχία γιατί 
πιστεύει ότι ο νέος Δήμος Λευκω-
σίας χρειάζεται ένα μεγάλο άλμα 
μπροστά. Έχει ήδη καθορίσει έξι 
πυλώνες, στους οποίους θα εδρά-
ζεται η στρατηγική της Λευκωσίας 
και εισηγείται τη δημιουργία μιας 
ενιαίας ψηφιακής εφαρμογής, του  
«NicosiApp», ώστε να μπορούν δη-
μότες, επιχειρηματίες, επενδυτές και 
επισκέπτες να συναλλάσσονται με τον 
Δήμο. Για την επιτυχή υλοποίηση της 
μεταρρύθμισης ανέφερε ότι απαιτείται 
τεχνοκρατική γνώση και εμπειρία.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η «Σ» 
θα δώσει την ευκαιρία σε επόμενες 
εκδόσεις και σε υποψηφίους άλλων 
μεγάλων δήμων να παρουσιάσουν 
τις προτάσεις και θέσεις τους. 

Νίκος Τορναρίτης και Χαράλαµπος Προύντζος 
ανοίγουν τα χαρτιά τους στη «Σ» 

Οι προτεραιότητές τους, οι «στρεβλώσεις» 
 της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και η μεγάλη απόφαση 

Αυτό είναι 
το όραμά τους 
για τη Λευκωσία

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ
panagiotouc@sig-
malive.com

ΕΡΩΤΗΜΑΤΑ:

1
Γιατί πήρατε την 

απόφαση να διεκδι-
κήσετε τη ∆ηµαρχία 
της Λευκωσίας στις 
επερχόµενες εκλο-

γές;

2
Τι οραµατίζεστε για 
την πρωτεύουσα; 
Ποιες θα είναι οι 

προτεραιότητές σας 
σε περίπτωση που 

εκλεγείτε;

3
Το τελευταίο διά-
στηµα υπάρχει η 
γενική παραδοχή 
απ’ όλους τους 

εµπλεκοµένους ότι 
στη Μεταρρύθµιση 

της Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης υπάρχουν 
αρκετές «στρεβλώ-
σεις». Εσείς ποια 

κενά εντοπίζετε και 
ποιες λύσεις ειση-

γείστε;

1Ζω και εργάζομαι στη Λευ-
κωσία, είμαι βουλευτής Λευ-
κωσίας, η πόλη μας είναι 

στην καρδιά μου. Την γνωρίζω 
και… με γνωρίζει από παλιά. Η 
παράταξή μου, μαζί με το ΔΗΚΟ 
και την ΔΗΠΑ μού έκαναν μια 
πολύ τιμητική πρόταση, να είμαι ο 
κοινός υποψήφιος για τη Δημαρ-
χία της Λευκωσίας. Δεν σκέφτηκα 
«μείνε εκεί που είσαι, καλά είσαι 
στη Βουλή». Αποφάσισα να απο-

δεχτώ την «πρόκληση», επέλεξα 
να δώσω όλες μου τις δυνάμεις 
για την καλύτερη Λευκωσία. Η 
Λευκωσία μεγαλώνει, ενώνεται 
με την Έγκωμη, την Αγλαντζιά, 
τον Άγιο Δομέτιο. Η μετάβαση 
είναι μια πολύ απαιτητική υπό-
θεση. Με την εμπειρία μου, είμαι 
αποφασισμένος να συμβάλω στην 
επιτυχή μετάβαση στον Μητρο-
πολιτικό Δήμο Λευκωσίας, που 
ανοίγει νέους ορίζοντες για την 

πρωτεύουσα.

2Τα προβλήματα είναι πολλά, 
οι προκλήσεις περισσότερες. 
Πιστεύω στην ιεράρχησή 

τους, γιατί μόνο έτσι θα έχουμε 
ουσιαστικό  αποτέλεσμα. Προέχουν 
το Πράσινο και οι Δημόσιοι Χώ-
ροι γιατί η μητροπολιτική πλέον 
Λευκωσία έχει σοβαρά ελλείμματα 
στα δύο αυτά κεφάλαια. Θεωρώ 
π.χ. ότι όλος ο χώρος της Διεθνούς 
Έκθεσης στην Έγκωμη πρέπει να 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:

«Προέχουν το Πράσινο και οι Δημόσιοι Χώροι» 



«Ετοιμάζω το δικό μου “Σχέδιο για τη 
Λευκωσία”, έχοντας συναντήσει πλήθος 
δημοτών και οργανωμένων ομάδων. Θα 

το ανακοινώσω δημόσια για να γίνει 
κτήμα των πολιτών»
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1Αποφάσισα να διεκδικήσω 
τη Δημαρχία της Λευκωσί-
ας γιατί πιστεύω ότι ο νέος 

Δήμος Λευκωσίας χρειάζεται ένα 
μεγάλο άλμα μπροστά. Είμαι ένας 
νέος άνθρωπος, που επιθυμώ να προ-
σφέρω στην πόλη που με γέννησε, 
στην πόλη στην οποία μεγάλωσα, 
εργάστηκα και έφτιαξα οικογένεια. 
Έχω το όραμα, τις γνώσεις, την ενέρ-
γεια, την τεχνοκρατική επάρκεια και 
τη συνενωτική πολιτική προσέγγιση 
για να σπρώξω την πόλη που αγαπώ 
σε μια νέα, καλύτερη πορεία.

2Το όραμά μου για τη Λευκωσία 
είναι απλό: Θέλω η Λευκωσία 
να προσφέρει την καλύτερη 

ποιότητα ζωής στην Κύπρο και να 
καταστεί κορυφαία επιλογή για 
επιχειρήσεις, επενδυτές και επισκέ-
πτες. Για να υλοποιήσουμε αυτό το 
όραμα ετοιμάζουμε τη Στρατηγική 
Λευκωσίας, ένα αναλυτικό κείμενο 
προγράμματος.

Έχουμε καθορίσει 6 πυλώνες, 
στους οποίους θα εδράζεται η Στρα-
τηγική Λευκωσίας:

• Λευκωσία, μια πράσινη πόλη
• Λευκωσία, μια Έξυπνη, Δη-

μοκρατική, Αποτελεσματική Πόλη
• Λευκωσία, Μητρόπολη Ιστορίας, 

Πολιτισμού και Εμπειριών
• Λευκωσία, μια Συμπεριληπτική 

πόλη που νοιάζεται
• Λευκωσία των Πανεπιστημίων, 

της Έρευνας & Καινοτομίας
• Λευκωσία της Υγιούς Επιχει-

ρηματικότητας και των Βιώσιμων 
Επενδύσεων

Κάτω από τον κάθε πυλώνα κατα-
θέτουμε λεπτομερείς προτάσεις για 
να καταλήξουμε στο επιδιωκόμενο 
αποτέλεσμα, μακριά από γενικόλογα 
ευχολόγια.

Δεν είμαι επαγγελματίας πολιτι-
κός, έχω εργαστεί πολύ σκληρά τα 
τελευταία είκοσι χρόνια και γνωρίζω 
ότι οι εξαγγελίες χωρίς τεκμηρίωση 
και ουσιαστική μελέτη αποτελούν 
πυροτεχνήματα. Δεν εξυπηρετού-
νται οι πολίτες, ούτε τα προβλήματα 
επιλύονται με τέτοιες προσεγγίσεις.

Η καθαριότητα, η ασφάλεια, η κα-
τάσταση δρόμων και πεζοδρομίων, το 
κυκλοφοριακό, η έλλειψη πρασίνου 
και υποδομών είναι προβλήματα των 
δημοτών που απαιτούν άμεσες λύσεις. 
Η Στρατηγική Λευκωσίας απαντά σε 
αυτά τα προβλήματα αλλά μεριμνά 
και για μια Λευκωσία, η οποία να 
συνάδει με τις απαιτήσεις της ΕΕ για 
την Πράσινη και έξυπνη μετάβαση.

Δεν νοείται οι Λευκωσιάτες να 
είναι δεύτερης κατηγορίας πολίτες 
της ΕΕ σε θέματα μικρών και μεγάλων 
πνευμόνων πρασίνου, ενεργειακής 
αυτονομίας, ηλεκτροκίνησης, διαχεί-
ρισης αποβλήτων, φωτισμού στις γει-
τονιές, υποδομών ποδηλασίας και 
άθλησης, μέσων μαζικής μεταφοράς, 
ποδηλασίας και σκούτερ, ποιότητας 
του αέρα, ευημερίας των ζώων.

Γι’ αυτό προτείνω τρία νέα μεγάλα 
πάρκα στην πόλη (Κρατική Έκθεση, 

ΣΟΠΑΖ, Άγιος Δομέτιος) και τη με-
τατροπή της Λευκωσίας στην πρώτη 
ενεργειακή κοινότητα της Κύπρου με 
σκοπό να μηδενίσουμε το κόστος 
ρεύματος Αγλαντζιάς, Λευκωσίας, 
Έγκωμης και Αγίου Δομετίου, και 
το οποίο υπερβαίνει τα 4.000.000 
ευρώ, και να μειώσουμε το κόστος 
ρεύματος για δημότες και επιχειρήσεις 
που δεν μπορούν να επωφεληθούν 
από άλλα σχέδια, π.χ. διαμένοντες σε 
διαμερίσματα και μικρές επιχειρήσεις 
σε κοινόκτητες ή διατηρητέες οικοδομές.

Ούτε μπορεί να γίνει αποδεκτή 
πλέον η απουσία σοβαρής ψηφια-
κής υποδομής για εξυπηρέτηση και 
ενημέρωση. Γι’ αυτό και εισηγούμα-
στε μια ενιαία ψηφιακή εφαρμογή, 
το NicosiApp, μέσω του οποίου θα 
μπορούν δημότες, επιχειρηματί-
ες, επενδυτές και επισκέπτες να 
συναλλάσσονται με τον  Δήμο, να 
υποβάλλουν και διεκπεραιώνουν 
αιτήσεις και να ενημερώνονται για 
όσα τους αφορούν.

Το μεγαλύτερο πρόβλημα της 
Λευκωσίας είναι η ημικατοχή και 
διαίρεση. Είναι ανοικτή πληγή στο 
σώμα της πόλης. Επηρεάζει τα πάντα. 
Ο Δήμαρχος Λευκωσίας πρέπει να 
συνεργάζεται με την εκάστοτε Κυβέρ-
νηση και να υλοποιεί δράσεις προς 
όφελος των κατοίκων ολόκληρης της 
πόλης, σε συνεργασία με τους Τ/κ. 
Οι συνθήκες είναι δύσκολες, όμως 
μακριά από άσκοπες βαρύγδουπες 
εξαγγελίες που δυσχεραίνουν την 
κατάσταση, μπορούμε να φέρουμε 
αποτελέσματα.

3 Μεταρρύθμιση απέχει πολύ 
από τη φιλοσοφία και εισηγή-
σεις των εμπειρογνωμόνων 

που είχαν διοριστεί. Ο αριθμός Δήμων 
και αξιωματούχων είναι πολύ μεγάλος 
και στη διαδικασία παρεισέφρησαν 
κριτήρια άσχετα με τη βασική επι-
δίωξη, που ήταν ο οργανωτικός και 
οικονομικός ορθολογισμός. Όμως 
αυτό έχουμε σήμερα και αυτό θα πρέ-
πει να υλοποιήσουμε με επάρκεια,  
φέρνοντας αποτελέσματα.

Το μεγαλύτερο κενό είναι η ελλι-
πής χρηματοδότηση του εγχειρήματος 

από την κεντρική Κυβέρνηση. Υπο-
δομές όπως σκυβαλοφόρα, σταθμοί 
μεταφόρτωσης αποβλήτων έπρεπε να 
είχαν ήδη χρηματοδοτηθεί σύμφωνα 
με τις μελέτες των εμπειρογνωμόνων.

Σοβαρά προβλήματα παρου-
σιάζονται στην υλοποίηση του ψη-
φιακού συστήματος «Ευαγόρας», 
στην ενοποίηση υπηρεσιών, στις 
μεταστεγάσεις, στις διαμορφώσεις 
κτηρίων για φιλοξενία υπηρεσιών 
και τμημάτων.

Επίσης, υπάρχουν πολλά κενά στη 
διαδημοτική συνεργασία, δεδομένου 
του μεγάλου αριθμού δήμων, στην 
αποτελεσματική και όχι διακοσμητι-
κή συμμετοχή των νέων και άλλων 
σημαντικών ομάδων και συνόλων 
με θεσμοθετημένο τρόπο στη δια-
δικασία λήψης αποφάσεων, στον 
εξορθολογισμό διαδικασιών.

Για τη διαδημοτική συνεργασία 
(π.χ. κυκλοφοριακό) προτείνουμε 
διευρυμένη και αποτελεσματική 
αξιοποίηση της Διαδημοτικής Εται-
ρείας, που αποτέλεσε και το όχημα 
διεκδίκησης των κονδυλίων από το 
Ευρωπαϊκό Ταμείο Συνοχής. Μέσα 
από αυτήν τη συνεργασία ίσως ωρι-
μάσει και η συζήτηση για περαιτέρω 
αυτόβουλες συγχωνεύσεις.

Η δημοκρατική διαδικασία και 
η συμμετοχή είναι κρίσιμη για μας. 
Έχουμε αρκετές εισηγήσεις, όπως η 
θεσμοθέτηση των δημοψηφισμάτων 
και η υποχρεωτική διαβούλευση με 
επηρεαζόμενους προ της λήψης ση-
μαντικών αποφάσεων. Τέτοια π.χ. είναι 
η απόφαση για αξιοποίηση της Κρα-
τικής Έκθεσης. Η κεντρική Κυβέρ-
νηση μπορεί να έχει σχεδιασμούς, 
αλλά η τοπική κοινωνία είναι αυτή 
που ζει καθημερινά με τις συνέπειες 
σχεδιασμών και αποφάσεων.

Για την επιτυχή υλοποίηση της με-
ταρρύθμισης απαιτείται τεχνοκρατική 
γνώση και εμπειρία σε σχεδιασμό και 
υλοποίηση μεταρρυθμίσεων. Έχω 
κάνει πάρα πολλά τέτοια έργα, στην 
Κύπρο και στο εξωτερικό, και ξέρω 
καλά τι σημαίνει επιτυχημένη δια-
χείριση αλλαγής. Η γενική πολιτική 
εμπειρία δεν αρκεί για τέτοιες τομές.

γίνει πνεύμονας πρασίνου για 
την οικογένεια, για τους νέους, 
τους φοιτητές, για τα άτομα με 
αναπηρία.  

Επίσης, σε συνεργασία με το 
κεντρικό κράτος να βρούμε νέες 
λύσεις για το κυκλοφοριακό. 
Έχω ήδη συναντηθεί με τον 
Υπουργό Μεταφορών, Επι-
κοινωνιών και Έργων Αλέξη 
Βαφειάδη και η συνάντηση ήταν 
πολύ παραγωγική. Το κυκλοφο-
ριακό συνδέεται εν πολλοίς με  
κεντρικές πολιτικές αποφάσεις, 
όπως λ.χ. οι κεντρικοί δρόμοι 
και το ωράριο της δημόσιας 
υπηρεσίας.  Ο Δήμος οφείλει 
να έχει προτάσεις και να τις δι-
εκδικήσει. Προγραμματίζω και 
άλλες συναντήσεις, θεσμικά με 
υπουργούς, όπως με την Υπουρ-
γό Παιδείας κ. Μιχαηλίδου με 
κύριο αντικείμενο την πρότασή 
μου για τα «Σχολεία Ανοικτά 
στην Κοινωνία». Όπως και με 
την Υφυπουργό Πολιτισμού κ. 
Κασσιανίδου για σειρά από θέ-
ματα, μεταξύ άλλων, τη σύνδεση 
των μουσείων, το άνοιγμά τους 
στους πολίτες, την ανάδειξη του 
πολιτισμού ως της κινητήριας  
δύναμης της Λευκωσίας για 
ανάπτυξη. Οι προτάσεις μου 
μετατρέπουν  τη Λευκωσία 
σε Δήμο - πρωταγωνιστή σε 
συνέργειες ανάμεσα στο Κράτος 
και τους Ιδιώτες. Στοχεύω στη 
σύζευξη ανάμεσα στην Πολιτι-
στική Κληρονομιά,  που είναι η 
Ταυτότητα της Λευκωσίας, και 
την τουριστική και οικονομική 
ανάπτυξή της.

Ακόμα, έχουμε πολλή δου-
λειά να κάνουμε για να βελτιω-
θούμε ως Μητροπολιτικός Δή-
μος. Καλύτερη διαβούλευση και 
συνεννόηση με τους Δημότες. 

Ψηφιοποίηση Υπηρεσιών, προ-
γράμματα Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και, βέβαια, η Καθαριότητα. 
Καθιερώνω ενισχυμένες μορφές 
αμφίδρομης επικοινωνίας με 
τους δημότες, ιδίως σε σχέση 
με ζητήματα υποδομών και 
ποιότητας ζωής. Θα αξιοποι-
ήσω την ψηφιακή τεχνολογία 
και την ανάπτυξη συνεργειών 
με τα τέσσερα Πανεπιστήμια. 
Προτείνω εφαρμογές ψηφιακής 
εξυπηρέτησης των δημοτών.  
Άρα, πλήρης ψηφιακή επι-
κοινωνία Δήμου- Πολίτη και 
καθιέρωση «Ημέρας Δημότη» 
για άμεση επαφή. Επίσης περαι-
τέρω αξιοποίηση τεχνογνωσίας 
και πόρων που προσφέρει η ΕΕ. 
Ετοιμάζω το δικό μου «Σχέδιο 
για τη Λευκωσία», έχοντας συ-
ναντήσει πλήθος δημοτών και 
οργανωμένων ομάδων. Θα το 
ανακοινώσω δημόσια για να 
γίνει κτήμα των πολιτών. 

3Προσωπικά ξεκινώ βλέ-
ποντας τη θετική πλευ-
ρά της Μεταρρύθμισης. 

Πάνω σε αυτήν κτίζω. Δείτε το 
παράδειγμα της Λευκωσίας: Γί-
νεται ουσιαστικά Μητροπολι-
τικός Δήμος, ενώνει Δήμους 
και μεγαλώνει δυνατότητες. 
Υπάρχουν αδυναμίες ή κενά; 
Βεβαίως υπάρχουν, όλοι συμ-
φωνούμε. Με την εφαρμογή της 
μεταρρύθμισης θα διαπιστώ-
σουμε τι δεν λειτουργεί καλά 
και θα το αντιμετωπίσουμε. 
Προσωπικά νιώθω ότι με την 
κοινοβουλευτική μου πείρα, τη 
γνώση της κρατικής διοίκησης 
και την ευρωπαϊκή μου εμπειρία 
μπορώ να συμβάλω αποτελε-
σματικά στην ομαλή, τη στέρεη 
μετάβαση στη νέα εποχή για τη 
Λευκωσία μας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΡΟΥΝΤΖΟΣ: 

«Καθορίσαμε 6 πυλώνες στρατηγικής»

«Εισηγούμαστε 
μια ενιαία ψηφι-
ακή εφαρμογή, το 
NicosiApp, μέσω 
του οποίου θα 
μπορούν δημότες, 
επιχειρηματίες, 
επενδυτές και επι-
σκέπτες να συναλ-
λάσσονται με τον 
Δήμο»
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Η
Τουρκία και ο 
Ερντογάν δεν 
οικοδομούν τη 
νέα Οθωμανική 
Αυτοκρατορία 
στα λόγια, αλλά 
στην πράξη. Η 

Γαλάζια Πατρίδα συνιστά μιαν 
από τις πτυχές του στρατηγικού 
σχεδιασμού της Άγκυρας. Οι άλλες 
διαστάσεις αφορούν στο ΝΑΤΟ, 
στην ΕΕ, στις σχέσεις με τη Ρωσία, 
τις ΗΠΑ και δη την πολιτική του 
εκκρεμούς, καθώς και αυτές με 
την Κίνα. Κινείται από την Ευρώπη 
ώς την Ασία και τώρα εισβάλλει 
στην Αφρική. Όχι μόνο με τις Βά-
σεις, που έχει ήδη εγκαθιδρύσει 
στη Λιβύη, στη Σομαλία και στο 
Σουδάν σε συνδυασμό με εκείνη 
του Κατάρ, τώρα βάζει πόδι σε μια 
σειρά κρατών μέσω της πολεμι-
κής της βιομηχανίας, πωλώντας 
τροχοφόρα και ερπυστριοφόρα 
οχήματα, καθώς και “drones”. 

Βάσεις και ηγεμονικός 
χαρακτήρας 

Η Τουρκία εγκαθιδρύει Βάσεις 
στην Αφρική, εκπαιδεύει αξιωμα-
τικούς και μέσω των πωλήσεων 
στρατιωτικού υλικού δημιουργεί, 
μέσα από τις συνθήκες αλληλε-
ξαρτήσεων, εξαρτήσεις. Βασικό, δε, 
στοιχείο της σχέσης αυτής συνιστά 
η θρησκεία και η πρόθεση της 
Άγκυρα να είναι οιονεί εγγυήτρια 
των κρατών αυτών. Ενώ έχουμε 
από τη μια υποχώρηση της Δύσης 
και δη των Ευρωπαίων από την 
Αφρική, από την άλλη έχουμε μια 
νέα μορφή εισβολής της Τουρκίας, 
που της επιτρέπει να αυξάνει τον 
ηγεμονικό της χαρακτήρα. 

Πολεμική βιομηχανία 
Η τουρκική πολεμική βιομη-

χανία έχει κάνει άλματα. Το 2002 
ο κύκλος εργασιών ήταν 1 δις δο-
λάρια και το 2020 έφτασε τα 11 
δις δολάρια. Οι εξαρτήσεις του 
τουρκικού στρατού από τη Δύση 
έφταναν, κατά το παρελθόν, το πο-
σοστό του 70% με 80% και σταδι-
ακά έχουν περιοριστεί στο 30%. 

Το 2021 οι τουρκικές εξαγωγές 
οπλικών συστημάτων άγγιξαν το 
ρεκόρ των 3,2 δις δολαρίων. Το 
2023 η Τουρκία εισέπραξε περί τα 
5,5 δις δολάρια από τις εξαγωγές 

των οπλικών της συστημάτων. 
Τα χρήματα αυτά αναλογούν 
σε αύξηση της τάξης του 25% 
συγκριτικά με το 2022. 

Οι μεγαλύτερες τουρκικές 
εταιρείες επί τη βάσει των πω-
λήσεών τους στο εξωτερικό 

είναι οι εξής: 
–Baykar (drones): 1,8 δι-

σεκατομμύρια δολάρια 
– Turkish Aerospace 
Industries (αεροδιαστημικά συστή-
ματα): 864 εκατομμύρια δολάρια  
– Μηχανήματα και Χημική Βιομη-
χανία (πυρομαχικά, εκρηκτικά και 
όπλα): 439 εκατομμύρια δολάρια  
– Tusas Engine Industries (αε-
ροδιαστημικοί κινητήρες): 
337 εκατομμύρια δολάρια  

– BMC (στρατιωτικά οχήμα-
τα): 255 εκατομμύρια δολάρια 
– Roketsan (βλήματα): 
161 εκατομμύρια δολάρια 
– Ram Dis Ticaret (στρα-
τιωτικά οχήματα): 160 
εκατομμύρια δολάρια 
– Pratt & Whitney’s Turkish 
Technik (υπηρεσίες επισκευ-
ής): 111 εκατομμύρια δολάρια 
– Aselsan (ηλεκτρονικά συστή-
ματα): 108 εκατομμύρια δολάρια 
– Samsun Yurt Savunma (αερο-
διαστημική και πυροβόλα όπλα): 
104 εκατομμύρια δολάρια. 

 
Η πτώση της Κύπρου…

Η τουρκική επεκτατική πολιτι-
κή στηρίζεται επί του μουσουλμα-
νικού στοιχείου. Η Κύπρος είναι 

αναπόσπαστο τμήμα της νέας 
Οθωμανικής Στρατηγικής και μια 
από τις κορυφές του γεωπολιτικού 
τριγώνου, που συντίθεται από τις 
Βάσεις της Σομαλίας και του Κατάρ. 
Συν του γεγονότος ότι, εάν πέσει 
η Κύπρος, τότε η Άγκυρα μπορεί 
να κλείσει με ευκολότερο τρόπο 
τα στενά του ανατολικού Αιγαί-
ου, δηλαδή την περιοχή Κρήτης 
- Καρπάθου, Καρπάθου - Ρόδου. Η 
πτώση της Κύπρου μεταφέρει τη 
γραμμή άμυνας της Ελλάδας στη 
γραμμή, Κρήτη, Κάρπαθος, Ρόδος 
και η αποστρατιωτικοποίηση των 
νησιών του Αιγαίου φέρνει την 
άμυνα της Ελλάδας πέραν του 
25ου μεσημβρινού, πλησίον της 
ηπειρωτικής χώρας. 

Πίσω από τα μισόλογα 
του Προέδρου

Αύριο Δευτέρα, 11 Μαρτίου, 
φθάνει εκ νέου στην Κύπρο η ειδική 
απεσταλμένη του ΓΓ του ΟΗΕ, κ. 
Ολγκίν - Γκουεγιάρ, για να συνεχίσει 
τις προσπάθειές της για την εξεύρεση 
του εδάφους προκειμένου να επα-
ναρχίσουν οι συνομιλίες. Προτού 
αφιχθεί στο νησί η κ. Ολγκίν, την 
περασμένη Τετάρτη, ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης, 

Πώς η τουρκική πο-
λεμική βιομηχανία 
θα γίνει εργαλείο 
του Οθωμανισμού

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Τουρκική εισβολή στην Αφρική
με οχήματα, Βάσεις και drones

ΕΠΙΣΤΡΟΦΉ ΣΤΟΝ ΒΟΡΡΆ ΧΩΡΙΣ ΔΙΚΆΙΩΜΆ ΨΉΦΟΥ ΣΤΉ ΛΟΓΙΚΉ ΤΩΝ ΔΥΟ ΚΡΆΤΩΝ

Πώς γίνεται δεκτή η προώθηση του οθωμανικού δικαίου μέσω της λύσης, 
η τριχοτόμηση της ιθαγένειας και πότε ένας Έλληνας θα γίνεται Τούρκος 

 Ο χάρτης αυτός αποτυπώνει τις στρατηγικές και στρατιωτικές συμφωνίες της Τουρκίας με κράτη της Αφρικής. 
Πρόσθετα απεικονίζει τον στρατηγικό σχεδιασμό της Άγκυρας μεταξύ Ασίας, Αφρικής και Ευρώπης επί τη βάσει 
του νέου Οθωμανισμού, εντός του οποίου εμπίπτει η Γαλάζια Πατρίδα και ο έλεγχος των θαλάσσιων οδών από τα 
στενά του Άντεν κοντά στη Σομαλία ώς εκείνα του Ορμούζ και των βάσεων μεταξύ Λιβύης και Αλβανίας. 
Η Κύπρος είναι μέρος αυτής της νεο-οθωμανικής πολιτικής. Μάλιστα, η Άγκυρα επιδιώκει να ενσωματώσει το 
οθωμανικό δίκαιο εντός του κεκτημένου διά της λύσεως του Κυπριακού και της απώλειας του δικαιώματος της 
ψήφου σε όσους Έλληνες της Κύπρου θελήσουν επί τη βάσει ποσοστώσεων να επιστρέψουν στο τουρκοκυπριακό 
συνιστών κράτος σε περίπτωση λύσης. Πώς και γιατί, αναλύεται εκτενώς στο κείμενο. 
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δήλωσε ότι όσοι πρόσφυγες και μη 
θα επιστρέψουν στα κατεχόμενα σε 
περίπτωση λύσης δεν θα ασκούν 
όλα τα δικαιώματά τους, παρότι 
θα έχουν ελευθερία διαμονής και 
εγκατάστασης όπως όλοι οι Ευρω-
παίοι πολίτες. Τι, όμως, ήθελε να 
πει ο Πρόεδρος όταν έλεγε ότι δεν 
θα ασκούν όσοι Ελληνοκύπριοι 
επιστρέψουν στο τουρκοκυπριακό 
συνιστών κράτος, όλα τα δικαιώματά 
τους; Η απάντηση προκύπτει μέσω 
των λεγόμενων συγκλίσεων, που 
έχουν ήδη ανακοινωθεί και προ-
νοούν ότι: Όσοι Ελληνοκύπριοι θα 
επιστρέψουν και θα έχουν μόνιμη 
κατοικία στον βορρά, δεν θα έχουν 
δικαίωμα ψήφου σε εθνικές εκλογές 
για την εκλογή βουλευτών, γερου-
σιαστών και Προέδρου εκεί όπου 
διαμένουν. Δηλαδή, στο τουρκο-
κυπριακό συνιστών κράτος. Και 
αυτό αποφασίστηκε για να έχουν 
εσαεί την πλειοψηφία οι Τούρκοι 
στον βορρά. 

Η απώλεια της ψήφου
Τι σημαίνει αυτό νομικά και πο-

λιτικά; Ότι ανοίγουν οι πύλες για τα 
δύο κράτη. Γιατί; Διότι το δικαίωμα 
της ψήφου είναι συμφυές με την 
πατρίδα και τη διαμονή. Πώς θα 
είναι πατρίδα μας ο βορράς, όταν δεν 
θα έχουμε δικαίωμα ψήφου επει-
δή είμαστε Έλληνες; Ο βορράς δεν 
είναι Βέλγιο ή Γερμανία, μια άλλη 
χώρα της ΕΕ, στην οποία έχουμε 
δικαίωμα ελεύθερης διακίνησης 
και εγκατάστασης αλλά όχι ψήφου. 
Ο βορράς είναι η πατρίδα μας. Δεν 
είναι Βέλγιο. Και στην πατρίδα μας 
θα πρέπει να έχουμε δικαίωμα ψή-

φου. Εφόσον αυτό το δικαίωμα μάς 
αφαιρείται, η λύση κινείται στην 
πρακτική των δύο κρατών. 

Υπάρχει, βεβαίως, και επιλογή 
για έναν Ελληνοκύπριο που θα κα-
τοικεί στον βορρά να ψηφίζει εκεί, 
αντί να έρχεται στον νότο για την 
εκτέλεση του δικαιώματός του. Μπο-
ρεί να συμβεί κάτι τέτοιο όταν ο 
Ελληνοκύπριος αποταθεί στις 
Αρχές του τουρκοκυπριακού 
συνιστώντος κράτους για να 
απολέσει την ελληνοκυπριακή 
εσωτερική ιθαγένεια και να 
αποκτήσει την τουρκοκυπρι-
ακή. Άρα, για να έχει δικαίω-
μα κάποιος στον βορρά, θα 
πρέπει να γίνει από Έλληνας, 
Τούρκος! Αυτό δεν είναι το 

ευρωπαϊκό δίκαιο, αλλά οθωμανικό 
δίκαιο, επί τη βάσει του οποίου, για 
να είχε κάποιος δικαίωμα ψήφου 
κατά την Οθωμανική Αυτοκρατορία, 
θα έπρεπε να γίνει από χριστιανός, 
μουσουλμάνος, δηλαδή οθωμανός. 
Επειδή συνταύτιζαν τη θρησκεία με 
την εθνική καταγωγή, όσοι Έλλη-
νες γίνονταν μουσουλμάνοι για να 
έχουν δικαίωμα ψήφου, θεωρούνταν 
αυτόματα ή σταδιακά ως Τούρκοι. 

Το κεκτημένο και 
πρωτογενές δίκαιο

Επί τη βάσει των ανωτέρω 
μπορούν να επισημανθούν τα 
ακόλουθα: 

Η λεγόμενη μία ιθαγένεια τρι-
χοτομείται σε μια κοινή και άλλες 
δυο εσωτερικές, μια ελληνοκυπρι-
ακή και μια τουρκοκυπριακή. Το 
δικαίωμα της ψήφου ρυθμίζεται 
από την εσωτερική ιθαγένεια και 
έχει ρατσιστικό χαρακτήρα. Γιατί; 
Διότι χάνει κάποιος το δικαίωμα 
της ψήφου στον βορρά, λόγω της 
ελληνικής εθνικής του καταγω-
γής. Και πού συμβαίνει αυτό; Σε 
μια περιοχή στην οποία, προ του 
΄74, οι νόμιμοι κάτοικοι ήταν σε 
ποσοστό της τάξης του 82% Έλλη-
νες. Εάν αυτή η ρύθμιση δεν είναι 
ρατσιστική και διχοτομική και αν 
δεν νομιμοποιεί τα τετελεσμένα 
της εισβολής, τι είναι; 

Προβλήθηκε, πάντως, ότι η 
φόρμουλα της απώλειας του δι-
καιώματος της ψήφου των Ελλήνων 
στον βορρά μοιάζει με εκείνη των 
ετεροδημοτών. Ουδέν αναληθέστε-
ρον! Γιατί; Διότι ο ετεροδημότης 
επιλέγει ότι θα ψηφίζει στον τόπο 
καταγωγής του, παρότι διαμένει 
κάπου αλλού. Στη δική μας περί-

πτωση δεν είναι εθελούσια 
επιλογή, αλλά ρατσιστική 
επιβολή. Δηλαδή, ο Ελλη-
νοκύπριος δεν έχει επιλογή. 
Του στερείται το δικαίωμα 
ψήφου επειδή είναι Έλληνας 
και απαγορεύεται λόγω της 
εθνικής του ταυτότητας να 
ψηφίζει εκεί όπου διαμένει, 
δηλαδή στον βορρά. Ως εκ 

τούτου, εάν θέλει να ψηφίσει, ανα-
γκαστικά, θα πρέπει είτε να μεταβεί 
στον νότο ή να γίνει από Έλληνας 
Τούρκος εάν του το επιτρέψουν 
οι Αρχές του τουρκοκυπριακού 
συνιστώντος κράτους. 

Η λογική και πρακτική εφαρμο-
γή του οθωμανικού δικαίου μπορεί 
να ενσωματωθεί στο κεκτημένο σε 
ό,τι αφορά την Κύπρο στη βάση 
του πρωτογενούς δικαίου. Σήμερα 
ισχύει το δίκαιο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Εφόσον με την 
ομοσπονδία το ενιαίο κράτος θα 
διχοτομηθεί σε δυο πολιτείες με 
νέες ρυθμίσες, που θα προκύ-
ψουν στην ουσία εκ του μηδενός 
εφόσον τίποτε δεν θα μείνει από 
την Κυπριακή Δημοκρατία, θα 
πρόκειται για την υιοθέτηση του 
πρωτογενούς δικαίου, που θα εν-
σωματωθεί στο ευρωπαϊκό με τις 
όποιες αποκλίσεις μπορεί να ισχύ-
ουν σε τοπικό επίπεδο. Άλλωστε, 
όταν αναφερόμαστε σε κεκτημένο, 
σε αυτό περιλαμβάνονται και οι 
αποκλίσεις.

Μέσω Κύπρου… 
Όταν, λοιπόν, οι Τούρκοι 

αναφέρονται σε αυτοκρατορία, 
δεν την εφαρμόζουν μόνο διά 
της ισχύος τους, αλλά και με τη 
θρησκεία τους και τους κανόνες 
της. Και χρησιμοποιούν την Κύ-
προ και τις προσπάθειες λύσης 
για να τους περάσουν και στην 
ΕΕ… Και ποιοι είναι αγωγοί αυτής 
της πολιτικής; Οι ηγεσίες μας και 
οι συγκλίσεις τους. Εάν αυτά λένε 
στην κ. Ολγκίν, πώς θα γλυτώσουμε 
τη διχοτόμηση;.. 

5,5 δις η Άγκυρα 
το 2023 από πω-

λήσεις όπλων

10.03.2024

Ο διπλός χάρτης 
απεικονίζει αφενός 
μεν τις συμφωνίες 
της Τουρκίας με κρά-
τη της Αφρικής για 
την πώληση μη επαν-
δρωμένων αεροσκα-
φών και αφετέρου 
τις συμφωνίες για 
πώληση τροχοφόρων 
και ερπυστριοφό-
ρων στρατιωτικών 
οχημάτων. Στην 
πρώτη περίπτωση η 
Άγκυρα καλύπτει μιαν 
αγορά της τάξης του 
50% των αφρικανι-
κών κρατών και στη 
δεύτερη του 58%. 
Στη στρατηγική αυτή 
προστίθενται και οι 
στρατιωτικές βάσεις 
που έχει εγκαθι-
δρύσει στο Σουδάν, 
στη Σομαλία και στη 
Λιβύη,  καθώς και οι 
συμφωνίες για την 
εκπαίδευση αξιωμα-
τικών και γενικότερα 
στρατεύσιμων σε 
διάφορες χώρες της 
μαύρης ηπείρου. Οι 
χάρτες είναι αδιάψευ-
στος μάρτυρας ότι ο 
τουρκικός νεο-οθω-
μανισμός δεν είναι 
λόγια, αλλά πράξη! 

Ο
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Βρετανο-τουρκικές μεθοδεύσεις...   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Δ
ΕΝ ΑΠΟΤΕ-
ΛΕΙ εξωφρενι-
κή υποψία ότι, 
τα επεισόδια της 
Πύλας, όπου στις 
18 παρελθόντος 
Αυγούστου οργα-

νωμένοι πεμπάμενοι του τουρκικού 
κατοχικού καθεστώτος εισέβαλαν 
στη «Νεκρή Ζώνη» και... έδειραν 
Βρετανούς Οηέδες της Unficyp, 
είχαν μεθοδευτεί εκ των προτέρων 
σε μυστική και δόλια συνεννόη-
ση Τούρκων και Βρετανών. Στην 
ιστορία των βρετανο-τουρκικών 
συνεννοήσεων και μεθοδεύσεων 
εναντίον της Κύπρου, ιδίως από τη 
δεκαετία του 1950, τέτοια σενάρια 
εμφανίστηκαν επί του πεδίου κατ’ 
επανάληψιν κι επιβεβαιώθηκαν 
εκ των αποτελεσμάτων τους.

- Ποιoς ήταν ο κύριος πολιτι-
κός στόχος του σεναρίου της «σύ-
γκρουσης» Τούρκων - Οηέδων στα 
χώματα της Πύλας, έχει ειπωθεί 
πλειστάκις ευκρινέστατα από τους 
Τούρκους κατακτητές διά στόματος 
του επικεφαλής της υποτελούς στην 
Τουρκία διοίκησης Ερσίν Τατάρ:

Η τουρκική απαίτηση προς τον 
ΟΗΕ για διεθνή αναγνώριση της 
κυριαρχίας του κατοχικού ψευδο-
κράτους, ίσα και όμοια με τη διε-
θνή αναγνώριση που τυγχάνει από 
4ης Μαρτίου 1964 με το Ψήφισμα 
186 του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ και την έκτοτε αποστολή 
της Ουνφικύπ, μετά την ένοπλη 
Τουρκανταρσία, το μόνο νόμιμο 
κράτος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Και μάλιστα ο Τατάρ θέτει 
την ικανοποίηση από τον ΟΗΕ τής 
απαίτησης για «διεθνές στάτους» 
και «κυριαρχικής ισότητας» του 
ψευδοκράτους, ως απαραίτητη 
προϋπόθεση για να συγκατανεύ-
σει στην επανέναρξη συνομιλιών 
«λύσης» του Κυπριακού.

ΠΡΟΣ ΑΥΤΗN την κατεύθυνση 
εξηγείται και η τουρκική μεθόδευση 
σειράς επεισοδίων - αμ’ έπος αμ’ έργον 
- επί του εδάφους της ελεγχόμενης 
από την Ουνφικύπ «Νεκρής Ζώνης» 
σε διάφορες περιοχές στο ίδιο χρονι-
κό διάστημα. Με θεαματικότερη για 
προβολή κορύφωση το «δάρσιμο» 
των Εγγλέζων Οηέδων στην Πύλα, 
εγγύτατα στην βρετανική στρατιωτική 
βάση της Δεκέλειας. Και με εντονότερη 
διατύπωση της τουρκικής αξίωσης 
για σύναψη ξεχωριστής διεθνούς 
συμφωνίας, μεταξύ ψευδοκράτους 
και ΟΗΕ, για τους όρους συνέχισης 
της αποστολής της Ουνφικύπ. Ού-
τως ώστε να αυξηθεί η πίεση και οι 
εκβιασμοί προς την κυβέρνηση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας ότι, με τα 
νέα «τετελεσμένα» του τουρκικού 
ψευδοκράτους επί της Ουνφικύπ, 
πλησιάζει η ώρα να επιτύχει το κα-
τοχικό καθεστώς έρεισμα διεθνούς 
νομιμοποίησης. Και τελικής εξάλει-

ψης των ψηφισμάτων του Συμβου-
λίου Ασφαλείας του ΟΗΕ 541 της 
18ης Νοεμβρίου 1983 και 550 της 
11ης  Μαΐου 1984, που εκδόθηκαν 
εναντίον της παράνομης αποσχιστι-
κής οντότητας που ανακήρυξαν τότε 
σε «κράτος» οι Τούρκοι κατακτητές 
με επικεφαλής τον Ραούφ Ντενκτάς. 
Ώστε να συρθεί στις εκκολαπτόμενες 
συνομιλίες υπό τους όρους της «κυ-
ριαρχικής ισότητας» που απαιτούν 
οι Τούρκοι κατακτητές.

ΤΗΡΟΥΜΕΝΩΝ των αναλογιών 
και υπό διαφορετικές συνθήκες, 
είναι ωστόσο φανερό ότι αυτού 
του είδους ο εκβιασμός ακολουθεί 
τον ίδιο πυρήνα σχεδιασμού που 
μεθοδεύτηκε το 1957-58 από τους 
Αγγλο-Τούρκους:

(α) Με το περί Κύπρου βρετα-
νικό Σχέδιο Μακμίλαν, σε συν-
δυασμό με:

(β) Την επί του πεδίου Σφαγή 
των Κοντεμενιωτών της 12ης Ιου-
νίου 1958 από τους Τούρκους 
στο Κιόνελι, όπου τους μετέφεραν 
κρατούμενους οι στρατιώτες των 
Εγγλέζων αποικιοκρατών.

- Εκείνος o εκβιασμός είχε ως 
επικερδές για την Βρετανία και την 
Τουρκία αποτέλεσμα, να εξαναγκα-
στεί ο Ελληνισμός να απεμπολήσει 
τον στόχο της Αυτοδιάθεσης - Ένωσης 
που είχε αποφασίσει με το Δημοψή-
φισμα της 15ης Ιανουαρίου 1950 
ο κυπριακός λαός και για τον οποίο 
διεξαγόταν ο ένοπλος αντι-αποικιακός 
εθνικο-απελευθερωτικός αγώνας 
της Ε.Ο.Κ.Α.,  ώστε να συρθεί στην 
υποταγή των Συμφωνιών Ζυρίχης 
- Λονδίνου του 1959.

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΖΟΜΕΝΕΣ δι-
αρκώς αυτού του είδους οι μεθο-
δεύσεις και με επεξεργασμένη για 
τις εκάστοτε διαφορετικές συνθήκες 
επικαιροποίηση, βρίσκονται μονί-
μως στο επάνω μέρος των συρτα-

ριών του βρετανικού Φόρεϊν Όφε-
ως και των Τούρκων κατακτητών, 
ως «πάγιες διαταγές». Ορατές και 
εύκολα εξιχνιαζόμενες από τους 
εγκυρότερους τουρκολόγους και 
βρετανολόγους ελληνικής επιστη-
μονικής ευψυχίας, αν τέτοιους διέ-
θεταν για να τις συμβουλεύουν οι 
κυβερνήσεις Κύπρου και Ελλάδος...

ΧΑΡΙΕΝΤΙΖΕΤΑΙ τώρα η υπό 
τον Πρόεδρο Νίκο Χριστοδουλίδη 
Kυβέρνηση της Κυπριακής Δημο-
κρατίας ότι πέτυχε ο Γ.Γρ. του ΟΗΕ 
να διορίσει απεσταλμένη του για 
την επανέναρξη των συνομιλιών 
την Κολομβιανή Μαρία Άνχελα 
Ολγκίν Κουεγιάρ. Προτού όμως 
η απεσταλμένη αρθρώσει λέξη, 
έσπευσε ήδη, και δημοσίως μάλιστα, 
ο εν Κύπρω Ύπατος Αρμοστής του 
βρετανικού Φόρεϊν Όφεως, Ιρφάν 
Σιντίκ, να γνωματεύσει ότι θα πρέπει 
ο Χριστοδουλίδης να προσφέρει 
στους Τούρκους «κάποια κίνητρα 
για την επανέναρξη των συνομιλιών, 
που θα τους κάνουν να νιώσουν 
ασφάλεια και θα ενισχύσουν την 
πεποίθησή τους ότι κάτι διαφορετικό 
μπορεί να βγει από τη διαδικασία 
αυτήν τη φορά»...

ΟΙ ΒΡΕΤΑΝΟΙ, εκτός από «Εγγυ-
ήτρια Δύναμη», εκτός από κατέχοντες 
τις νεο-αποικιοκρατικές στρατιωτικές 
Βάσεις Ακρωτηρίου, Δεκέλειας και 
Τροόδους στην Κύπρο, εκτός από 
υπέρτερα αριθμητικώς μετέχοντες 
και έχοντες πάντα το πάνω χέρι στην 
Ουνφικύπ, απολαμβάνουν και το 
προνόμιο να αναγνωρίζονται μονίμως 
ως οι Penholders («πεννο-κράτορες») 
αρμοδιότεροι πάντων καθοδηγη-
τές στον ΟΗΕ για να «γράφουν» το 
Κυπριακό.

Ιστορικά πρωταίτιοι του Κυπρι-
ακού Προβλήματος και μονίμως 
επιτόπου και διεθνώς (βρετανι-
κής ιδιοτέλειας και κερδοφορίας) 
συναυτουργοί της διαδρομής του, 
μέχρι σήμερα.

- Του Φόρεϊν Όφεως ο λόρδος 
Ντέιβιντ Χάνεϊ ήταν άλλωστε και ο 
εκπονήσας το περιλάλητο Σχέδιο 
Ανάν, για τη μετατροπή της Κύπρου 
σε τουρκο-βρετανικό προτεκτοράτο 
της δικτατορίας των Τριών Ξένων 

Δικαστών, το οποίο απέρριψε με 76% 
ΟΧΙ ο κυπριακός λαός στο Δημο-
ψήφισμα της 24ης Απριλίου 2004...

ΑΠ’ ΑΥΤΟΥΣ, λοιπόν, τους 
Βρετανούς του Φόρεϊν Όφεως, 
τους Penholders του ΟΗΕ για 
την Κύπρο, έρχεται τώρα στη Λευ-
κωσία μετά την εφ’ όλης της ύλης 
«εκπαίδευσή» της περί Κύπρου 
εκεί στο Λονδίνο, η απεσταλμένη 
του Γ.Γρ. του ΟΗΕ κυρία Μαρία 
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ για τα... 
παρακάτω του Κυπριακού.

- Εδώ προφανώς εναποθέτει ελ-
πίδες όχι μόνο στον προετοιμάσαντα 
το... προγεφύρωμα Ύπατο Αρμοστή, 
όχι μόνο στους προηγηθέντες εκβι-
ασμούς με τους δαρέντες Εγγλέζους 
Οηέδες στην Πύλα, όχι μόνο στους 
υποκινούμενους από τον Φόρεϊν 
Όφιν ή αυτοπροαίρετους της ούτω 
καλούμενης «κοινωνίας των πολι-
τών» και των άχρι «our children an
d grandchildren» ταγμένους για τη 
διαιώνιση των βρετανικών Βάσεων, 
αλλά προπάντων στους ομνύοντες 
να... συνεχίσουν «από ‘κει που μείνα-
με στο Κραν Μοντανά»  κυβερνώντες 
υπό την προεδρία του συμμετάσχο-
ντος άχρι Κραν Μοντανά, πλάι στον 
τότε ΠτΔ Νίκο Αναστασιάδη, νυν 
διάδοχό του Νίκο Χριστοδουλίδη.

ΕΧΕΙ άραγε κανείς αμφιβολία τι 
άλλο φέρνει στο Κυπριακό η κυρία 
Κουεγιάρ του ΟΗΕ από το Λονδί-
νο, εκτός από τις μεθοδεύσεις των 
Βρετανών που είχε προαναγγείλει ο 
Βρετανός Ύπατος Αρμοστής για την 
«προσφορά κινήτρων» από τον Πρόε-
δρο Χριστοδουλίδη στους Τούρκους;

Εναπόκειται συνεπώς στον 
Χριστοδουλίδη να δείξει - αν θα 
δείξει - το μέτρο, το είδος και τη 
μεθόδευση της εθνικής αντίστα-
σης στις, όπως πάντα και τώρα, 
βρετανο-τουρκικές μεθοδεύσεις.

ΟΙ ΒΡΕΤΑΝΟΙ, εκτός από «Εγγυήτρια 
Δύναμη», εκτός από κατέχοντες τις νε-
ο-αποικιοκρατικές στρατιωτικές Βάσεις 

Ακρωτηρίου, Δεκέλειας και Τροόδους 
στην Κύπρο, εκτός από υπέρτερα αριθ-
μητικώς μετέχοντες και έχοντες πάντα 

το πάνω χέρι στην Ουνφικύπ, απολαμβά-
νουν και το προνόμιο να αναγνωρίζονται 
μονίμως ως οι Penholders («πεννο-κρά-
τορες»), αρμοδιότεροι πάντων καθοδη-

γητές στον ΟΗΕ για να «γράφουν» το 
Κυπριακό 
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο
Πρόεδρος της 
Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, 
Ν. Χριστοδου-
λίδης, επιμένει 
ενσυνείδητα 
να παραπλα-

νά τους πολίτες. Με αφορμή τον 
ένα χρόνο στη  διακυβέρνηση της 
Κύπρου, σε διάγγελμά του ανα-
φέρθηκε στο Κυπριακό και σε 
προσπάθειες για πιθανή επανέ-
ναρξη νέων συνομιλιών. Με ένταση 
διαβεβαίωσε ότι είναι πανέτοιμος 
να προσέλθει στον διάλογο - αν 
ποτέ υπάρξει… - «με ειλικρίνεια 
και αποφασιστικότητα, με μοναδικό 
στόχο την επίλυση του Κυπριακού 
στη βάση της ∆ιζωνικής ∆ικοινο-
τικής Ομοσπονδίας, αξιοποιώντας 
το μέχρι σήμερα διαπραγματευτικό 
κεκτημένο. Η επιδίωξή μας», πρό-
σθεσε, «είναι σαφής και ειλικρινής. 
∆ιεκδικούμε απελευθέρωση και 
επανένωση της πατρίδας μας, μέσω 
μιας λύσης που να διασφαλίζει 
τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα 
για όλους τους νόμιμους πολίτες 
της χώρας μας, χωρίς κατοχικά 
στρατεύματα και επεμβατικά δι-
καιώματα».

Εξάλλου, απαντώντας σε ερωτή-
σεις δημοσιογράφων αν ανησυχεί 
επί προεδρίας του να σφραγιστεί το 
αδιέξοδο, ο Ν. Χριστοδουλίδης απά-
ντησε: «Φυσικά και με ανησυχεί. 
Καθημερινά βιώνουμε περισσότερα 
τετελεσμένα. Το πιο σημαντικό που 
έχουμε είναι η Κυπριακή ∆ημο-
κρατία. Κάθε άλλη μορφή λύσης, 
καταργεί αυτό που έχουμε. Άρα, 
δεν έχουμε άλλη επιλογή. ∆εν 
είναι επιλογή συζήτησης τα δύο 
κράτη». Ο Πρόεδρος διακήρυξε 
κατ’ επανάληψιν πως το πιο σημα-
ντικό έρεισμα που έχουμε είναι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. Απορεί, 
λοιπόν, κάθε νοήμων πολίτης 
της Κύπρου: Αφού η Κυπριακή 
∆ημοκρατία είναι ό,τι πολυτιμότε-
ρο και σημαντικότερο έχουμε και 
οποιαδήποτε άλλη μορφή λύσης 
την καταργεί, ΓΙΑΤΙ αυτός και όλη 
σχεδόν η πολιτική ηγεσία επιμέ-
νουν εργολαβικά να την διαλύσουν, 
διά της διζωνικής; 

Ο Ν. Χριστοδουλίδης είναι και 
ιστορικός και συγγραφέας βιβλίου 
για τα σχέδια λύσης του Κυπρι-
ακού που, όλως περιέργως αλλ’ 
όχι ανεξήγητα, η ανάλυσή τους 
τερματίζεται το 1978, όχι μετά το 
2004, με το σχέδιο Ανάν. ∆ιακη-
ρύσσει ότι είναι καλός γνώστης 
του προβλήματος αφού μαθήτευσε 
πολλά χρόνια δίπλα στον μέντορα 
και καθηγητή του, Νίκο Αναστασι-
άδη. Ναι, σε αυτόν τον ορκισμένο 
Αναν-ιστή, που καθημερινά μας 
απειλούσε και μας εκβίαζε ότι θα 
μας φέρνει το τερατούργημα Ανάν 
για να μας το μπήξει! Έστω και αν 

στο προοίμιό του ανέφερε ρητά 
πως, εάν η μία εκ των δύο πλευ-
ρών το απορρίψει, είναι ΑΚΥΡΟ. 
Ο Ν. Χριστοδουλίδης συνεχίζει 
αδιάπτωτα και με θρησκευτική ευ-
λάβεια την Αναν-ική, καταστροφική 
πολιτική Αναστασιάδη. Όμως, με 
τέτοιο άγαρμπο τρόπο, που νομίζει 
ότι σε αυτόν τον τόπο όλοι ή οι 
περισσότεροι είναι λωτοφάγοι και 
άσχετοι. Μιλά συχνά για απελευ-
θέρωση και επανένωση της Κύ-
πρου και ταυτόχρονα υποστηρίζει 
ένθερμα τη διζωνική ανωμαλία, 
αλλά… καρυκευμένη με σεβασμό 
στα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαι-
ώματα και το κοινοτικό κεκτημένο, 
τις τέσσερεις βασικές ελευθερίες 
της ΕΕ και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ, 
χωρίς εγγυητικά και επεμβατικά 
δικαιώματα.

Ένας απίστευτος πολιτικός 
αχταρμάς, από τον οποίο ο καθένας 
διαλέγει και παίρνει ανάλογα τι 
πιστεύει και τι πρεσβεύει. Ικα-
νοποιούνται όσοι ψήφισαν «ναι» 
στο σχέδιο Ανάν και όσοι είπαν 
βροντερά «όχι» στην τουρκοποί-
ηση. Έχουμε μια μερίδα ευρωπα-
ϊκών αρχών και αξιών αλλά και 
μια ισοπεδωτική προσκόλληση 
στη διζωνική τερατογένεση, που 
οδηγεί αφεύκτως στη διάλυση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Ο 
Ν. Χριστοδουλίδης δεν μελέτησε 
τις ολέθριες λεγόμενες συγκλίσεις 
Χριστόφια-Ταλάτ; ∆εν έχει υπόψη 
του το καταστροφικό ανακοινωθέν 
Αναστασιάδη-Έρογλου, του Φε-
βρουαρίου 2014; ∆εν ενδιέτριψε 
στην εμβριθή Έκθεση ξένων εμπει-
ρογνωμόνων για το σχέδιο Ανάν; 
Και τα μελέτησε και τα γνωρίζει. 
Άρα, γιατί σερβίρει την αχώνευτη 
διζωνική σούπα που, κατάποσή 
της, θα εξοντώσει τον κυπριακό 
Ελληνισμό εθνικά, βιολογικά, πο-

λιτειακά και κρατικά και θα τον 
τουρκέψει; Μέχρι σήμερα δεν έχει 
δώσει καμία απάντηση. 

Ο μέντορας του Χριστοδουλίδη, 
Ν. Αναστασιάδης, σε μία έκλαμψη 
σπάνιας ειλικρίνειας, είχε ομο-
λογήσει (Κ. Χατζηκωστής, «Εφτά 
προεδρικά πορτραίτα») ότι η μεν 
διζωνική απέτυχε να οδηγήσει σε 
βιώσιμη και αποδεκτή λύση, εξαι-
τίας της αταλάντευτης τουρκικής 
αδιστακτότητας. Ο ίδιος δε, όπως 
είπε, δεν ήθελε επ’ ουδενί να υπο-
γράψει μια λύση που θα μετέτρεπε 
την Κύπρο σε τουρκικό προτεκτο-
ράτο. Μετά από 50 σχεδόν χρόνια 
αδιέξοδων συνομιλιών, ολέθριων 

παραχωρήσεων της ελληνικής 
πλευράς και σταδιακής προσχώ-
ρησής της σε τουρκικές αξιώσεις, 
αυτή η διαδικασία όχι μόνο απέ-
τυχε, αλλά οδήγησε στα πρόθυρα 
δύο κρατών. Ο Ν. Χριστοδουλίδης 
διακηρύσσει ότι δεν συζητά λύση 
δύο κρατών, αλλά αναγνωρίζει 
ότι όσοι Έλληνες θα ζουν στο τ/κ 
συνιστόν κρατίδιο δεν θα ασκούν 
κάποια δικαιώματα. Αντίθετα, οι 

Τούρκοι αξιώνουν πως: Αν δεν 
γίνει αποδεκτή η αναγνώριση δύο 
κρατών και η κυριαρχική ισότητα, 
δεν πρόκειται να συμμετάσχουν 
σε νέες συνομιλίες. 

Εδώ παρεμβαίνει ξανά η πα-
μπόνηρη Αλβιών και, διά του Πα-
κιστανού Αρμοστή της, υποβάλλει 
ότι η ελληνική πλευρά οφείλει να 
δώσει και άλλα κίνητρα, ώστε η 
τουρκική πλευρά να πειστεί για 
τις αξιόπιστες προθέσεις των Ελ-
λήνων. Προφανώς αυτό κατάλαβε 
ο Κύπριος Πρόεδρος και εξήγ-
γειλε (26/1/2024), δέσμη 14 
ΜΟΝΟΜΕΡΩΝ ΜΟΕ για τους 
Τ/κυπρίους. Πώς θα επιτευχθεί 

η απελευθέρωση και η ούτω λε-
γόμενη επανένωση (άλλο αγγλικό 
κουτοπόνηρο αφήγημα και αυτό…), 
αφού χάσμα μέγα και αγεφύρωτο 
χωρίζει τις εκατέρωθεν θέσεις; Ο 
Ν. Χριστοδουλίδης επενδύει στα 
Ευρωτουρκικά, ενώ ακόμα περι-
μένει τον διορισμό μιας υψηλής 
ευρωπαϊκής προσωπικότητας, που 
θα διαδραματίσει «πρωταγωνιστικό 
ρόλο». Αν υπάρξει διέξοδος στα 

Ευρωτουρκικά και Ελληνοτουρκι-
κά, δηλώνει, υπάρχει πιθανότητα 
λύσης στο Κυπριακό. Όμως, αν 
προκληθεί αδιέξοδο, η Λευκωσία 
δεν έχει σχέδιο Β΄! Όπως ακριβώς 
για χρόνια ψαλμωδούσαν Αναστα-
σιάδης, Αβ. Νεοφύτου και όλος ο 
εσμός των Αναν-ιστών.

Ο Παναγιώτης Ήφαιστος, γνω-
στός Κύπριος καθηγητής στο Τμήμα 
∆ιεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών 
του Πανεπιστημίου Πειραιώς, σε 
πλειάδα εμβριθών αναλύσεών του 
υποστηρίζει ότι ο Κύπριος Πρόεδρος 
οφείλει να εστιάσει σε μια ορθο-
λογιστική στρατηγική αναστροφής 
της καταστροφικής πορείας κατο-
λίσθησης: Εφαρμογή της Πράξης 
Προσχώρησης, δηλ. της ευρωπαϊκής 
έννομης τάξης χωρίς παρεκκλίσεις 
και εκείνων των διατάξεων των 
αποφάσεων του Συμβ. Ασφαλείας, 
που αφορούν τη διεθνή τάξη και τα 
παράνομα τετελεσμένα της βίας. Ο 
Ν. Χριστοδουλίδης γνωρίζει για το 
«Πλαίσιο αρχών για μια δίκαιη και 
βιώσιμη λύση του Κυπριακού με 
γνώμονα το ∆ιεθνές και Ευρωπαϊκό 
∆ίκαιο», που συντάχθηκε από ομά-
δα διαπρεπών ξένων και Ελλήνων 
καθηγητών και συνταγματολόγων 
διεθνούς κύρους (2005). 

Ο Κύπριος Πρόεδρος καλεί-
ται να κατανοήσει, επιτέλους, ότι 
η απελευθέρωση της Κύπρου και 
η απαλλαγή της από τον αττιλικό 
ζυγό δεν θα επιτευχθεί διά του δι-
ζωνικού τερατουργήματος, αλλά διά 
της αδιάσπαστης προσκόλλησης 
και επιμονής στην εφαρμογή της 
ευρωπαϊκής και διεθνούς νομιμό-
τητας. Η διζωνική καταλύει αυτήν τη 
νομιμότητα και οδηγεί στη διάλυση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που ο 
Ν. Χριστοδουλίδης θεωρεί, σωστά, 
ως το πολυτιμότερό μας έρεισμα 
και την ισχυρότερη θωράκιση.

Η απελευθέρωση της Κύπρου ∆ΕΝ μπορεί 
να επιτευχθεί διά της διζωνικής τερατουργίας ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο Κύπριος Πρόεδρος καλείται να κατα-
νοήσει, επιτέλους, ότι η απελευθέρωση 

της Κύπρου και η απαλλαγή της από τον 
αττιλικό ζυγό δεν θα επιτευχθεί διά του 

διζωνικού τερατουργήµατος, αλλά διά 
της αδιάσπαστης προσκόλλησης και επι-

µονής στην εφαρµογή της ευρωπαϊκής 
και διεθνούς νοµιµότητας. Η διζωνική 

καταλύει αυτήν τη νοµιµότητα και οδηγεί 
στη  διάλυση της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας, 

που ο Ν. Χριστοδουλίδης θεωρεί, σωστά, 
ως το πολυτιµότερό µας έρεισµα και την 

ισχυρότερη θωράκιση

10.03.2024
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Δύο στους τρεις Κυπρίους 
είναι είτε υπέρβαροι είτε πα-
χύσαρκοι, σύμφωνα με τον 
Σύνδεσμο Διαιτολόγων και 
Διατροφολόγων Κύπρου, με 
αφορμή την Παγκόσμια Ημέ-
ρα Παχυσαρκίας (4 Μαρτίου). 
Συγκεκριμένα, 36,1% των ιθαγε-
νών της νήσου περιλαμβάνονται 
στην κατηγορία των υπέρβαρων 
και 27,8% στην κατηγορία των 
παχύσαρκων. 

Από μια άποψη, μπορεί να 
θεωρηθεί ότι εμείς οι Κυπραίοι 
είμαστε.. εξέχουσες προσωπι-
κότητες. Ε, μα ναι! Αφού... εξέχει 
η σκεμπέ μας. 

Είναι απόλυτη ανάγκη να χα-
λιναγωγήσουμε με κάθε θυσία 
το εθνικό μας άθλημα, τη μάσα. 
Ας δούμε το θέμα και από την 
καθαρά οικονομική οπτική 
γωνία. Αν τρώμε πιο φειδωλά, 
θα έχουμε λιγότερο πάχος στο 
σώμα και μεγαλύτερο πάχος 
στο... πορτοφόλι. 

Δεν ξέρω από πού προέρχεται 
αυτή η μανία μας για το φαΐ. Ίσως 
έχει τις ρίζες της σε παλαιότερες 
εποχές, όταν ήμασταν σκλάβοι 
των άλλων και λιμοκτονούσα-
με. Προφανώς αισθανόμαστε 
με αυτόν τον τρόπο ότι έχουμε 
έμπρακτα απαλλαγεί από τη 
σκλαβιά που μας επέβαλαν οι 
κατακτητές. Απλώς τώρα έχουμε 
γίνει σκλάβοι της... κοιλιοδου-
λείας μας. 

Κατά τα άλλα ανεβαίνουμε 
στα μπαλκόνια και βροντοφωνά-
ζουμε ότι θα αντισταθούμε στον 
εισβολέα. Μωρέ, εδώ δεν μπο-
ρούμε να αντισταθούμε σε ένα 
κομμάτι... μιλλαρωτή σούβλα!

Αν δεν αλλάξουμε ριζικά τις 
συνήθειές μας, θα εξακολου-
θήσουμε να έχουμε σοβαρό 

πρόβλημα παχυσαρκίας. Και μη 
νομίζετε ότι δεν έχει ευρύτερες 
συνέπειες αυτή η παχυσαρκία 
μας. Αν ζητήσουμε, ας πούμε, 
οικονομική στήριξη από τους 
ξένους, θα έρθουν οι αντιπρό-
σωποί τους, θα μας δούνε έτσι 
χοντρούς και καλοζωισμένους 
και θα πούνε «μωρέ αυτοί καλά 
την έχουνε. Πάμε να βοηθήσουμε 
κανένα λαό που πεινάει πραγ-
ματικά». 

Αν δεν σκεφτόμαστε τον εαυτό 
μας, ας σκεφτούμε τουλάχιστον τα 
παιδιά μας που μας ακολουθούν 
κατά πόδας στην παχυσαρκία. 
Στο Δημοτικό θα πηγαίνουν οι 
δασκάλες να διδάξουν στα παιδιά 
το ποιηματάκι εκείνο με το οποίο 
μεγαλώσαμε κι εμείς: «Αρνάκι 
άσπρο και παχύ, της μάνας του 
καμάρι». Και τα πιτσιρίκια θα 
απαγγέλλουν:

«Κυπραίος άσπρος και παχύς
της... μάσας του καμάρι»!
Ένας από τους λόγους που 

εμείς οι Κυπραίοι δυσκολευ-
όμαστε να εκφραστούμε είναι 
ο εξής: Έχουμε εκπαιδεύσει το 
στόμα μας περισσότερο να... 
μασάει παρά να μιλάει. Αλλά 
τι περιμένεις από έναν λαό, που 
το πρώτο πράμα που μαθαίνει 
στο σχολείο είναι ότι η Κύπρος 
μοιάζει με... χοιρομέρι;

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Οι πρώτοι που αναλαμβάνουν 
να εξιχνιάσουν ένα έγκλημα, οι 
πρώτοι που ερευνούν ένα θανα-
τηφόρο δυστύχημα, οι πρώτοι που 
προσπαθούν να βρουν την άκρη 
του νήματος σε μια περίπλοκη κα-
τάσταση, οι πρώτοι, τέλος πάντων, 
που χαράζουν γραμμή και οι άλλοι 
ακολουθούν, έχουν και τον πιο 
καθοριστικό και αποφασιστικό 
ρόλο και την πρωταρχική ευθύνη 
για την εξέλιξη και έκβαση των 
υποθέσεων τις οποίες χειρίζονται. 
Συνηθίζουμε, από αρχαιοτάτων 
χρόνων, να λέμε ότι η αρχή είναι 
το ήμισυ του παντός. Καμιά φορά, 
όμως, μια καλή αρχή είναι το όλον 
του παντός. Αντίθετα, μια κακή 
αρχή οδηγεί στην καταστροφή 
του παντός.

Οι σκέψεις αυτές τριγυρνούν δι-
αρκώς στο μυαλό μου με αφορμή 
δυο ανεξιχνίαστες, μέχρι στιγμής, 
υποθέσεις, την άνανδρη δολοφονία 
του εθνοφρουρού Θανάση Νικο-
λάου, το 2005, και το μυστηριώδες 
θανατηφόρο δυστύχημα κάτω από 
τη γέφυρα της Μουτταγιάκας, που 
είχε ως αποτέλεσμα τον θάνατο του 
17χρονου Ανδρέα Λοΐζου, το 2012.

Στην πρώτη περίπτωση, οι πρώ-
τοι που ανέλαβαν τη διερεύνηση 
του άδικου θανάτου του Θανάση, 
είναι υπεύθυνοι για «αμελή, πλημ-
μελή και πρόχειρη ιατροδικαστική 

και αστυνομική έρευνα», σύμφω-
να με το ΕΔΑΔ, που καταδίκασε 
την Κύπρο γι’ αυτόν ακριβώς τον 
λόγο. Οι πρώτοι που παρουσίασαν 
την εμφανέστατη δολοφονία ως 
αυτοκτονία είναι αυτοί που ευθύ-
νονται για το πηχτό σκοτάδι της 
συγκάλυψης που έπεσε εδώ και 
δεκαεννιά χρόνια.

Στη δεύτερη περίπτωση, οι 
πρώτοι που έψαξαν να βρουν τι 
ακριβώς έγινε εκείνο το μοιραίο 
ξημέρωμα, όταν κόπηκε απότομα 
το νήμα της ζωής ενός 17χρονου 
μοτοσυκλετιστή, άφησαν να αιω-
ρούνται πολλά ερωτηματικά για 
τον τρόπο που έδρασαν (ή δεν 
έδρασαν). Είναι χαρακτηριστικό 
ότι η Νομική Υπηρεσία, σε πό-
ρισμά της, αναφέρει ότι στην πε-

ρίπτωση ενός εκ των ανακριτών, 
διαπιστώνει συνειδητή παράλειψή 
του να προβεί σε συγκεκριμένες 
ουσιώδεις ενέργειες σχετικά με 
τη διερεύνηση του δυστυχήματος. 
Σημειώνει επίσης ότι, λόγω της 
κατ’ ισχυρισμόν παραμέλησης 
εκτέλεσης υπηρεσιακού καθήκο-
ντος, η όλη υπόθεση οδηγήθηκε 
σε λανθασμένη κατεύθυνση. 

Όπως ακριβώς και στην περί-
πτωση του Θανάση.

Οι πρώτοι που ανέλαβαν τις 
έρευνες έδειξαν προς λανθασμέ-
νες κατευθύνσεις και οι υπόλοι-
ποι ακολούθησαν, εισελθόντες σε 
δαιδαλώδεις λαβυρίνθους, όπου 
χάθηκε και αναζητείται μάταια η 
απονομή Δικαιοσύνης... 

ΜΠΟΞΕΡ

Οι Κύπριοι ως... 
εξέχουσες προσωπικότητες

Στο Προεδρικό έσβησαν το 
πρώτο κεράκι της διακυβέρνησης 
Χριστοδουλίδη. Ο Πρόεδρος δεν 
δυσκολεύθηκε να το σβήσει, αφού 
εδώ και έναν χρόνο έχει εκπαι-
δευθεί στο να... σβήνει φωτιές στον 
Λόφο και γενικά στην Κυβέρνηση.

Πάντως, ομολογουμένως ο 
Πρόεδρός μας τα πάει περίφη-
μα με τους... έξω. Για παράδειγμα, 
υποδέχθηκε τους Προέδρους της 
Γερμανίας και της Ιταλίας, οι οποί-
οι πραγματοποίησαν τις πρώτες 
επισκέψεις Προέδρων των χωρών 
τους από ιδρύσεως της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.

Με τους... μέσα, όμως, τους 
ιθαγενείς, ο Πρόεδρός μας τρα-
βάει ζόρια. Οι δημοσκοπήσεις τον 
δείχνουν να έχει χάσει σημαντικό 
μέρος της δημοτικότητας που είχε 
προεκλογικά. Την ίδια ώρα αντι-
μετωπίζει καθημερινές εφόδους 
της αντιπολίτευσης, η οποία δεν 
βρίσκει τίποτε σωστό. 

Πολύς λόγος γίνεται και για τον 
περίφημο πήχη. Οι επικριτές του 
Προέδρου λένε ότι τον έβαλε ψηλά 
και πέρασε από κάτω. Ο ίδιος ο κ. 
Χριστοδουλίδης, και στη διακα-
ναλική, τόνισε ότι ναι, έβαλε τον 
πήχη ψηλά και θα εξακολουθήσει 
να τον βάζει, διότι θέτει υψηλούς 
στόχους. Και εάν καμιά φορά περνά 
από κάτω, μπορεί να επικαλεσθεί 

και το γεγονός ότι ακόμη και οι 
μεγαλύτεροι άλτες του ύψους το 
παθαίνουν αυτό κάποτε. Όταν εί-
ναι ντεφορμέ, ρίχνουν τον πήχη 
ή και περνούν από κάτω. Αλλά 
συνεχίζουν την προσπάθεια. Και ο 
Νίκος Χριστοδουλίδης έχει ακόμα 
τέσσερα χρόνια μπροστά του, για 
να συνεχίσει τις προσπάθειες για 
το μεγάλο πήδημα. 

Βέβαια, τον λαό, εκείνο που τον 
ενδιαφέρει κυρίως δεν είναι πού 
βάζει τον πήχη ο Πρόεδρος, αλλά 
να πάψει να μπαίνει ψηλά (πανύ-
ψηλα) ο πήχης... της ακρίβειας, τον 
οποίο ο πολίτης είναι δύσκολο ή 
και αδύνατον να υπερπηδήσει.

Σ’ αυτό το πρόβλημα και τα 

άλλα μεγάλα και τα σοβαρά ζη-
τήματα της καθημερινότητας του 
πολίτη πρέπει να επικεντρωθεί ο 
Πρόεδρος. Και πάντα σεμνά και 
ταπεινά. Η συμβουλή μας, επί 
του προκειμένου, είναι: «Ψηλά 
τον πήχην, χαμηλά την μάππαν»! 

Για να είμαστε δίκαιοι, στον έναν 
χρόνο της διακυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη (ο οποίος αυτοχαρακτη-
ρίστηκε ως «κομματικά ορφανός») 
έγιναν αρκετά θετικά και πάνω σε 
αυτά θα πρέπει να χτίσει, για να 
μπορέσει να εκπληρώσει όλα όσα 
είχε υποσχεθεί προεκλογικά στον 
λαό. Ελπίζουμε ότι δεν θα αφήσει... 
«ορφανές» τις υποσχέσεις του. 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ψηλά ο πήχης, χαμηλά η μάππα 

«Κακή αρχή, διάλυση του παντός»! Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Την Τρίτη (5/3) το βράδυ μαζευτήκαμε (όσοι μαζεύτηκαν δηλαδή), για 
να παρακολουθήσουμε τη διακαναλική ταινία «Όλα μέλι - γάλα», με 
πρωταγωνιστή τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, Νίκο Χριστοδουλίδη. Στην 
ταινία, που πραγματεύεται τη συμπλήρωση ενός χρόνου διακυβέρνησής 
του, ο πρωταγωνιστής εμφανίζεται να λιβανίζει και να επαινεί τον εαυτό 
του για τα επιτεύγματά του τόσο στο Κυπριακό όσο και στην οικονομία. 
Την κριτική την αφήνουμε στους θεατές… 

10.03.2024
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Οι μερακλήδες... της ττενέκκας 
(όσοι έχουν απομείνει, τέλος πάντων) 
θα χορτάσουν ψηφοδέλτιο μέχρι 
σκασμού, στις 9 Ιουνίου. Μέσα σε 
μια μέρα θα ψηφίσουν ευρωβου-
λευτές, δημάρχους, αντιδημάρχους, 
δημοτικούς συμβούλους, προέδρους 
επαρχιακών οργανώσεων αυτοδιοί-
κησης, κοινοτάρχες, μέλη κοινοτικών 
συμβουλίων, σχολικές εφορείες, ενώ 
αν είναι και πρόσφυγες, πρέπει να 
ψηφίσουν και για δήμαρχο και δη-
μοτικούς συμβούλους κατεχομένων 
περιοχών. Δηλαδή, οι πρόσφυγες 
θα πάρουν στα χέρια τους οκτώ ψη-
φοδέλτια και οι μη πρόσφυγες έξι. 
Και όπως αντιλαμβάνεστε, όοοοοολα 
αυτά τα διαφορετικά ψηφοδέλτια θα 
πρέπει να καταμετρηθούν όταν κλεί-
σουν οι κάλπες και αυτό σημαίνει ότι 
θα υπάρξει και καθυστέρηση στην 
ανακοίνωση των αποτελεσμάτων 
τη νύχτα των εκλογών.

Θα είναι όντως οι πιο περίπλοκες 
εκλογές που είχαμε ποτέ, αφού για 
πρώτη φορά στην ιστορία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας θα έχουμε 
ταυτόχρονα εκλογές για το Ευρω-
κοινοβούλιο και εκλογές τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, αφού αυτό αποφάσισαν, 
εν τη (α)σοφία τους, τα κόμματα. 

Την ίδια ώρα, πέρα από το ότι θα 
έχει να συμπληρώσει έξι με οκτώ 
ψηφοδέλτια (που θα έχουν και δι-
αφορετικό χρώμα το καθένα) ένας 

ψηφοφόρος, θα πρέπει να θυμάται 
και πόσους σταυρούς προτίμησης 
έχει δικαίωμα να βάλει σε κάθε πε-
ρίπτωση. Αν μπερδευτεί και βάλει 
περισσότερους, αυτοί θα αγνοηθούν 
στην καταμέτρηση και η προσπά-
θειά του θα πάει τζάμπα. Γενικά, θα 
έχει να συμπληρώσει τόσα πολλά 
τετραγωνάκια, που θα είναι σαν να 
επιχειρεί να λύσει... σταυρόλεξο. 

Απομένουν μόνο τρεις μήνες 
μέχρι την ημέρα των εκλογών 
και ο κόσμος δεν έχει ενημερωθεί 
επαρκώς και λεπτομερώς για το τι 
πρέπει να κάνει όταν θα βρεθεί στο 
εκλογικό του κέντρο. Με ορατό το 
ενδεχόμενο, λόγω της πολυπλοκό-
τητας της ψηφοφορίας, να αυξηθεί 
και η αποχή. Οφείλουν, λοιπόν, οι 

αρμόδιοι να ενημερώσουν έγκαιρα 
τους ψηφοφόρους, ακόμα και με 
ευφάνταστες ιδέες. Όπως, ας πούμε, 
να γυριστεί ένα βιντεάκι, στο οποίο 
το εκλογικό κέντρο να παρομοιάζε-
ται με... πρακτορείο στοιχημάτων, 
όπου ο πολίτης θα μπαίνει και θα 
συμπληρώνει οκτώ κουπόνια του 
Τζόκερ. Και ένας αρμόδιος να εξηγεί, 
με απλά λόγια, ότι το ίδιο ακριβώς 
θα συμβαίνει, κατ’ αντιστοιχίαν, με 
τις εκλογές, μόνο που σ’ αυτές, αντί 
κουπόνια, ο πολίτης θα συμπλη-
ρώνει ψηφοδέλτια. 

Ρίχνοντας την ιδέα αυτή, δεν 
θέλω καθόλου να υπαινιχθώ ότι η 
πολιτική έχει οποιαδήποτε σχέση 
με τον... τζόγο.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Μέχρι και εξέταση DNA θα 
γίνεται σε... πατάτες που κυκλοφο-
ρούν στο εξωτερικό, και ειδικότερα 
στην Ελλάδα, σαν κυπριακές, για 
να διαπιστώνεται αν όντως είναι 
κυπριακής καταγωγής. Η Υπουρ-
γός Γεωργίας, Μαρία Παναγιώτου, 
συζήτησε το θέμα με τον Ελλαδίτη 
ομόλογό της και αποφασίστηκαν 
μέτρα, με στόχο να προστατευθεί η 
μοναδικής ποιότητας πατάτα μας 
από τις... fake κυπριακές πατάτες 
που κυκλοφορούν. Όπως έχει δι-
απιστωθεί, πατάτες με προέλευση 
όχι κυπριακή «βαφτίζονται» κυ-
πριακές, αφού κάποιοι επιτήδειοι 
τις βουτάνε σε λάσπη, η οποία πε-
ριλαμβάνει κοκκινόχωμα, και στη 
συνέχεια τις πωλούν ως κυπριακές 
σε υψηλότερη τιμή. 

Αυτά, βεβαίως, τα κόλπα οδη-
γούν και σε δυσφήμηση των κυ-
πριακών πατατών. Διότι όταν ο 
ανυποψίαστος αγοραστής πάρει 
τις πατάτες με το κοκκινόχωμα, με 
τη βεβαιότητα ότι είναι κυπριακές, 
τις μαγειρέψει και τις βάλει στο 
τραπέζι του, και διαπιστώσει ότι 
είναι άγευστες και χωρίς νοστιμιά, 
ίσως να μην τις ξαναπάρει. 

Βεβαίως, την ίδια ώρα, και ο 
Κύπριος ιθαγενής θα πρέπει να 
μπορεί να χαίρεται και να απο-
λαμβάνει τη γνήσια κυπριακή 
πατάτα του, την... «αβάφτιστη». 

Αλλά οι τελευταίες καταστροφές 
στις πατατοφυτείες από τις ακραίες 
πλημμύρες και τα διαγραφόμενα 
προβλήματα για την πατατοκαλ-
λιέργεια από την παρατεταμένη 
ανομβρία, ελπίζουμε να μην οδη-
γήσουν και σε μεγάλες αυξήσεις 
στις τιμές του προϊόντος. Με απο-
τέλεσμα να διστάζει ο καταναλωτής 
να μαγειρέψει, ας πούμε, πατάτες 
αντιναχτές, αφού θα είναι και οι... 
τιμές τους αντιναχτές στα ύψη! 

Εν πάση περιπτώσει, τη φημισμένη 
πατάτα μας πρέπει να την κρατάμε 
πάντοτε πολύ ψηλά και να την έχουμε 
στη θέση που της αξίζει. Δεν είναι τυ-
χαίο που της αφιερώσαμε και κοτζάμ 
μνημείο, το γιγαντιαίο «μνημείο της 

μεγάλης πατάτας» που έχει στηθεί 
στην Ξυλοφάγου. Η Big Potato, παρά 
τα χλευαστικά σχόλια από κάποιους, 
εξακολουθεί να στέκει εκεί ολόρθη 
και απτόητη, σύμβολο της ποιότητας 
της κυπριακής πατάτας. 

Η δε κυρία Παναγιώτου, εκτός 
από την... «καυτή πατάτα» που έχει 
στα χέρια της, με τα αιτήματα των 
πατατοπαραγωγών, που είχαν 
κατεβεί πρόσφατα με τα τρακτέρ 
έξω από το Προεδρικό, θα έχει 
καθήκον, ως αρμόδια Υπουργός, 
να προστατεύει και τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας από τυχόν... «πα-
τάτες» που του στοιχίζουν ακριβά 
στη δημοτικότητά του!

ΜΠΟΞΕΡ

Οι... fake κυπριακές πατάτες

Οι πιο περίπλοκες εκλογές

ΗΕλισάβετ Β΄ γεννήθη-
κε στις 21/04/1926 
και απεβίωσε ήσυχα 

στις 08/09/2022, στο κάστρο 
Balmoral της Σκωτίας, σε ηλι-
κία 92 ετών. Ήταν η βασίλισσα 
δεκαέξι ανεξαρτήτων κρατών, 
φέροντας κάθε στέμμα και τίτλο 
ισότιμα. Ανέβηκε στον θρόνο στις 
6 Φεβρουαρίου 1952 και απο-
τελεί τον μακροβιότερο μονάρ-
χη στην ιστορία του Ηνωμένου 
Βασιλείου και τη μακροβιότε-
ρη βασίλισσα στην παγκόσμια 
ιστορία, όσον αφορά τα χρόνια 
που έμεινε στην εξουσία. Είχε 
ιδιαίτερη σχέση με την Κύπρο 
και στην ετήσια καθιερωμένη 
φωτογράφηση των ηγετών της 
κοινοπολιτείας ο Αρχιεπίσκοπος 
Μακάριος καθόταν πάντοτε δί-
πλα της λόγω του θρησκευτικού 
του αξιώματος.

Το 1947 η Πριγκίπισσα Ελι-
σάβετ από τη Νότια Αφρική, σε 
ηλικία 21 ετών, έλεγε:

«Δηλώνω ενώπιον όλων σας 
ότι ολόκληρη τη ζωή μου, είτε 
είναι μεγάλη ή σύντομη, θα είναι 
αφιερωμένη στην φροντίδα σας 
και τη φροντίδα της μεγάλης 
αυτοκρατορικής οικογένειάς 
μας, στην οποία όλοι ανήκουμε».

Η Ελισάβετ συνάντησε τον 
μελλοντικό σύζυγό της, Πρίγκιπα 
Φίλιππο της Ελλάδας και της 
Δανίας, το 1934 και το 1937. 
Μετά από μία άλλη συνάντηση 
στο Βασιλικό Ναυτικό Κολέγιο 
στο Ντάρτμουθ τον Ιούλιο του 
1939, η Ελισάβετ, αν και μόλις 
13 ετών, δήλωσε ότι είχε ερωτευ-
τεί τον Φίλιππο. Ο αρραβώνας 
τους ανακοινώθηκε επίσημα στις 
9 Ιουλίου 1947.

Η Ελισάβετ και ο Φίλιππος 
παντρεύτηκαν στις 20 Νοεμ-
βρίου 1947 στο Αββαείο του 
Ουέστμινστερ. Έλαβαν 2.500 
γαμήλια δώρα και 10.000 
τηλεγραφήματα από όλον τον 
κόσμο. Η Ελισάβετ και ο Φίλιπ-
πος απέκτησαν τέσσερα παι-

διά, μεταξύ των οποίων και τον 
Βασιλιά Κάρολο ΙΙΙ, ο οποίος 
την διαδέχθηκε στον θρόνο σε 
ηλικία 73 ετών.

Στις 2 Ιουνίου 1953, σε τελετή 
που έγινε στο Αβαείο του Γου-
εστμίνστερ, έγινε η ενθρόνιση, 
η οποία ήταν η πρώτη στέψη 
που μεταδόθηκε τηλεοπτικά 
σε όλον τον κόσμο.

Το 2002 εορτάστηκε Χρυ-
σό Ιωβηλαίο της Ελισάβετ ως 
Βασίλισσας, τα 50 χρόνια δη-
λαδή από την άνοδό της στον 
θρόνο. Η αδελφή και η μητέρα 
της πέθαναν τον Φεβρουάριο και 
τον Μάρτιο αντίστοιχα. Πραγ-
ματοποίησε περιοδείες σε όλα 
τα βασίλεια της Κοινοπολιτείας, 
όπως είχε κάνει και το 1977, 
ενώ πολλές εκδηλώσεις και 
εορτασμοί έγιναν καθ› όλη τη 
διάρκεια του έτους. Στο Λονδίνο 
ένα εκατομμύριο άνθρωποι πα-
ρακολούθησαν τις εκδηλώσεις 
του Ιωβηλαίου.

Το 2012 εορτάστηκε το Δι-
αμαντένιο Ιωβηλαίο της Βασί-
λισσας, καθώς ήταν η χρονιά τής 
60ής επετείου από την άνοδό της 
στον θρόνο. Σε διάγγελμά της στις 
6 Φεβρουαρίου 2012 δήλωσε 
μεταξύ άλλων: «Σε αυτήν την 
ξεχωριστή χρονιά, εγώ αφιερώ-
νω τον εαυτό μου εκ νέου στην 
υπηρεσία σας... Ελπίζω ότι αυτό 
το έτος του Ιωβηλαίου θα είναι 
μία στιγμή να δώσουμε ευχαρι-
στίες για τις μεγάλες προόδους 
που έχουν γίνει από το 1952 
και για να κοιτάξουμε προς το 
μέλλον με καθαρό μυαλό και 
ζεστή καρδιά». 

Στις 06/02/2022 εορτάστη-
κε το Πλατινένιο Ιωβηλαίο της 
Βασίλισσας με χιλιάδες κόσμου 
να συγκεντρώνεται έξω από το 
παλάτι του Μπάκιγχαμ ζητω-
κραυγάζοντας το όνομά της. 

Για περισσότερες πληρο-
φορίες αποταθείτε στο www.
artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία

10.03.2024
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Βασίλισσα Ελισάβετ Β’
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Α
π’ ό,τι γνωρίζουμε 
δεν εφαρμόστηκε 
ποτέ οποιαδήπο-
τε μεταρρύθμιση 
ή αλλαγή που 
να μη στοχεύει 
τους φορολο-

γούμενους πολίτες. Τώρα με την 
πράσινη φορολογία και γενικότε-
ρα τους στόχους και δεσμεύσεις 
που περιλαμβάνονται στο Σχέδιο 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας καθώς 
και τις φορολογικές τάσεις στην EE, 
οι Κύπριοι πολίτες θα δεινοπαθή-
σουν .Τα βάρη θα είναι δυσβάστα-
κτα εξαιτίας της ανεπάρκειας και 
των εγκληματικών παραλείψεων 
των κρατικοδίαιτων. Κυβέρνησης, 
Βουλής και άλλων θεσμών, που 
άφησαν τον χρόνο να παρέλθει 
χωρίς να πάρουν τα ενδεικνυόμενα 
μέτρα για τη μείωση των ρύπων. 

 Η επιβολή της πράσινης φο-
ρολογικής μεταρρύθμισης, μια 
υποχρέωση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και όλων των κρατών 
μελών έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, φαίνεται να φέρνει συ-
νολικά τέσσερεις φορολογίες στα 
καύσιμα. Και όχι μόνο.

Το 2024 θα είναι μια δύσκολη 
χρονιά για την οικονομία και κατ’ 
επέκτασιν για τους καταναλωτές, 
λόγω της επιβολής της πράσινης 
φορολογίας και του αυξημένου 
κόστους αγοράς δικαιωμάτων, 
επειδή η Κύπρος δεν θα πετύχει 
να φθάσει τον στόχο μείωσης των 
εκπομπών αερίων θερμοκηπίου 
από -24% στο -32%.

Κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης ενώπιον της κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ελέγχου της ειδικής 
έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή για 
τις ενέργειες της Κυπριακής Δημο-
κρατίας για μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου και εάν 
αυτές έχουν επιφέρει τα επιθυ-
μητά αποτελέσματα, αναφέρθηκε 
ότι το κόστος αγοράς ρύπων είναι 
τεράστιο, το οποίο πληρώνουν οι 
πολίτες μέσω των λογαριασμών 
ηλεκτρικού ρεύματος.

Το 2023 οι πολίτες θα επιβα-
ρυνθούν με €300 εκατ. για αγορά 

ρύπων, ενώ το 2024 θα επιβαρυν-
θούν με €500 εκατ. Σύμφωνα με 
εκτίμηση του γενικού διευθυντή 
της ΑΗΚ, το 2024 οι εκπομπές της 
ΑΗΚ θα ανέλθουν σε €3,1 εκατ. 
και με μέση προβλεπόμενη τιμή 
€88,4 τον τόνο το ποσό θα φθάσει 
τα €270 εκατ.

Σύμφωνα με ειδικούς, η Κύπρος 
έχει 8 εκ. τόνους εκπομπών ρύπων, 
εκ των οποίων τα 4 εκ. προέρχονται 
από τις βιομηχανίες, τα 3 εκ. από 
την ΑΗΚ (70% του ΣΕΔΕ) και 1 
εκ. από το τσιμεντοποιείο, ενώ τα 
άλλα 4 εκ. τόνοι που έχει ευθύνη 
το κράτος, το 50% από αυτούς είναι 
οι μεταφορές (2 εκ.), το 1 εκ. από 
τα απόβλητα και το άλλο 1 εκ. από 
τον ζωικό πληθυσμό.

Από την 1η Ιανουαρίου του 
2024 εντάσσεται ακόμη ένας 
τομέας στο Σύστημα Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων 
Θερμοκηπίου (ΣΕΔΕ), που είναι οι 
θαλάσσιες μεταφορές και θα έχει 
αντίκτυπο στο κόστος εισαγωγής 
προϊόντων, ενώ η Δημοκρατία θα 
επηρεαστεί σοβαρά, καθώς θα 
έχουμε αύξηση 30%.

Επίσης από την 1η Ιανουαρίου 
του 2024 εντάσσονται και οι αερο-
πορικές μεταφορές στο 100% (πλη-
ρωμή 100% των ρύπων), από 15% 
που είναι σήμερα, με αποτέλεσμα να 
ακριβύνει το αεροπορικό εισιτήριο.

Ωστόσο δεν υπάρχει ακόμα μηχα-
νισμός που θα παρακολουθεί πολύ 
αυστηρά την εφαρμογή του σχεδίου.

Εξαιτίας των εγκληματικών 
παραλείψεων οι πολίτες θα πλη-
ρώσουν για ρύπους €300 εκατ. για 
το 2023 στους λογαριασμούς του 
ηλεκτρικού ρεύματος και υπολο-
γίζεται ότι το 2024 θα πληρώσουν 
€500 εκατ. Και αυτό οφείλεται στην 
ανευθυνότητα, την προχειρότητα, 
τις σκοπιμότητες και την εξυπη-
ρέτηση συμφερόντων των πρώην 
και νυν κυβερνώντων.

Η προηγούμενη κυβέρνηση 
προσπάθησε τέσσερεις φορές να 
φέρει φυσικό αέριο για ηλεκτρο-
παραγωγική ενέργεια και δεν τα 
κατάφερε. Η πέμπτη προσπάθεια 
θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί 

πριν από ενάμιση χρόνο, ενώ οι 
υποδομές της ΕΤΥΦΑ στο Βασιλικό 
για να μεταφερθεί φυσικό αέριο 
θα έπρεπε να είχαν ολοκληρωθεί 
τον Ιούνιο του 2022. Ωστόσο οι 
εργασίες ξεκίνησαν πριν από με-
ρικούς μήνες, με τον νυν Υπουργό 
Ενέργειας να λέει ότι θα τελειώσουν 
το καλοκαίρι (!!!).

Έτσι ο κόσμος θα εξαναγκαστεί 
να πληρώνει περίπου το 1/3 του 
λογαριασμού του σε ρύπους. Είναι 
ένα από τα μεγαλύτερα σκάνδαλα 
που συμβαίνουν στην Κυπριακή 
Δημοκρατία και κανένας δεν εγκα-
λείται να λογοδοτήσει. Η πράσινη 
μετάβαση θα συνοδευτεί με πρά-
σινα τέλη στις τιμές των καυσίμων, 
του νερού αλλά και της διαμονής 
σε ξενοδοχεία. Δηλαδή, θα πληγεί 
και ο τουρισμός. 

Πιο αναλυτικά, από φέτος, εντός 
του πρώτου εξαμήνου του 2024, η 
πράσινη φορολογία θα επιβαρύνει 
τα καύσιμα κίνησης (βενζίνη και 
πετρέλαιο κίνησης), τα καύσιμα 

παραγωγής που χρησιμοποιούν 
επιχειρήσεις, το νερό αλλά και 
τη διαμονή σε ξενοδοχεία, αφού 
βάσει του σεναρίου που προώ-
θησε το Υπουργείο Οικονομι-
κών προβλέπεται πράσινο τέλος 
διανυκτέρευσης στα ξενοδοχεία 
ύψους 2,5 ευρώ ανά δωμάτιο και 
ανά διανυκτέρευση.

Μόνο για φέτος εκτιμάται πως 
τα επιπρόσθετα έσοδα του κράτους 
από την πράσινη φορολογία στα 
καύσιμα θα ανέλθουν στα 52 εκατ. 
ευρώ, από τα οποία τα 19 εκατ. θα 
εισφέρουν οι επιχειρήσεις και τα 
33 εκατ. τα νοικοκυριά. Το πράσινο 
τέλος στο νερό αναμένεται να ανέλ-
θει στο 1 σεντ ανά κυβικό μέτρο, 
χωρίς να υπάρχει υπολογισμός 
για τα κρατικά έσοδα.

Και η ακρίβεια γονατίζει…
Πέραν της πράσινης φορο-

λογίας, η ακρίβεια εξακολουθεί 
να γονατίζει τα νοικοκυριά και 
οι κερδοσκόποι διατυμπανίζουν 
τα επιτεύγματά τους. 

Ο Πρόεδρος Ν. Χριστοδουλίδης, 
στη διακαναλική του συνέντευξη 
την περασμένη Τρίτη, μίλησε για 
«κοινωνικό φιλελευθερισμό», ενώ 
αναφερόμενος στην οικονομία είπε 
ότι «η αναβάθμιση της οικονομίας 
μας στην επενδυτική βαθμίδα από 
όλους τους οίκους αξιολόγησης 
αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης 
και επιβράβευση των συνετών 
πολιτικών που ακολουθούμε και 
εδράζεται στο τρίπτυχο: Δημοσι-
ονομική υπευθυνότητα, σταθερό 
χρηματοοικονομικό σύστημα και 
συνεχείς μεταρρυθμίσεις».

Παλαιότερα και ο τέως πρόε-
δρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύ-
του είχε μιλήσει για σοσιαλιστικό 
φιλελευθερισμό .

Όποιο ένδυμα όμως και εάν φο-

Δυσβάστακτοι φόροι 
σαρώνουν τα νοικοκυριά
Οι πολίτες, θύματα της ανεπάρκειας και των εγκληματικών παραλείψεων των κρατικοδίαιτων

Εξαιτίας των εγκληματικών παραλείψεων 
οι πολίτες θα πληρώσουν για ρύπους €300 
εκατ. για το 2023 στους λογαριασμούς του 

ηλεκτρικού ρεύματος και υπολογίζεται ότι το 
2024 θα πληρώσουν €500 εκατ.

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
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Η Άγκυρα και η Τε-
χεράνη ανησυχούν 
ότι µια ισχυρότερη 
παρουσία των ΗΠΑ 
στη Μέση Ανατολή 

είναι επιζήµια για τα 
περιφερειακά τους 

συµφέροντα 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ

10.03.2024

ρέσουν στο μοντέλο της οικονομίας 
που εφαρμόζεται στην Κύπρο και 
σε όλες τις χώρες της Ε.Ε., δεν παύει 
να είναι ένας στυγνός νεοφιλελευ-
θερισμός. Όσο δε για τους Οίκους 
αξιολόγησης, είναι γνωστός ο ρόλος 
τους. Οι αριθμοί να ευημερούν και 
οι πολίτες να πεινούν. 

Μόνο που αυτοί οι περιβόητοι 
Οίκοι δεν έχουν δικαίωμα ψήφου 
για να στηρίζουν τις νεοφιλελεύ-
θερες πολιτικές.

Ένα από τα λάθη του Προέδρου 
Χριστοδουλίδη είναι ο διορισμός 
ενός πρώην τραπεζίτη στο Υπουρ-
γείο Οικονομικών της χώρας. Ο 
κ. Μάκης Κεραυνός, όπως είναι 
γνωστό, διετέλεσε ΥΠΟΙΚ στην 
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπου-
λου και παραιτήθηκε για να τεθεί 
Ανώτατος Εκτελεστικός ∆ιευθυντής 
της Ελληνικής Τράπεζας (2005).

Τώρα επανήλθε στο παλιό του 
αξίωμα, αλλά μέχρι σήμερα δεν 
είδαμε κανένα μέτρο κατά των 
κερδοσκόπων και των σύγχρο-
νων τοκογλύφων.

Η τραπεζοκρατία επικρατεί στην 
Κύπρο και, παρά τα υπερκέρδη 
που ανακοινώνουν, η Κυβέρνη-
ση αποφεύγει να φορολογήσει 
τις τράπεζες,  μετακυλίοντας τα 
βάρη στους ήδη βεβαρημένους 
φορολογούμενους.

Η παραπαιδεία οργιάζει 
Ο Πρόεδρος στις αναφορές του 

για την Παιδεία αναφέρθηκε στις 
αλλαγές για την αξιολόγηση των 
μαθητών καθώς και στον εκσυγ-
χρονισμό των απογευματινών και 
βραδινών μαθημάτων. Σταγόνες στον 
ωκεανό, καθότι αυτά δεν θεραπεύ-
ουν τη μάστιγα της παραπαιδείας, 
η οποία οργιάζει και επιβαρύνει 
επιπρόσθετα τους οικογενειάρχες 
με παιδιά. Κανένας δεν τόλμησε 
μέχρι σήμερα να κόψει αυτήν τη 
γάγγραινα και να επιφέρει τομές 
στη δημόσια Παιδεία,  ώστε να είναι 
αχρείαστα τα ιδιωτικά φροντιστήρια 
για τα οποία οι γονείς καλούνται να 
πληρώνουν μεγάλα ποσά εξαιτίας 
της ανεπάρκειας των αρμοδίων για 
την Παιδεία. Βέβαια και σε αυτόν τον 
τομέα τα συμφέροντα είναι πολλά.

Από την άλλη τώρα τίθεται 
σε εφαρμογή και η τροποποίη-
ση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, 
όπου με το σύνθημα «Πληρώνω 
όσα πετώ» αποκρύβεται η πικρή 
αλήθεια. Πέραν της αγοράς των 
σακουλιών, ύψους 2 ευρώ, οι πο-
λίτες θα κληθούν να πληρώνουν 
και πάγιο ποσό για τα σκύβαλα 
ύψους 180 ευρώ ετησίως. 

Το ερώτημα που εγείρεται είναι 
μέχρι πότε οι Κύπριοι φορολογού-
μενοι θα ανέχονται τις εγκληματικές 
παραλείψεις και την ασύγγνωστη 
ανεπάρκεια των κρατικοδίαιτων, 
που τους φορτώνουν με όλο και 
περισσότερα βάρη;

Πότε θα ξεσηκωθούν για να 
τους πάρουν και να τους σηκώ-
σουν από τις βολικές τους θέσεις; 
Ο κόμπος έφτασε στο χτένι και τα 
ωραία λόγια ηχούν στ’ αφτιά των 
φορολογουμένων ως ύβρις

Τις ευρύτερες γεωπολιτικές 
φιλοδοξίες του αποκάλυψε 
το Ιράν μέσω του ανώτε-

ρου στρατιωτικού συμβούλου της 
χώρας, Yahya Safavi, που δήλω-
σε ότι η Τεχεράνη επιδιώκει να 
δημιουργήσει «στρατηγικό βά-
θος» στη Μεσόγειο Θάλασσα. Η 
βαρυσήμαντη αυτή δήλωση δεν 
πέρασε απαρατήρητη από Ισρα-
ηλινούς αναλυτές, ενώ θα έπρεπε 
παράλληλα να προβληματίσει 
Λευκωσία και Αθήνα δεδομένων 
των σχέσεων που αναπτύσσει το 
Ιράν με την Τουρκία.

Το Ιράν έχει ήδη καταλάβει 
περιοχές του Ιράκ, της Συρίας και 
του Λιβάνου, χρησιμοποιώντας 
ομάδες proxies, και έχει ενεργο-
ποιήσει τους Χούθι στην Υεμένη 
για να επιτεθούν σε πλοία στην 
Ερυθρά Θάλασσα. Η Τεχεράνη, 
που υποστηρίζει επίσης την Πα-
λαιστινιακή Ισλαμική Τζιχάντ και 
τη Χαμάς, φαίνεται πως τώρα έχει 
ακόμη μεγαλύτερες φιλοδοξίες.

Μετά το ξέσπασμα του πολέ-
μου στο Ισραήλ στις 7 Οκτωβρίου 
2023, οι Αμερικανοί αποφάσισαν 
να ενισχύσουν τη ναυτική τους 
παρουσία στην Ανατολική Μεσό-
γειο προκειμένου να καλύψουν 
το κενό ασφάλειας που οι ίδιοι 
επέτρεψαν να δημιουργηθεί τα 
τελευταία χρόνια εξαιτίας της στα-
διακής αποστασιοποίησής τους. 
Στο πλαίσιο αυτό αμερικανικά 
αεροπλανοφόρα δίνουν συχνά 
το «παρών» τους στα ζεστά ύδα-
τα της Μεσογείου και η Κύπρος 
αποτελεί φυσικό ναύσταθμο για 
τον αμερικανικό στόλο.

Ποιος είναι ο Savafi  
Ο Safavi είναι πρώην διοικη-

τής στο Σώμα των Φρουρών της 
Ισλαμικής Επανάστασης. Τώρα 
εργάζεται ως στρατιωτικός σύμ-
βουλος στο ιρανικό καθεστώς και 
έχει ακαδημαϊκό ρόλο σε πολλά 
πανεπιστήμια. Ως εκ τούτου έχει 
ιδιαίτερη βαρύτητα για τον ιρανικό 
μηχανισμό ασφαλείας και τη στρα-
τηγική του σκέψη στην περιοχή. 
«∆εν έχουμε άλλη επιλογή από 
το να εμβαθύνουμε την άμυνα 
και την ασφάλεια της χώρας. Το 
στρατηγικό μας αμυντικό βάθος 
είναι η Μεσόγειος Θάλασσα και 
πρέπει να αυξήσουμε το δικό μας 
στρατηγικό βάθος κατά 5.000 χι-
λιόμετρα», δήλωσε ο Savafi σε 

μια διάσκεψη για τον εορτασμό 
της 40ής επετείου του Πανεπι-
στημίου Ιμάμ Χοσεΐν στην Τε-
χεράνη, σύμφωνα με το ιρανικό 
πρακτορείο ειδήσεων Tasnim.

Στα σχόλιά του για τη Μεσό-
γειο, ο Safavi αναφέρθηκε και 
στην Ερυθρά Θάλασσα. Περιέ-
γραψε τις δύο θάλασσες ως «στρα-
τηγικά σημεία» και τόνισε ότι το 
ιρανικό ναυτικό και η αεροπορία 
θα «επικεντρωθούν σε αυτά τα 
σημεία επειδή οι μελλοντικοί 
πόλεμοι [που] θα είναι στη θά-
λασσα και στον αέρα».

Νέα ναυτική δύναµη 
του Ιράν 

«Το Ιράν έχει κινητοποιήσει 
τους πληρεξούσιούς του εναντί-
ον του Ισραήλ στον πόλεμο από 
τις 7 Οκτωβρίου. Τώρα, αφού 
δημιούργησε έναν πολυμέτω-
πο πόλεμο στον οποίο μονάδες 
υποστηριζόμενες από το Ιράν 
απειλούν το Ισραήλ σε επτά δι-
αφορετικές ‘‘αρένες’’, η Τεχεράνη 
βάζει τα χαρτιά της στο τραπέζι 
για να αποκαλύψει τον  μεγα-
λύτερο στόχο του», αναφέρει η 
Jerusalem Post,  σημειώνοντας 
πως οι χώρες της περιοχής θα 
πρέπει να αποφασίσουν πώς θα 
αντιμετωπίσουν τη νέα φιλοδοξία 
του ιρανικού καθεστώτος.

Το ναυτικό του Σώματος των 
Φρουρών της Ισλαμικής Επανά-
στασης (IRGC) του Ιράν έχει ήδη 
δημιουργήσει μια ναυτική δύναμη 
Basij. Οι εθελοντές Basij αποτελούν 
την εσωτερική πολιτοφυλακή του 
IRGC. Απευθυνόμενος σε διάσκεψη 
πρόσφατα, ο διοικητής του Πολεμι-
κού Ναυτικού του IRGC, αντιναύ-
αρχος Alireza Tangsiri, είπε ότι η 
δύναμη έχει στρατολογήσει 55.000 
εθελοντές ναύτες που θα είναι σε 
θέση να διεξάγουν επιχειρήσεις 
σε πλοία οπλισμένα με ρουκέτες

Ανησυχία των Αράβων 
Σε γενικό πλαίσιο, η αυξανό-

μενη παρουσία του Ιράν στην 
Aνατολική Μεσόγειο αναβάθμι-
σε φυσικά το προφίλ της χώρας 
στην ευρωμεσογειακή περιοχή, 

αλλά ο ρόλος της Τεχεράνης στη 
λεκάνη της Λεβαντίνης προκαλεί 
μεγαλύτερη ανησυχία για τα μέρη 
με τα οποία το Ιράν έχει δημι-
ουργήσει σημαντικούς δεσμούς 
ασφαλείας. Κυρίως η Χεζμπολάχ 
και η Χαμάς, που η πλειονότητα 
των ευρωπαϊκών χωρών θεω-
ρεί επικίνδυνους παίκτες. Τα μη 
ευρωπαϊκά μεσογειακά κράτη 
εξέφρασαν επίσης ανησυχία: 
τα αραβικά μεσογειακά κράτη 
ακολούθησαν τη γενική αραβι-
κή γραμμή αντιρρήσεων για την 
παρουσία του Ιράν στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, υποστηρίζοντας 
ότι τα αραβικά ζητήματα (ιδίως 

η Παλαιστίνη και η ειρηνευτική 
διαδικασία) δεν πρέπει να εκμε-
ταλλεύονται μη Αραβικά κράτη 
για στενούς πολιτικούς σκοπούς.

Τριµερής κοινή ελεύθερη 
ζώνη Ιράκ-Συρίας-Ιράν

Σημάδι του αυξανόμενου 
ιρανικού ενδιαφέροντος για 
την Ανατολική Μεσόγειο είναι 
η δήλωση του γραμματέα του 
Ύπατου Συμβουλίου Ελεύθε-
ρων Ζωνών του Ιράν, Χοτζάτολα 
Αμπντολμαλέκι, ο οποίος δήλωσε 
ότι αυτήν τη στιγμή βρίσκονται 
σε εξέλιξη συνομιλίες για τη δη-
μιουργία μιας τριμερούς κοινής 
ελεύθερης ζώνης με το Ιράκ και 
τη Συρία. Ο Abdolmaleki ανέφερε 
αυτήν την εβδομάδα ότι το Ύπατο 
Συμβούλιο Ελεύθερων Ζωνών 
του Ιράν λαμβάνει σοβαρά υπό-
ψη τη δημιουργία της ελεύθερης 
ζώνης και αναμένει σημαντική 
αύξηση των επενδύσεων και από 

τις τρεις πλευρές, σύμφωνα με 
το Πρακτορείο Ειδήσεων της 
Ισλαμικής ∆ημοκρατίας (IRNA).

 Ο Ιρανός αξιωματούχος ση-
μείωσε ότι το Ιράν υπέγραψε συμ-
φωνίες με έξι χώρες από τις 21 με 
τις οποίες διαπραγματεύεται για 
τη δημιουργία κοινών ελεύθερων 
ζωνών. Ο Abdolmaleki διευκρί-
νισε ότι η δημιουργία αυτής της 
συνδυασμένης ελεύθερης ζώνης 
θα είναι επωφελής για το Ιράν, το 
Ιράκ και τη Συρία και θα διευκο-
λύνει την πρόσβαση του Ιράν στη 
Μεσόγειο.

Η Τουρκία εξετάζει επίσης το 
ενδεχόμενο να ανοίξει νέα συνορι-
ακά περάσματα με τον ανατολικό 
γείτονα Ιράν, σύμφωνα με τα όσα 
δήλωσε προ εβδομάδων ο Πρό-
εδρος Ταγίπ Ερντογάν μετά τις 
συνομιλίες με τον Ιρανό ομόλογό 
του, καθώς οι δυο χώρες επιδι-
ώκουν να αναζωογονήσουν τις 
χαλαρές οικονομικές σχέσεις. Ο 
Ερντογάν, μιλώντας σε συνεδρίαση 
του τουρκο-ιρανικού επιχειρη-
ματικού συμβουλίου μαζί με τον 
πρόεδρο του Ιράν, Εμπραχίμ Ραΐσι, 
κατηγόρησε τις διεθνείς κυρώσεις 
στην Τεχεράνη και την πανδημία 
του COVID για τη μείωση του 
όγκου του εμπορίου.

Πέρα από τις ρητορικές επι-
κρίσεις για την έλλειψη αμερικα-
νικής αποφασιστικότητας προ-
κειμένου πιέσει το Ισραήλ για 
κατάπαυση του πυρός, η Άγκυρα 
και η Τεχεράνη ανησυχούν ότι 
μια ισχυρότερη παρουσία των 
ΗΠΑ στη Μέση Ανατολή είναι 
επιζήμια για τα περιφερειακά 
τους συμφέροντα. Ο πόλεμος στη 
Γάζα ενδεχομένως να οδηγήσει σε 
μεγαλύτερη συνεργασία μεταξύ 
Τουρκίας και Ιράν, δεδομένης 
της κοινής αντίρρησής τους για 
μια περιφερειακή και παγκόσμια 
τάξη πραγμάτων υπό την ηγεσία 
των ΗΠΑ. Για την Άγκυρα και 
την Τεχεράνη, τα ραγδαία εξε-
λισσόμενα γεγονότα από τις 7 
Οκτωβρίου φαίνεται να έχουν 
δημιουργήσει ένα παράθυρο που 
θα  ενισχύσει τις αναθεωρητικές 
τους γεωπολιτικές ατζέντες.

«Στρατηγικό βάθος» στην Ανατολική 
Μεσόγειο βλέπει το Ιράν 
Καµπανάκι για Κύπρο - Ελλάδα - Ισραήλ και ΗΠΑ 
η αναθεωρητική ατζέντα Ιράν - Τουρκίας
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Δ
εν αμφισβητείται 
πλέον η βρετανι-
κή πίεση για ανα-
γνώριση των κα-
τεχομένων, είναι 
ολοφάνερες και 
ξεδιάντροπες οι 

προτροπές των Βρετανών μέσω 
του Υπ. Αρμοστού στη Λευκωσία 
και βέβαια όχι μόνον. 

Το είπαμε και το γράψαμε επα-
νειλημμένα, το Φόρεϊν Όφις ΔΕΝ 
ΜΠΟΡΕΙ να αναγνωρίσει το 
κατεχόμενο αεροδρόμιο 
της Τύμπου και συνά-
μα το έκτρωμα που οι 
ίδιοι βοήθησαν να 
δημιουργηθεί με 
τις δύο βάρβαρες 
τουρκικές εισβο-
λές του1974. Του 
το απαγορεύουν δύο 
-όχι μια- δικαστικές 
αποφάσεις. 

Επομένως βασί-
ζονται πάνω μας 
να κάνουμε την 
ΠΑΡΑΝΟΜΙΑ 
και να εξουδε-
τερώσουμε, ταυ-
τόχρονα, και τα 
ψηφίσματα 541 
και 550 του 
Σ υ μ β ο υ λ ί ο υ 
Ασφαλείας! 

Υπενθυμί-
ζονται οι 
Αποφάσεις 
των βρετα-
νικών δικα-
στηρίων

Θα το επανα-
λάβουμε. Στις 12 
Οκτωβρίου 2010 το 
Αγγλικό Εφετείο (Court 
of Appeal) στο Λονδίνο, με 
δικαστές τούς Lord Justice 
Ward, Lord Justice Richards 

και Sir David Keene, απέρριψε την 
έφεση που έκαναν η ψευδο-αερο-
γραμμή των κατεχομένων “Kibris 
Turk Hava Yollari” και η εταιρεία 
“CTA Holidays Ltd” εναντίον του 
Βρετανού Υπουργού Μεταφορών, ο 
οποίος αρνήθηκε να παραχωρήσει 
άδεια για πτήσεις από το Ηνωμένο 
Βασίλειο προς τα κατεχόμενα. Η 
δίκη έγινε το 2009 και ο δικαστής 
Justice Wyn Williams απέρριψε το 
τουρκικό αίτημα. Στη συνέχεια οι 
Τούρκοι έκαναν έφεση, εξ ου και η 
απόφαση του Αγγλικού Εφετείου, 
12 Οκτωβρίου 2010.

Απορρίπτοντας την έφεση των 
Τούρκων, ο δικαστής Lord Justice 
Richards είπε ότι πρώτιστος λό-
γος για την άρνηση του Υπουργού 
Μεταφορών ήταν ότι τέτοια άδεια 

θα παραβίαζε τα δικαιώ-
ματα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας βάσει 

της Σύμβασης του 
Σικάγου, 7 Δεκεμ-
βρίου 1944, την 
οποία υπέγραψε 
το Ηνωμένο Βα-
σίλειο και, ως εκ 
τούτου, θα απο-
τελεί παραβίαση 
των υποχρεώσε-
ων που έχει το 

Ηνωμένο Βασί-
λειο να σέβεται 

τα δικαιώματα 
της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και 
θα ήταν παράνομο.

«LORD JUSTICE 
RICHARDS said that 
the granting of the 
permits sought would 
constitute a breach of 
the United Kingdom’s 
obligation to respect 
the rights of the 
Republic of Cyprus 
and would be 

unlawful» (The 
Times, November 

9, 2010).
Την απόφαση του 

Αγγλικού Εφετείου δη-
μοσίευσε η εφημερίδα 
“Times” του Λονδίνου 
στις 9 Νοεμβρίου 2010, 

με τον χαρακτηριστικό τίτλο «Flight 
refusal justified» («Δικαιολογημένη 
άρνηση πτήσεων»).

Στη υπόθεση της Εφέσεως 
συμμετείχε ως ενδιαφερόμενο 
μέρος (τριτοδιάδικος) και η Κυ-
πριακή Δημοκρατία με τους δι-
κηγόρους Professor Vaughan L
owe QC and Akhil Shah QC (i
nstructed by DLA Piper UK LLP
) for the Interested Party.

 Μερικές από τις δηλώσεις 
στη Βουλή των Λόρδων

Στις 23 Οκτωβρίου 2023, ο λόρ-
δος Hannan of Kingsclere, με γραπτή 
ερώτηση προς το Τμήμα Μεταφορών 
(Αεροπορίας), ρώτησε την κυβέρ-
νηση της Αυτού Μεγαλειότητος: 
«Πάνω σε ποια βάση απαγορεύονται 
σήμερα οι πτήσεις από τη βόρεια 
Κύπρο (ΤΔΒΚ) καθώς οι πτήσεις 
από την Ταϊβάν επιτρέπονται; Και 
ποια σχέδια έχουν (η κυβέρνηση) 
-αν έχουν κάποια - για αναθεώρηση 
της απαγόρευσης πτήσεων από το 
ΗΒ προς την ΤΔΒΚ».

Άλλο Ταϊβάν, 
άλλο Κύπρος

Η απάντηση από το Τμήμα Με-
ταφορών διά της βαρόνης Vere of 
Norbiton, στις 26.10.2023:

«…Σύμφωνα με τη Σύμβαση 
του Σικάγου, μόνο η Κυπριακή 
Δημοκρατία μπορεί να καθορίσει 
(designate) το Ερτζιάν ως ένα διε-
θνές αεροδρόμιο με τελωνείο και 
να δώσει άδεια για πτήσεις από 
και προς αυτήν την περιοχή. Δεν 
το έχει κάνει… Το να πράξουμε 
διαφορετικά, θα είναι αντίθετο με 
τις υποχρεώσεις του ΗΒ σύμφωνα 
με τη Σύμβαση του Σικάγου. 

»Αυτό σημαίνει ότι δεν μπο-
ρούν να γίνονται απευθείας πτήσεις 
μεταξύ της βόρειας Κύπρου και 
του ΗΒ. Επομένως, η καλύτερη 
περίπτωση για λύση αυτών των 
περίπλοκων θεμάτων είναι μια δί-
καιη και διαρκής λύση στο νησί… 
Δεν μπορεί να γίνεται σύγκριση 
μεταξύ της Ταϊβάν και της βόρειας 
Κύπρου δοσμένης της έγκρισης της 
κυβέρνησης της Κίνας, η οποία έχει 
καθορίσει αριθμό αεροδρομίων 
στην Ταϊβάν ως διεθνή αεροδρόμια 

με τελωνεία» (https://members.
parliament.uk/member/4905/wri
ttenquestions#expand-1666453). 

Στις 2 Αυγούστου 2017, απα-
ντώντας στη γραπτή ερώτηση 
(20.7.20217) του λόρδου Maginnis, 
ο λόρδος Ahmad είπε: «Στο θέμα 
των απευθείας πτήσεων το Εφετείο 
του Ηνωμένου Βασιλείου έχει επι-
βεβαιώσει ότι απευθείας πτήσεις 
από το Ηνωμένο Βασίλειο προς το 
Ερτζιάν θα παραβίαζαν υποχρεώ-
σεις που απορρέουν από τον διεθνή 
νόμο» (https://members.parliament.
uk/member/648/writtenquestion
s?page=6#expand-755159). 

Στις δε 25 Σεπτεμβρίου 2017, ο 
Λόρδος Ahmad, απαντώντας στον 
λόρδο Sharkey (γραπτή ερώτηση, 
14.9.2017), (όταν οι Τούρκοι με τον 
Iain Duncan Smith προσπαθού-
σαν να σταματήσουν τους επιπλέον 
ελέγχους που επέβαλε η βρετανική 
κυβέρνηση το 2017 στις πτήσεις 
που φθάνουν στο Λονδίνο από το 
κατεχόμενο αεροδρόμιο της Τύμπου 
{«Ερτζιάν»} μέσω Τουρκίας), ανέφε-
ρε: «…Η κυβέρνηση δεν συζήτησε 
διευθετήσεις ασφάλειας στο Ερτζι-
άν με αξιωματούχους στο βόρειο 
μέρος της Κύπρου. Η Κυπριακή 
Δημοκρατία δεν έχει καθορίσει το 
Ερτζιάν ως αεροδρόμιο σύμφωνα 
με τη Σύμβαση του Σικάγου του 
1944 της Διεθνούς Πολιτικής 
Αεροπορίας. Το Εφετείο έχει 
αποφασίσει ότι απευθείας πτήσεις 
από το Ερτζιάν προς το Ηνωμένο 
Βασίλειο δεν μπορούν να γίνο-
νται...» (https://members.parliament.
uk/member/4196/writtenquest
ions?page=4#expand-760514).  

Η θέση της ICAO
Τον Νοέμβριο του 2019 είχαμε 

και τη δημοσιοποίηση της απάντη-
σης προς τον πιλότο κ. Χάρη Θεοχά-
ρους (31.10.2019), από τον Διεθνή 
Οργανισμό Πολιτικής Αεροπορίας 
(ICAO), στην οποία υπογραμμίστηκε 
εμφαντικά ότι δεν υπάρχει κανένα 

Πού πράγματι 
βρίσκεται η θέση 
της Kυβέρνησης 
στο θέμα της Τύμπου;
Βρετανικά δικαστήρια: Παράνομη η αναγνώριση πτήσεων από Ηνωμένο Βασίλειο

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 
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αεροδρόμιο «Ερτζιάν» και ότι τα 
αεροδρόμια που ελέγχονται από το 
μοναδικό FIR της Κύπρου, δηλα-
δή της Λευκωσίας, είναι αυτά της 
Λάρνακας και της Πάφου.

Οι κύριες 
υποχρεώσεις του ΗΒ

Οι κύριες υποχρεώσεις του 
Ηνωμένου Βασιλείου μεταξύ 
άλλων αφορούν: α) Τη Συνθήκη 
Εγγυήσεως του 1960, β) τη Σύμ-
βαση του Σικάγου της 7ης Δεκεμ-
βρίου 1944, η οποία μπήκε σε 
εφαρμογή στις 4 Απριλίου 1947 
και γ) το γεγονός ότι η κυβέρνηση 
του ΗΒ θα διέπραττε Contempt of 
Court, ασέβεια/ανυπακοή προς τις 
δικαστικές αποφάσεις της χώρας.

Αυτή ήταν και παραμένει η θέση 
του Ηνωμένου Βασιλείου. Είναι 
θέση που δεν μπορεί να παραβιά-
σει η βρετανική κυβέρνηση όπως 
έχει ήδη επανειλημμένα δηλώσει 
επισήμως, τόσο από τη Βουλή των 
Κοινοτήτων όσο και από τη Βουλή 
των Λόρδων, γιατί ακριβώς υπάρ-
χουν και οι δικαστικές αποφάσεις 
για το θέμα, που είναι υποχρεω-
μένη να σέβεται. Παραμένει, βέ-
βαια, ένοχη για την παραβίαση 
των υποχρεώσεών της το 1974…

Το βρετανικό Υπ. Εξωτερικών 
και Ανάπτυξης (Φόρεϊν Όφις), 
επειδή δεν μπορεί, θέλει την ΚΔ 
να αναγνωρίσει!

Τι κάνουν όμως οι Βρε-
τανοί (στη σκιά του Σερ 
Ντέιβιντ Χάνεϊ) προετοι-
μάζοντας την αναγνώρι-
ση του «Ερτζιάν»; 

Οι πρόσφατες αποδεσμεύσεις 
βρετανικών εγγράφων του Φόρεϊν 
Όφις για το 1993 ήταν πολύ απο-
καλυπτικές όπως πάντα, αυτήν τη 
φορά, με τα τότε 12 Μέτρα Οικο-
δόμησης Εμπιστοσύνης που είχε 
δεχθεί ο Γλ. Κληρίδης. 

Στις 25 Μαΐου 1993 ο Σερ Ντέι-
βιντ Χάνεϊ (ο οποίος υποστηρίζει την 

αναγνώριση του «Ερτζιάν»), αρίθμησε 
τα 12 ΜΟΕ που συμφώνησαν οι δύο 
ηγέτες Κληρίδης/Ντενκτάς και έγραψε 
ότι «ο Ντενκτάς απαιτούσε διεθνή 
αναγνώριση του «Ερτζιάν», άρση του 
οικονομικού εμπάργκο και άνοιγμα 
του λιμανιού της Αμμοχώστου… Ο Γλ. 
Κληρίδης είχε δεχθεί να μελετήσει 
και την ιδέα ίδρυσης Αερογραμμής 

για αμφότερες τις κοινότητες και θα 
δεχόταν και τις Τουρκικές Αερογραμ-
μές να λειτουργούν. 

»Η Γενική Γραμματεία του ΟΗΕ 
είχε μιλήσει και με τον νομι-
κό σύμβουλο της ICAO*, 
που είχε δεχθεί να πάει 
στη Νέα Υόρκη να 
σκεφθούν τρόπους 
να προσπεράσουν τις 
δυσκολίες. Ο Κληρίδης 
είχε συμφωνήσει ακόμα 
και την πιθανότη-

τα, διεθνείς πτήσεις από τη Λευκω-
σία να πετούν στο ‘‘Ερτζιάν’’ πριν 
προχωρήσουν προς το εξωτερικό… 
Παρ’όλα ταύτα», έγραψε ο Χάνεϊ, «η 
Γραμματεία του ΟΗΕ δεν έκρυψε 
την ενόχλησή της από τη αρνητική 
στάση του Ντενκτάς…». (Βλέπε «Ση-
μερινή», 14.1.2024, https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/1/14/

oi-upokhoreseisparakhoreseis-gl-
kleride-dekhotan-tis-idees-gkali-
sunomospondia/). 

Δηλαδή στα παρασκήνια η 
Γενική Γραμματεία του ΟΗΕ, με 
την καθοδήγηση αναμφίβολα των 
Βρετανών, είχε προσεγγίσει και 
την ICAO εις προετοιμασία της 
αναγνώρισης, προσπερνώντας 
τις… «ΔΥΣΚΟΛΙΕΣ»!!! 

Μην έχει κανένας αμφιβολία ότι 
και ΣΗΜΕΡΑ, με όσα έχει προεκλο-
γικά και μετεκλογικά προσφέρει 
στους Τ/κ ο Πρόεδρος Νίκος Χρι-
στοδουλίδης «κατ’ εντολήν» και θρά-
σος του Βρετανού Υπάτου Αρμοστού, 
Irfan Siddig, ο οποίος προχωρεί και 
απαιτεί και άλλα τόσα κατ’ εντολήν 
του Φόρεϊν Όφις (σχετικά άρθρα 
των συναδέλφων Δρος Γιάννου 
Χαραλαμπίδη στη «Σημερινή», 
3.3.2024 και Κώστα Βενιζέλου 
στον «Φιλελεύθερο», 25.2.2024), 
τα πράγματα είναι προχωρημένα 
και το ΜΟΝΟ που επιδιώκουν/
αναμένουν είναι την ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ 
από την κυπριακή Κυβέρνηση!

Έτσι και κατεβάσει τα σώβρακα η 
κυπριακή Κυβέρνηση, η ICAO θα 
βρίσκεται στο πλευρό τους με τον 
Σερ Ντέιβιντ Χάνεϊ περιχαρή για το 
επίτευγμά του, έστω και μετά από δύο 
δεκαετίες! Μην ξεχνάτε, μας το είχε 
υποσχεθεί: «Ξεχάστε τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, εμείς θα σας το ξανα-
φέρουμε, ξανά και ξανά, μέχρι να 
το δεχθείτε…». ΝΟΜΙΜΟΠΟΙΗΣΗ 
του κατεχόμενου αεροδρομίου της 

Τύμπου μας («Ερτζιάν» ονομαζό-
μενου) εξισώνεται με αναγνώριση 
του εκτρώματος… Πλήρης επιβολή 
της υφέρπουσας αναγνώρισης κατά 
Τζούλιαν Έμερυ στη μαύρη επέ-
τειο 50 χρόνων συνεχιζόμενων δύο 
βάρβαρων τουρκικών εισβολών…

Το Φόρεϊν Όφις 
αναμάρτητο! 

Δεν παραβίασε καμία δικαστική 
απόφαση, ούτε τα ψηφίσματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας που το ίδιο 
έγραψε ως penholder. 

*ICAO - International Civil 
Aviation Organization (Διεθνής 
Οργανισμός Πολιτικής Αεροπορίας), 
κεντρικά γραφεία στο Μόντρεαλ του 
Καναδά.

Βρετανικά κόλπα και εκβιασμοί: 
Θέλουν αλλαγή ερωτημάτων στα δη-
μοψηφίσματα και κοινή βάση δια-
λόγου την ισότιμη κυριαρχία – Δρος 
Γ. Χαραλαμπίδη (https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/3/3/
bretanika-kolpa-kai-ekbiasmoi-
theloun-allage-erotematon-sta-
demopsephismata-kai-koine-base-
dialogou-ten-isotime-kuriarkhia/). 

Σε «ναρκοπέδιο» βρετανικών 
ιδεών το Κυπριακό, το Λονδίνο 
προωθεί δικές του συνταγές | Φι-
λελεύθερος | Philenews, Κ. Βενι-
ζέλου (https://www.philenews.
com/politiki/article/1442062/
se-narkopedio-vretanikon-ideon-
to-kipriako-to-londino-proothi-
dikes-tou-sintages/). 

10.03.2024

Ο Σερ 
Ντέβιντ 
Χάνεϊ

Μόνο η Κυπριακή 
Δημοκρατία μπο-

ρεί ν’ αναγνωρίσει 
το «Ερτζιάν» και 

ταυτόχρονα και το 
ψευδοκράτος!
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«‘’Αν τολμάτε, ελάτε πιο κοντά 
να ρίξετε τις βόμβες σας’’. Αυτή 
ήταν η τελευταία απάντηση του 
Καπετάν Ζώτου, Υπαρχηγού της 
ΕΟΚΑ, Γρηγόρη Αυξεντίου, στους 
πραιτωριανούς του Χάρντινγκ, που 
τον καλούσαν να βγει από το προ-
δομένο κρησφύγετό του και να 
παραδοθεί… Και, ταυτόχρονα, με τα 
τελευταία του λόγια αντήχησε μια 
ριπή από το αυτόματο όπλο του. Ο 
Άγγλος στρατιώτης, που στεκόταν 
μπροστά στο στόμιο του κρησφυγέ-
του και φώναζε στον Αυξεντίου να 
παραδοθεί, σωριάστηκε νεκρός». 
Αυτά καταμαρτυρεί ο σύντροφος 
του ήρωα, Αυγουστής Ευσταθίου. 
Και η ιστορική μάχη του ενός με 
τους πολλούς, η πρωτοφανής στην 
ιστορία των αιώνων μάχη, που 
κράτησε οχτώ ολόκληρες ώρες, 
είχε αρχίσει.

 Στη θέα του νεκρού συντρόφου 
τους οι στρατιώτες τρομοκρατήθη-
καν και ταυτόχρονα λύσσαξαν. Ένας 
από τους δειλούς αυτούς, που δεν 
τολμούσαν να πλησιάσουν στο στό-
μιο του κρησφυγέτου, έριξε μέσα 
μια χειροβομβίδα και μια ισχυρή 
έκρηξη ταρακούνησε την περιοχή. 
Ο πιστός σύντροφος του Αυξεντίου, 
που ήταν εκεί κοντά έξω από το 
κρησφύγετο, ανησυχώντας για την 
τύχη του «Μάστρου» του, φώναξε 
δυνατά για να τον ακούσουν οι 
στρατιώτες που συνέχισαν να βάλ-
λουν από μακριά: «Επέθανεν...». 

 Στο άκουσμα της φωνής του 
Ευσταθίου, ένας στρατιώτης τον 
άρπαξε και τον έσπρωξε προς το 
στόμιο του κρησφυγέτου, διατάζο-
ντάς να μπει και να σύρει έξω το 
άψυχο, όπως νόμιζαν, κορμί του 
Αυξεντίου. Ο Ευσταθίου αρνιόταν 
να υπακούσει και δεν προχωρούσε, 
αλλά ο στρατιώτης τον έσπρωχνε 
με βία και κάποια στιγμή τα κα-

τάφερε να τον σπρώξει μέσα στο 
κρησφύγετο. Όταν ο Ευσταθίου 
έφθασε στο στόμιο του κρησφυ-
γέτου και ο στρατιώτης από πίσω 
τον έσπρωχνε με το κοντάκι του 
όπλου του, ο Ευσταθίου φώναξε 
στον Αυξεντίου: «Μάστρε, μην πυ-
ροβολείς, είμαι ο Ματρόζος». Και 
έρποντας προχώρησε στο σημείο 
όπου βρισκόταν τραυματισμένος 
από την έκρηξη της χειροβομβίδας 
ο Αυξεντίου.

 Θα ιστορήσει αργότερα ο Ευ-
σταθίου τις συγκλονιστικές εκείνες 
στιγμές που έζησε με τον «Μάστρο» 
του: «Ευτυχώς ο Μάστρος μου ήταν 
ζωντανός. Πρόσεξα, όμως, αίματα 
στο δεξί μέρος του λαιμού του και 
προσφέρθηκα να του φροντίσω την 
πληγή. Τότε,  εκείνος μου αποκά-

λυψε ότι τα θραύσματα της χειρο-
βομβίδας τον είχαν τραυματίσει 
και στο δεξί γόνατο, αλλά, όπως 
μού τόνισε, δεν είχαμε χρόνο για 
να περιθάλψουμε τις πληγές. Αμέ-
σως, εγώ πήρα ένα όπλο και μια 
γεμιστήρα και, αφού πλησίασα το 
στόμιο του κρησφυγέτου, πυρο-
βόλησα προς τα έξω φωνάζοντας 
δυνατά: ‘’Τώρα είμαστε δύο, ελάτε 
να μας πιάσετε…’’». 

«Βρε, τους χάννους!»
 Στη συνέχεια ο Ευσταθίου αφη-

γείται για τη συνομιλία του με τον 
Αυξεντίου μέσα στο κρησφύγετο 
κι ενώ κάπνιζαν από ένα τσιγάρο, 
σε κάποια στιγμή τού είπε χαμογε-
λώντας, αψηφώντας τις δραματικές 
στιγμές που περνούσαν: «Μα αλή-
θκεια, εστείλαν σε, να μου πεις να 

βκω έξω και να παραδοθώ; Βρε 
τους χάννους…».

 Μάταια οι στρατιώτες περίμεναν 
τους δυο αντάρτες να παραδοθούν. 
Κι όταν περνούσε η ώρα χωρίς να 
παίρνουν καμιάν απάντηση, έβαλαν 
μπροστά τα άτιμα μέσα, που μόνο 
δειλοί μπορούσαν να μετέλθουν. 
Άρχισαν να κυλούν τις μεγάλες 
πέτρες πάνω από τους τσίγκους 
της οροφής του κρησφυγέτου. 
Ο Αυγουστής, που νόμιζε ότι θα 
κατέρρεε το κρησφύγετο και θα 
τους έθαβαν ζωντανούς, είπε στον 
Αυξεντίου: «Μάστρε, θα υποχω-
ρήσουν οι τσίγκοι και θα πέσουν 
πάνω μας οι πέτρες». Κι ο Αυξεντί-
ου τού είπε: «Ασ’ τους, οι τσίγκοι 
καλά κρατούν. Ο Ηγούμενος μάς 

έδωσε από τους καλούς».
Στη συνέχεια οι στρατιώτες έρι-

ξαν δακρυγόνα στο κρησφύγετο. 
Και για να προστατευτούν οι δυο 
αγωνιστές της λευτεριάς έβρεξαν 
τα μαντήλια τους με νερό που είχαν 
στο κρησφύγετο και σκέπασαν τα 
μάτια τους. Κι όταν αντιλήφθηκαν 
ότι οι στρατιώτες πλησίαζαν στη 
είσοδο του κρησφυγέτου και ήταν 
ευπρόσβλητοι, άρχισαν να τους 
ρίχνουν από μέσα χειροβομβίδες. 
Και συνεχίζει ο Ευσταθίου: «Κρα-
τούσαμε αποτελεσματική άμυνα 
και κάθε φορά που έσκαζε η χειρο-
βομβίδα ακούαμε κραυγές πόνου 
και βογκητά. Ο Αυξεντίου με συμ-
βούλευε συνεχώς να κάνω οικονο-
μία στη χρήση των πυρομαχικών, 
ώστε η άμυνά μας να διαρκέσει 

αρκετό χρόνο… Ύστερα από λίγη 
ώρα οι Άγγλοι επιχείρησαν δυο 
σφοδρότατες επιθέσεις εναντίον 
μας με καταιγιστικά πυρά όλων 
των τύπων όπλων που διέθεταν. 
Ήταν η ώρα που ο Αυξεντίου θα 
έδειχνε τις στρατιωτικές αρετές του. 
Με φανταστική ψυχραιμία και με 
συνετή κι αλάθητη εκτίμηση των 
διαφόρων φάσεων της μάχης, τα 
πυρά μας θα εξανάγκαζαν για 
άλλη μια φορά τους Βρετανούς 
να υποχωρήσουν άπρακτοι.Τότε 
ο Μάστρος μού ζήτησε να ρίξω τη 
μοναδική καπνογόνο που είχαμε, 
ώστε με την κάλυψη του καπνού 
της να επιχειρήσουμε έξοδο…».

Δυστυχώς, η προσπάθεια απέ-
τυχε, κι ο Αυξεντίου, γαλήνιος, 
είπε στον Αυγουστή: «Εχάσαμε 
μια ευκαιρία ρε Ματρόζο», κι ο 
Αυγουστής απάντησε: «Δεν πει-
ράζει,  Μάστρε», κι ακούστηκαν 
πολύ κοντά στο κρησφύγετο ισχυ-
ρότατες εκρήξεις, από τις οποίες ο 
Αυγουστής βρέθηκε λουσμένος στα 
χώματα. Ο Αυξεντίου τον πλησίασε 
και κάπως ανήσυχος τον ρώτησε 
με έκδηλο ενδιαφέρον: «Είσαι εντά-
ξει ρε Μισκή, μήπως χτύπησες;». 
Κι ο Αυγουστής απάντησε: «Όι, 
Μάστρε, δεν έπαθα τίποτε». «Να 
προσέχεις, βρε» του παρήγγειλε. 
«Τι τώρα Μάστρε μου, τι ύστερα» 
του απάντησε, κι ο Αυξεντίου τού 
είπε: «Όι βρε, χρειάζεσαι ακόμα!». 

Προφητική προειδοποίηση
 Είχε περάσει το μεσημέρι κι οι 

δυο αντάρτες εξακολουθούσαν να 
κρατούν τις θέσεις τους στο άπαρ-
το κρησφύγετο. Κι ο Αυγουστής, 
συνεπαρμένος από τον καπνό 
της πολύωρης μάχης, άρχισε να 
ετοιμάζει τα μικροπράγματα που 
χρειαζόντουσαν, όταν θα έκαναν 
τη νυχτερινή τους έξοδο. Κι ο 
Αυξεντίου, βαριά τραυματισμέ-
νος στο βάθος του κρησφυγέτου,  
είπε στον Αυγουστή, λες κι ήθελε 
να τον προετοιμάσει γι’ αυτά που 
θα συνέβαιναν σε λίγο: «Έχουν τζι 
άλλα μέσα οι Εγγλέζοι, βρε Μισκή.… 
τζιαι θα τα χρησιμοποιήσουν όλα 
εναντίον μας». Και ξαφνικά άρχισε 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Ποιητές, πεζο-
γράφοι, ιστορικοί, 

Έλληνες και ξέ-
νοι έγραψαν για 

τον καπετάν Ζώτο 
ύμνους δοξαστι-

κούς, που δεν 
γράφτηκαν ποτέ 
άλλοτε για ήρωα 

Η τελευταία απάντηση 
του Αυξεντίου στους 
Άγγλους όταν τον 
κάλεσαν να παραδοθεί
Οι τελευταίες στιγμές του ημίθεου, προτού πετάξει με τα φτερά της δόξας στην αθανασία

Ο ΑΥΓΟΥΣΤΉΣ ΕΥΣΤΑΘΊΟΥ ΊΣΤΟΡΕΊ…
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Όσο απέμεινε από 
το καρβουνιασμένο 
σώμα του ήρωα οι 
Βρετανοί το έθα-

ψαν κρυφά στο 
κοιμητήριο των Κε-
ντρικών Φυλακών. 

Ακόμα και νεκρό 
τον έτρεμαν. Κι ο 

λαός, που συνέχισε 
τον Αγώνα για την 

Ένωση, ανέβασε 
τον Αυξεντίου στο 

πιο ψηλό σκαλοπά-
τι της δόξας 

να τρέχει μέσα στο κρησφύγετο 
ένα υγρό, καταβρέχοντας παντού 
το πάτωμα. Έμεινε άναυδος ο Αυ-
γουστής, όταν από τις αναθυμιάσεις 
αντιλήφθηκε ότι ήταν βενζίνη. Τα 
λόγια του Αυξεντίου είχαν απο-
δειχθεί προφητικά και του μίλησε 
κατατρομαγμένος: «Είναι βενζίνα, 
Μάστρε, θα μας κάψουν ζωντανούς. 
Την ίδια στιγμή έσκασαν κοντά τους 
τρεις εμπρηστικές χειροβομβίδες, 
με αποτέλεσμα το κρησφύγετο να 
μετατραπεί σε φλεγόμενη κάμινο…».

Κι εκεί που ήταν γονατιστός 
στην είσοδο του κρησφυγέτου 
οι φλόγες κάλυψαν αμέσως τον 
Αυγουστή, νιώθοντας να καίγονται 
τα μαλλιά του και το δεξί μέρος του 
προσώπου του. Έφερε, τότε, από 
ένστικτο τα χέρια του και κάλυψε 
το πρόσωπό του, αλλά τα ένιωσε 
να καίγονται κι αυτά. «Άχ, Παναγία 
μου», φώναξε με απόγνωση και 
γύρισε το βλέμμα στον καιόμενο 
Αυξεντίου. Εκεί, στο βάθος της 
σπηλιάς που βρισκόταν, οι φλόγες 
τον είχαν ζωσμένο από παντού. 
Διατηρούσε, όμως, την ψυχραιμία 
του. «Στο πρόσωπό του», ιστορεί ο 
Αυγουστής, «δεν είδα να ζωγραφί-
ζεται τρόμος ή πόνος. Κι ενώ εγώ 
τον έβλεπα τρομαγμένος, εκείνος 
με κοίταζε ατάραχος, απευθύνοντάς 

μου τα τελευταία του λόγια, μια 
συμβουλή, που θα με συνοδεύ-
ει για πάντα στην υπόλοιπη ζωή 
μου: ‘’Μη φοβάσαι, ρε Μισκή, μη 
φοβάσαι!’’». 

Κι ο Αυγουστής στα τελευταία 
λόγια του Μάστρου του, που και-
όταν σαν λαμπάδα στο θυσιαστήρι 
της λευτεριάς, δεν άντεξε να μείνει 
περισσότερο στη σπηλιά, ούτε και 
μπόρεσε να ξανακοιτάξει προς το 
μέρος όπου καιόταν ο ήρωας των 
ηρώων της ΕΟΚΑ. Τα κατάφερε να 
πεταχτεί έξω από το κρησφύγετο 
και να κατρακυλήσει στην κατωφέ-
ρεια, όπου κρύφτηκε, για να εντο-
πιστεί αργότερα από τους πραιτω-
ριανούς του Χάρντινγκ, ένας από 
τους οποίους τον ρώτησε αν είναι 
ο Αυξεντίου. «Όχι», του απάντησε. 
«Είσαι ο Ματρόσης;», τον ξαναρώ-
τησε, προφέροντας φθαρμένο το 
ψευδώνυμό του. «Μάλιστα», του 
απάντησε κι εκείνος, κατακόκκινος 

από θυμό, τον ρώτησε πού είναι 
ο Αυξεντίου. «Κάηκε εκεί μέσα», 
του απάντησε ο Αυγουστής κι ο 
στρατιώτης τον διέταξε να μπει 
στο φλεγόμενο κρησφύ-
γετο. Ο Αυγουστής 
αντιδρούσε, αλλά αρ-
κετοί στρατιώτες τον 
έσυραν βίαια στο 
στόμιο του κρη-
σφυγέτου. 
Κ ά π ο ι α 
στιγμή, 
σ τ ρ α -
τ ιώτες κατάφε-
ρα να μετακινήσουν 
μια μεγάλη πέτρα 
από το στόμιο 
του κρησφυ-
γέτου.Τότε ο Αυγουστής 
είδε μέσα το πυρίκαυστο 
σώμα του Μά-
στρου του. Οι 
στρατιώτες, 

θα πει αργότερα ο Αυγουστής, 
μπροστά στο θέαμα που αντί-
κρισαν στέκονταν άναυδοι, 
ακίνητοι και ανέκφραστοι 
κοίταζαν το καρβουνιασμένο 

σώμα του ημίθεου. Κι όταν 
συνήλθαν από την κα-
τάπληξή τους, αμίλητοι, 
με σκυμμένο το κεφάλι, 
πήραν τον Αυγουστή 
μαζί τους και προχώρη-

σαν στο μοναστήρι, όπου 
βρίσκονταν και οι άλλοι 

σύντροφοί του.
 Όσο απέμεινε 

από το καρβουνια-
μένο σώμα του ήρωα 
οι Βρετανοί το έθαψαν 
κρυφά στο κοιμητήριο 
των Κεντρικών Φυ-
λακών. Ακόμα και 

νεκρό τον έτρεμαν. 
Κι ο λαός, που 

συνέχισε 

τον Αγώνα για την Ένωση, ανέ-
βασε τον Αυξεντίου στο πιο ψηλό 
σκαλοπάτι της δόξας. Ποιητές, πε-
ζογράφοι, ιστορικοί, Έλληνες και 
ξένοι έγραψαν για τον καπετάν 
Ζώτο ύμνους δοξαστικούς, που 
δεν γράφτηκαν ποτέ άλλοτε για 
ήρωα. Βρετανός ποιητής στην 
Μπαλάντα του για τον Γρηγόρη 
Αυξεντίου πλέκει το εγκώμιο της 
θυσίας του και ειρωνεύεται σαρκα-
στικά τον Χάρντινγκ, που έσπευσε 
να συγχαρεί τους στρατιώτες του 
για το αποτρόπαιο έγκλημά τους. 

«Έβγα, λεβέντη Γρηγόρη,
Τη σπηλιά σου περιζώσαν όπλα
Στις κορφές των βουνών βγαίνει 
ο ήλιος
Μια ζωή μόνο να σώσεις…
… Μπρος ελάτε τους φώναξε, ελάτε,
Μοναχός είμαι τώρα δωπέρα
Με ντουφέκι ένας άνδρας προσμένει
Να με πιάσετε ελάτε, αν μπορείτε…
… Και σαν έφτασε τότε, ο στρατάρχης,
Στο στρατό του λέει μπράβο, αντρίκια,
δόξα αλήθεια κερδίσατε εξήντα
σεις, σκοτώνοντας ένα μονάχα…».

«Κι η Μούσα Καλλιόπη κρούοντας
στη λύρα, βροντερόφωνο τραγούδι…
Η Παναγιά του Μαχαιρά το δάκρυ 
μύρο,
Σκορπάει στον τάφο σου τριγύρω».
Χρ. Παπαχρυσοστόμου

Τραγούδι για τον Μεγάλο 
αδερφό μας
Να πάρουμε μια σταγόνα από το 
αίμα σου
Να καθαρίσουμε το δικό μας,
Να πάρουμε μια σταγόνα από το 
αίμα σου
Να μπολιάσουμε το δικό μας,
Να πάρουμε μια σταγόνα απ’ το 
αίμα σου
Να βάψουμε το δικό μας
Να μην μπορέσει πια ποτές
Να το ξεθωριάσει ο φόβος
Να πάρουμε το τελευταίο σου 
βλέμμα
Να μας κοιτάζει μην ξεστρατίσουμε
Να πάρουμε την τελευταία σου 
εκπνοή
Να ‘χουμε οξυγόνο ν’ αναπνέουμε
Χιλιάδες χρόνια
Να πάρουμε τις τελευταίες σου λέξεις

Να ‘χουμε να τραγουδάμε
Ανεξάντλητα εμβατήρια για λευ-
τεριά…
Κώστας Μόντης

Η Μπαλάντα του Γρηγόρη 
Αυξεντίου
Του Γενναίου των Γενναίων
Κι από των θάμνων τα κλαδιά 
υψωμένη,
Σχεδόν μεσούρανη ομορφιά, φωνή,
με δωρικό περπάτημα ανεβαίνει
Και λες η Ελλάδα η αρχαγγελική
στα χέρια κρίνο υψώνοντας προ-
βαίνει.
Τέτοια διαμάντια λόγια αντιλαλεί:
Δεν έχει χώρο η γη για να χωρέσει
Τον που το ξίφος δίνει στον εχθρό
Τρανή τιμή για την τιμή όποιος πέσει.
Τον όρκο δεν προδώνω τον ιερό.
Σαν να διαλέγεις τον χαμό.
Κύπρος Χρυσάνθης

Εκείνο το πρωί
Εκείνο το πρωί του Μάρτη
Μας δίδαξες μέσα σε λίγες ώρες
Όσα δεν μας δίδαξαν οι αιώνες.
Τάσος Αριστοτέλους

Είχε μια φλόγα της λευτεριάς σημάδι
Κι ένα σταυρό στο στήθος του που 
‘λαμπε στο σκοτάδι.
Ήταν αϊτός περήφανος κι όλο ψη-
λοπετούσε
Στη φλογισμένη του ματιά την Κύπρο 
μας χωρούσε…
Θεοκλής Κουγιάλης

Αυξεντίου
Αρχάγγελος με τη ρομφαία σου,
Στο πύρινο άρμα μπήκες του Προ-
φήτη Ηλία
Κι έσμιξες με τον Ήλιο
Έσμιξες με το φως,
Κι έγινες φλόγα, κεραυνός
Συνείδηση της λευτεριάς
Μες την καρδιά της οικουμένης…
Νίκος Κρανιδιώτης
 
Ο Ζήδρος
Αφήνω γεια στον Όλυμπο, σ’ όλα 
τα κορφοβούνια
Κι εσείς λημέρια μου έρημα, πλα-
τάνια με τους ίσκιους
Ζήδρο μου καπετάνιε μου του Μα-
χαιρά ξεφτέρι
Ζήδρο μου, η θυσία σου τη λευτεριά 
θα φέρει…
Βρυσούλες με τα κρύα νερά και 
χαμηλά λημέρια
Αφήνω γεια στους σταυραετούς και 
σ’ όλα τα ξεφτέρια
Ζήδρο μου καπετάνιε μου, του 
Μαχαιρά ξεφτέρι
Ζήδρο μου η θυσία σου τη λευτεριά 
θα φέρει.
Αφήνω γεια στον ήλιο μου και στο 
χρυσό φεγγάρι,
Που μου ‘φεγγε να περπατώ σαν 
άξιο παλληκάρι.
Ζήδρο μου καπετάνιε μου, του 
Μαχαιρά ξεφτέρι,
Ζήδρο μου η θυσία σου τη λευτεριά 
θα φέρει…

Εξήντα εφτά χρόνια από τη θυσία 
του, ο αγώνας παραμένει αδικαί-
ωτος και ο ημίθεος Αυξεντίου μάς 
καλεί: «Μιμηθήτε με…».

10.03.2024
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Σ
ε μάστιγα εξελίσσε-
ται η χρήση ναρκω-
τικών από ανηλίκους 
στην Κύπρο και ιδι-
αίτερα από μαθητές. 
Τα πρώτα δείγματα 
της χρήσης ουσιών 

γίνονται αντιληπτά από τους κα-
θηγητές στους σχολικούς χώρους, 
ωστόσο, η χρήση δεν περιορίζεται 
μόνο στα σχολεία, αλλά εξαπλώνεται 
και σε διάφορους εξωσχολικούς 
χώρους, όπου συχνάζουν και 
δραστηριοποιούνται οι μαθητές. 
Το θέμα της διακίνησης και χρή-
σης ναρκωτικών ουσιών τέθηκε 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών την Τετάρτη, 6 Μαρτίου, 
όπου η αναπληρώτρια Πρόεδρος 
της Επιτροπής, Φωτεινή Τσιρίδου, 
ανέφερε ότι, σύμφωνα με την τε-
λευταία έρευνα της Αρχής Αντιμε-
τώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου το 
2019, που παρουσιάστηκε εντός της 
Επιτροπής, γίνεται χρήση ουσιών 
από ανηλίκους «σε ποσοστό 9% στα 
παιδιά σε ηλικίες από 14 έως 18 
ετών» και μάλιστα ένας στους πέντε 
από αυτούς τους ανηλίκους έκαναν 
καθημερινή χρήση. Η Επίτροπος 
Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού, Δέσπω Μιχαηλίδου, σε 
υπόμνημά της στην Κοινοβουλευ-
τική Επιτροπή Νομικών, τόνισε την 
ανάγκη να δημιουργηθεί ένα κοινό 
αρχείο για κάθε ανήλικο, ώστε να 
έχουν πρόσβαση όλες οι αρμόδιες 

Υπηρεσίες για το συγκεκριμένο 
θέμα. Στατιστικά στοιχεία από 
έρευνες των αρμόδιων φορέων 
αποδεικνύουν την κρισιμότητα 
της κατάστασης. 

Τα στοιχεία της ΥΚΑΝ
Συγκλονίζουν οι αριθμοί που 

αφορούν σε μαθητές. Όπως απο-
δεικνύουν τα στοιχεία της Υπηρε-
σίας Καταπολέμησης Ναρκωτικών 
(ΥΚΑΝ), το 2021 καταγράφηκαν 30 
ποινικές υποθέσεις μαθητών που 
έκαναν χρήση ναρκωτικών, από 
τους οποίους οι 21 ήταν Κύπριοι 
και οι εννέα αλλοδαποί. Επιπλέον, 
το 2022 καταγράφηκαν 37 μα-
θητές χρήστες ναρκωτικών, από 
τους οποίους οι 32 ήταν Κύπριοι 
και οι πέντε ήταν αλλοδαποί, ενώ 
το 2023 συνολικά καταγράφηκαν 
27 μαθητές, από τους οποίους οι 
15 ήταν Κύπριοι και οι 12 αλλο-
δαποί. Ωστόσο, όσον αφορά  τον 

αριθμό των ανήλικων προσώπων 
που προωθήθηκαν στο δικαστή-
ριο, το 2021 ήταν 18 ανήλικοι, το 
2022 ήταν επτά ανήλικοι και το 
2023 ήταν οκτώ ανήλικοι.

Σύμφωνα με τα στοιχεία, από 
το 2021 μέχρι το 2023 καταχω-
ρήθηκαν 130 ποινικές υποθέσεις 
για ανηλίκους ηλικίας από 14 έως 
17 ετών, από τον συνολικό αριθμό 
των 2.973 ποινικών υποθέσεων 
των τριών ετών. Συγκεκριμένα, το 
2021 από τον αριθμό των 861 ποι-
νικών υποθέσεων οι 37 υποθέσεις 
αφορούσαν ανήλικα πρόσωπα, το 
2022 από τον συνολικό αριθμό 
των 1.017 ποινικών υποθέσεων 
οι 49 υποθέσεις αφορούσαν ανή-
λικα πρόσωπα και το 2023 από 

τον συνολικό αριθμό των 1.095  
ποινικών υποθέσεων οι 44 υποθέ-
σεις αφορούσαν ανήλικα πρόσωπα. 
Επίσης, από τον συνολικό αριθμό 
των ενεχόμενων ανήλικων προ-
σώπων, 138, οι 65 ήταν Κύπριοι 
και οι 42 ήταν αλλοδαποί. 

Μεγαλώνοντας λίγο την ηλικιακή 
ομάδα των νέων, σύμφωνα με τα 
στοιχεία της ΥΚΑΝ, το 2021 εί-
χαν καταχωρηθεί 253 υποθέσεις 
νεαρών από 18 έως 24 ετών που 
έκαναν χρήση ναρκωτικών, το 2022 
καταγράφηκαν 298 ποινικές υπο-
θέσεις και το 2023 καταγράφηκαν 
338 ποινικές υποθέσεις. Από τον 
συνολικό αριθμό των ενεχόμενων 
προσώπων, που ανήλθε στους 978, 
οι 631 ήταν Κύπριοι και οι 347 
ήταν αλλοδαποί. Σύμφωνα με το 
πρωτόκολλο συνεργασίας για νεα-
ρούς συλληφθέντες, σημειώνεται ότι 
το 2021 παραπέμφθηκαν σε πρό-
γραμμα θεραπείας 115 νεαροί, το 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΟΙΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΜΕ ΕΝΕΧΟΜΕΝΑ ΑΝΗΛΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ 
(14 - 17 ετών)
ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2021 – 2023

ΕΤΟΣ 2021 2022 2023 ΣΥΝΟΛΟ 
Ποινικές Υποθέσεις Έτους .......................................861 .......1.017 ..... 1.095 ........... 2.973
ΠΟΙΝΙΚΕΣ ΥΠΟΘΕΣΕΙΣ ΑΝΗΛΙΚΩΝ 
ΠΡΟΣΩΠΩΝ  ....................................................................37 ............. 49 ............44 ............... 130
ΑΡ. ΕΝΕΧΟΜΕΝΩΝ ΑΝΗΛΙΚΩΝ 
ΠΡΟΣΩΠΩΝ ......................................................................42 ............. 51 ............45 ............... 138
Κύπριοι ..............................................................................30 ............. 43 ............23 ..................65
Αλλοδαποί ........................................................................12 ................8 ............22 ..................42
ΜΑΘΗΤΕΣ  ........................................................................30 ............. 37 ............27 ..................96
Κύπριοι ..............................................................................21 ............. 32 ............15 ..................70
Αλλοδαποί ...........................................................................9 ................ 5 ............12 ..................26
Αρ. Ανήλικων Προσώπων 
που προωθήθηκαν στο Δικαστήριο ........................18 ................ 7 ...............8 ..................33

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΟΙΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΜΕ ΕΝΕΧΟΜΕΝΑ ΠΡΟΣΩΠΑ 
ΗΛΙΚΙΑΣ 18-24 ετών
ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2021 – 2023 

ΕΤΟΣ 2021 2022 2023 ΣΥΝΟΛΟ 
Ποινικές Υποθέσεις Έτους .......................................861 .......1.017 ..... 1.095 ........... 2.973
ΥΠΟΘΕΣΕΙΣ .................................................................... 253 .......... 298 .........338 ............... 889
Ενεχόμενα Πρόσωπα ................................................ 277 .......... 334 .........367 ............... 978
Κύπριοι ...........................................................................184 .......... 203 .........244 ............... 631
Αλλοδαποί ........................................................................93 .......... 131 .........123 ............... 347
Πρωτόκολλο συνεργασίας για 
νεαρούς συλληφθέντες 
– Παραπέμφθηκαν 
σε Πρόγραμμα θεραπείας ....................................... 115 .......... 108 .........126 ............... 349

Μάστιγα η χρήση 
ναρκωτικών 
από ανηλίκους
Πλέον το πρόβλημα έχει μεγεθυνθεί, 
καθώς υπάρχουν και δεύτερης γενιάς χρήστες 

 Ύπαρξη ψυχολό-
γου σε κάθε σχο-

λείο και φρούρηση 
των εισόδων ειση-
γείται η βουλευτής 
Φωτεινή Τσιρίδου

Σήμερα στην Αγία 
Σκέπη φιλοξε-

νούνται συνολικά 
επτά άτομα, ηλικί-
ας από 15 έως 19 

ετών

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ 
vovouc@sigmalive.
com
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2022 παραπέμφθηκαν 108 νεαροί 
και το 2023 παραπέμφθηκαν 126 
νεαροί χρήστες ναρκωτικών ηλικίας 
18 έως 24 ετών.  

Γραμμή «1498» 
Στην Υπηρεσία Καταπολέμησης 

Ναρκωτικών λειτουργεί η Τηλε-
φωνική Γραμμή Ανταπόκρισης 
και Βοήθειας 1498. Μέσω αυτής 
της γραμμής παρέχεται στο κοινό 
η δυνατότητα να αποταθεί - είτε 
ανώνυμα είτε επώνυμα - και να 
ζητήσει βοήθεια ή να συμβουλευ-
θεί ή ακόμη και να πληροφορηθεί 
γύρω από τις ουσίες εξάρτησης. 
Επιπρόσθετα, ο πολίτης μπορεί να 
διαβιβάσει πληροφορίες σχετικά με 
τα ναρκωτικά, υποβοηθώντας έτσι το 
έργο της Αστυνομίας. Σημειώνεται 
ότι, σε κάθε περίπτωση, θεωρείται 
η εχεμύθεια και εμπιστευτικότη-
τα ύψιστη προτεραιότητά μας. Η 
Τηλεφωνική Υπηρεσία Άμεσης 
Ανταπόκρισης και Βοήθειας «1498» 
από το 2017 είναι μέλος της Ευρω-
παϊκής Ομοσπονδίας Υπηρεσιών 
Τηλεφωνικής Βοήθειας “FESAT”.

Μάστιγα της κοινωνίας 
Όπως αναφέρει στη «Σ» η 

βουλευτής Φωτεινή Τσιρίδου 
χρειάζεται «καλύτερο πλαίσιο 
συνεργασίας μεταξύ ΥΚΑΝ και 
σχολικών μονάδων, ώστε να μπο-
ρεί η Υπηρεσία να παρεμβαίνει 
με αποτελεσματικό τρόπο», ενώ 
τόνισε και την ανάγκη ύπαρξης 
«τουλάχιστον ενός ψυχολόγου σε 

κάθε σχολική μονάδα», αλλά και 
«καλύτερης φρούρησης και προ-
στασίας των εισόδων στα σχολεία». 
«Υπάρχει πρωτόκολλο συνεργα-
σίας μεταξύ της ΥΚΑΝ και των 
σχολικών μονάδων, του Υπουργεί-
ου Παιδείας, όμως η συνεργασία 
δεν φέρνει τα αποτελέσματα που 
αναμένονται», είπε, προσθέτοντας 
ότι «οι εκπαιδευτικές οργανώσεις 
ζήτησαν περισσότερη συνεργασία 
με την ΥΚΑΝ». «Δεν αναμένουμε 
οι εκπαιδευτικοί να εντοπίζουν τους 
χρήστες. Το σημαντικό είναι μεν 
να υπάρχουν νομοθεσίες, αλλά 
η κοινωνία έχει υποχρέωση να 
προστατέψει τα παιδιά. Χρειά-
ζεται να γίνουν πολλά. Μάλιστα, 
η Επίτροπος Δικαιωμάτων του 
Παιδιού αναφέρει ότι υπάρχει 
ανεπαρκής συνεργασία με τους 
αρμόδιους φορείς και προτείνει 
τη δημιουργία ενός κοινού αρχεί-
ου για κάθε περίπτωση μαθητή. 
Χρειάζεται μηχανισμός, με τον 
οποίον να συνεργάζονται όλοι οι 
φορείς». Όπως τονίζει, «η χρήση 
ναρκωτικών από μαθητές είναι η 
μάστιγα της κοινωνίας, το μεγάλο 
πρόβλημα και αποτελεί την πιο 
μεγάλη δύναμη του οργανωμένου 
εγκλήματος. Είναι πάρα πολύ ση-
μαντικό να δώσουμε προσοχή σε 
αυτό το πολυδιάστατο ζήτημα, το 
οποίο αφορά όλους τους θεσμούς».

Όπως πρόσθεσε, «τον Απρίλιο 
αναμένεται να δούμε την έκθεση 
της Αρχής, η οποία διεξάγεται 
κάθε τέσσερα χρόνια, όμως δεν 
βλέπουμε ότι πάμε καλύτερα, 
αφού στο δικαστήριο υπάρχουν 
χιλιάδες υποθέσεις. Είναι κάτι που 
δεν μπορούμε να το δεχτούμε», 
τονίζει. «Αναμένουμε τη μελέτη 
και θα φέρουμε το θέμα ενώπιόν 
μας. Χρειάζεται νομικό πλαίσιο 
πρόληψης από μικρές ηλικίες». 
Σύμφωνα με την κ. Τσιρίδου, η αύ-
ξηση είναι εμφανής και θα πρέπει 
να παρέμβουμε και νομοθετικά. 
Όπως προσθέτει, «οι εκπαιδευτικοί 
αντιλαμβάνονται τη χρήση ναρκω-
τικών από τα κόκκινα μάτια των 
μαθητών, ενώ πολύ λίγοι γονείς 
απευθύνονται για βοήθεια». 

Δεύτερης γενιάς χρήστες
Πλέον το πρόβλημα της χρήσης 

ναρκωτικών έχει πάρει μεγαλύτερες 
διαστάσεις. Όπως εξηγεί στη «Σ» η 
Διευθύντρια των κοινωνικών προ-
γραμμάτων της θεραπευτικής κοι-
νότητας Αγία Σκέπη, Ντίνα Παύλου, 
«υπάρχει κάτι που παλιότερα δεν 

συνέβαινε στη χώρα μας, δηλαδή 
έρχονται και δεύτερης γενιάς χρή-
στες». Όπως τονίζει, «η δυσκολία 
είναι στο να φροντίζονται. Η θερα-
πεία κυλά πιο εύκολα, το πρόβλη-
μα είναι το μετά», προσθέτοντας ότι 
«το στίγμα είναι μεγάλη υπόθεση 
γιατί η κοινωνία είναι μικρή και 
η οικογένεια βρίσκεται σε πανικό 
για να ζητήσει βοήθεια. Η ρίζα του 
κακού που έχουμε ως χώρα είναι ότι 
έχουμε παραμελημένο το κεφάλαιο 
ψυχική υγεία, δεν μαθαίνουμε να 
εκφράζουμε τα συναισθήματά μας 
και επεκτείνεται ο ψυχικός πόνος. 
Υπάρχει έλλειψη ικανότητας στο 
να αντιμετωπίσω τα προβλήματά 
μου. Οι περισσότεροι γονείς ζητούν 
βοήθεια από την Αστυνομία, όμως 
η αστυνόμευση είναι μια λανθασμέ-
νη προσέγγιση. Καμία χώρα δεν 
μπόρεσε να πατάξει την καταπολέ-
μηση των ναρκωτικών. Όλη μας η 
ενέργεια πρέπει να μπει στη μείωση 
της ζήτησης. Για παράδειγμα, πα-
λιότερα τα προγράμματα πρόληψης 

έλεγαν να μη δοκιμάσει, τώρα λένε 
όταν δοκιμάσει, να μη μείνει εκεί. 
Να μη βρει νόημα η ουσία μέσα 
του. Ειδάλλως, αν βρει νόημα, θα 
επαναληφθεί».

Όπως αναφέρει, οι εισδοχές 
γίνονται άμεσα, εντός της εβδο-
μάδας από την ημέρα που θα 
έρθει ο έφηβος στην Αγία Σκέ-
πη. Συχνότερα τους φέρνουν η 
Αστυνομία, η οικογένεια και οι 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, 
ενώ σπανιότερα έρχονται από μόνοι 
τους ή από το σχολείο. Διαμένουν 
άτομα που έκαναν καθημερινή 
χρήση ναρκωτικών ουσιών, δεν 
έχουν υποστηρικτικό πεδίο, λόγω 
κακοποίησης ή παραμέλησης, 
δεν πήγαιναν στο σχολείο, είχαν 

παραβατική συμπεριφορά και 
χρειάζονται εσωτερικής διαμονής 
απεξάρτηση. «Τους εντάσσουμε 
ξανά στο σχολείο. Παρά το γεγο-
νός ότι παίρνουμε παιδιά εκτός 
σχολικού πλαισίου, ούτε ένα δεν 
αρνήθηκε την εκπαίδευση. Είναι 
σημαντικό να μην παραλείψουμε 
το κομμάτι της εκπαίδευσης. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι δύο παιδιά, που 
επανεντάχθηκαν στην κοινωνία, 
σπουδάζουν Νομική και  Ψυχο-
λογία στο εξωτερικό», ανέφερε. 

Σήμερα στην Αγία Σκέπη φι-
λοξενούνται συνολικά επτά άτομα, 
από τα οποία τα τρία ακολουθούν το 
πρόγραμμα της κοινωνικής επανέ-
νταξης, δηλαδή κάποια πηγαίνουν 
και στο σπίτι, στο σχολείο και λαμβά-
νουν θεραπεία από τη δομή, και τα 
τέσσερα μένουν στην κλειστή δομή, 
δύο αγόρια και δύο κορίτσια ηλικίας 
από 15 έως 19 ετών. Όσοι νεαροί 
διαμένουν έγκλειστοι λαμβάνουν 
κατ’ οίκον μάθηση, σεξουαλική δια-
παιδαγώγηση, διδάσκονται μουσική, 
γυμναστική, τέχνη, ηλεκτρονικούς 
υπολογιστές, κοινωνικές δεξιότητες, 
όπως διαχείριση θυμού και άγχους. 
Το πρόγραμμα ξεκινά από το πρωί 
μέχρι το βράδυ, ενώ τα Σαββατο-
κύριακα πηγαίνουν εκδρομή και 
μέσα στην εβδομάδα για καφέ ή 
μπιλιάρδο, για να νιώθουν κοντά 
στην εφηβική ζωή. 

ΔΗΜΟΣ  ΛΕΜΕΣΟΥ
ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΛΕΜΕΣΟΥ 2006
ΔΗΜΟΣΙΑ ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Ο Δήμος Λεμεσού, με τη συγκατάθεση του Αρχηγού της Αστυνομίας Κύ-
πρου και σύμφωνα με τους Δημοτικούς Κανονισμούς Λεμεσού 2006, που 
αναφέρονται στη ρύθμιση της τροχαίας, έχει αποφασίσει στo πλαίσιo του 
έργου «Κατασκευή Αντιπλημμυρικών Έργων στην περιοχή του Κέντρου 
Λεμεσού», να εγκρίνει τα πιο κάτω ρυθμιστικά μέτρα: 
Την άρση της μονοδρόμησης της οδού Ορατίου, από τη συμβολή της με 
την οδό Γλάδστωνος μέχρι τη συμβολή της με την οδό Ναυπλίου, και τη 
μετατροπή της σε δρόμο αμφίδρομης κυκλοφορίας, στις 12 Μαρτίου 2024.
Οι παραβάτες της γνωστοποίησης αυτής υπόκεινται στις ποινές που προ-
βλέπονται στον περί Δήμων Νόμο και στους Δημοτικούς Κανονισμούς 
Λεμεσού 2006.

Λεμεσός,  8 Μαρτίου 2024
Νίκος Νικολαΐδης - Δήμαρχος 

Από το 2021 μέχρι 
το 2023 κατα-

χωρήθηκαν 130 
ποινικές υποθέ-

σεις για ανηλίκους 
ηλικίας από 14 

έως 17 ετών

Λυπηρά είναι τα ευρήματα 
της έρευνας, που πραγ-
ματοποιήθηκε από την 

Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτή-
σεων Κύπρου σε φοιτητές στη 
χώρα, όχι μόνο όσον αφορά την 
χρήση των ναρκωτικών αλλά 
και την ευκολία πρόσβασης 
σε αυτά, που, όπως πιστεύουν 
οι περισσότεροι, τα έχουν ανά 
πάσα στιγμή. Συγκεκριμένα, 
σύμφωνα με έρευνα της Αρχής, 
που πραγματοποιήθηκε σε φοι-
τητές κρατικών και ιδιωτικών 
Πανεπιστημίων της Κύπρου 
για τη χρήση εξαρτησιογόνων 
ουσιών, προκύπτει ότι οι πε-
ρισσότεροι φοιτητές, ποσοστό 

της τάξεως του 40%, πιστεύουν 
ότι είναι πολύ εύκολο να έχουν 
πρόσβαση σε παράνομες ου-
σίες εντός ενός 24ώρου εάν 
το θελήσουν. Ερωτηθέντες για 
το αν θεωρούν κάποιο άτομο 
που χρησιμοποιεί παράνομες 
ουσίες περισσότερο ασθενή 
ή περισσότερο εγκληματία, 4 
στους 10 φοιτητές απάντησαν, 
και κυρίως οι γυναίκες, ότι τον 
θεωρούν περισσότερο ασθενή. 

Κληθέντες να απαντήσουν 
για το αν έχουν δοκιμάσει ποτέ 
μαριχουάνα ή χασίς, το 32% 
απάντησαν θετικά, ποσοστό 
στο οποίο οι περισσότεροι 
ήταν άνδρες 39% και γυναί-

κες 26%. Ειδικότερα, το 32% 
των φοιτητών απάντησαν ότι 
δοκίμασαν έστω και μια φορά 
σε όλη τη ζωή τους, το 18% 
κατά τον τελευταίο χρόνο και το 
11% κατά τον τελευταίο μήνα. 
Επικράτηση της χρήσης κάν-
ναβης σημειώνεται ανάμεσα 
στους φοιτητές και στον γενι-
κό πληθυσμό ηλικίας 15 με 
34 ετών. Ενδεικτικά, σε άλλη 
ερώτηση για το αν έχουν δο-
κιμάσει ποτέ κοκαΐνη, το 4,3% 
απάντησαν  θετικά. Επίσης, σε 
άλλη έρευνα προς τον γενικό 
πληθυσμό, το 73% θεωρούν ότι 
είναι εύκολο να βρουν κάνναβη 
σε ένα 24ωρο.

Χρήση από φοιτητές
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Ο
ι καταγγελίες 
που έγιναν 
-βλέποντας αρ-
γότερα και το 
φως της δημο-
σιότητας- και 
αφορούσαν 

σεξουαλικά σκάνδαλα και οικο-
νομικές ατασθαλίες δεν έβαλαν 
απλώς  στο μάτι του κυκλώνα την 
Μονή Οσίου Αββακούμ στο Φτε-
ρικούδι, αλλά ήταν τόσο αποκαλυ-
πτικές, που απειλούν να ταράξουν 
συθέμελα ολόκληρη την Εκκλησία 
της  Κύπρου. Τα όσα καταγγέλθη-
καν έθεσαν στο μικροσκόπιο δύο 
μοναχούς -των οποίων μάλιστα τα 
ονόματα γνωστοποιήθηκαν από τους 
δικηγόρους τους- με τη  σωρεία 
καταγγελιών να αναδιπλώνεται 
και να εμπεριέχει -όπως μεταδί-
δεται- από ροζ βίντεο ιερωμένων 
και πέραν των 800 χιλιάδων ευρώ, 
που βρέθηκαν σε χρηματοκιβώτιο, 
μέχρι αγορά διαμερισμάτων και… 
«ψεύτικα θαύματα», τα οποία με 
διάφορα τεχνάσματα σκοπό είχαν 
να ξεγελάσουν τους πιστούς. 

Η Εκκλησία της Κύπρου επι-
χείρησε αρχικά να διευθετήσει… 
«ενδοοικογενειακά» ένα από τα 
μεγαλύτερα σκάνδαλα που την 
αφορούν και έλαβαν χώραν την τε-
λευταία εικοσαετία. Ο Μητροπολίτης 
Ταμασσού και Ορεινής Ησαΐας -στη 
δικαιοδοσία του οποίου εμπίπτει το 
εν λόγω μοναστήρι- έβαλε άμεσα 
λουκέτο και παρέπεμψε το θέμα 
ενώπιον της Ιεράς Συνόδου, η οποία 
συνήλθε την Παρασκευή (8 Μαρτίου) 
σε πολύωρη και επεισοδιακή σύ-
σκεψη. Αξίζει να σημειωθεί πως ενώ 
αρχικά οι δύο μοναχοί, όταν έγιναν 
οι αποκαλύψεις, ζήτησαν από μόνοι 
τους να καθαιρεθούν με απώτερο 
σκοπό να αποφύγουν το σκάνδαλο 
που θα τους εξέθετε, στη συνέχεια 
επανήλθαν με ανακοίνωση μέσω 
των δικηγόρων τους διαψεύδοντας τα 
«περί οικονομικού σκανδάλου», κά-
νοντας λόγο για χαλκευμένα στοιχεία. 
Τελικά την Παρασκευή το βράδυ ο 
Μητροπολίτης υπέβαλε καταγγελία 
και στην Αστυνομία. 

Το χρονικό των 
αποκαλύψεων

Σαν κεραυνός εν αιθρία έπεσε 
η είδηση για το κλείσιμο της Ιε-
ράς Μονής του Οσίου Αββακούμ 

στο Φτερικούδι. Όλα ξεκίνησαν 
πριν από περίπου δύο μήνες, 
όταν στην Ιερά Μητρόπολη Τα-
μασσού έφθασαν πληροφορίες 
που έκαναν λόγο για οικονομι-
κής φύσεως σκάνδαλα, καθώς και 
για σκανδαλώδεις συμπεριφορές, 
γεγονός που χτύπησε καμπανάκι 
στον Μητροπολίτη Ησαΐα.

Κάτω από άκρα μυστικότητα ξε-
κίνησε η διερεύνηση των πληροφο-
ριών, με αποτέλεσμα το απόγευμα 
της Τρίτης (5/3) να μπει λουκέτο 
στην Ιερά Μονή του Οσίου Αββα-
κούμ. Φαίνεται ότι οι δύο μοναχοί 
ήταν οι ενορχηστρωτές όλων όσα 
διαδραματίζονταν στη Μονή.

Ήδη, η Ιερά Μητρόπολη Ταμασ-
σού με οδηγίες του Μητροπολίτη 
Ησαΐα έχει ξεκινήσει τη διερεύνηση, 
καθώς διαπιστώνονται οικονομικά 
σκάνδαλα πολλών χιλιάδων ευρώ, 
αλλά και σκανδαλώδεις συμπερι-
φορές εκ μέρους των εν λόγω μο-
ναχών. Σύμφωνα με πληροφορίες,  
εντοπίστηκαν σε χρηματοκιβώτιο 
περίπου €800.000 σε μετρητά, ενώ 
στο όνομα των μοναχών βρέθηκαν 
γραμμένες τρεις επαύλεις σε Ελλάδα 
και γη στην επαρχία Λευκωσίας. 
Εξετάζεται κατά πόσον τα χρήματα 
που εντοπίστηκαν προέρχονται από 
εισφορές των πιστών στη Μονή. 
Σημειώνεται ότι κατασχέθηκαν επτά 
servers, ηλεκτρονικοί υπολογιστές 
και κινητά τηλέφωνα, ενώ αξιολο-
γούν υλικό από τα κλειστά κυκλώ-
ματα που υπήρχαν εγκατεστημένα 
στη Μονή.

Πράματα και… «θαύματα» 
Οι καταγγελίες που έγιναν, για 

σεξουαλικής φύσεως αδικήματα 
και για οικονομικές ατασθαλίες στη 
Μονή Οσίου Αββακούμ, αφορούν 
τον Ηγούμενο Αρχιμανδρίτη Νεκτά-
ριο και τον Αρχιμανδρίτη Πορφύριο. 

Όταν οι φήμες που αφορούσαν 
το τι γινόταν πίσω από τις κλειστές 
πόρτες άρχισαν να φουντώνουν, 
έγινε αιφνιδιαστική έρευνα από 
τον οικείο Μητροπολίτη και πα-
ραλήφθηκαν βίντεο ως τεκμήρια. 
Όταν δε οι μοναχοί κατάλαβαν ότι 
δεν μπορούσαν να διαψεύσουν τα 
όσα είχαν καταγραφεί, ζήτησαν να 
καθαιρεθούν με σκοπό να αποφύ-
γουν τ’ απότοκα του σκανδάλου.

Σύμφωνα με τα όσα μεταδίδο-
νται, αλλά δεν επιβεβαιώνονται ούτε 
και διαψεύδονται από την Αρχιεπι-
σκοπή, όσον αφορά τα φερόμενα 
βίντεο φαίνεται ότι απεικονίζουν 
σεξουαλικές συνευρέσεις σε χώ-
ρους του μοναστηριού. Τα βίντεο 
καταγράφονταν από κάμερες που 
είχαν τοποθετήσει οι ίδιοι για λό-
γους ασφαλείας. 

Άλλες πληροφορίες μιλούν για 
βίντεο, στο οποίο παρουσιάζεται ο 
ένας εκ των δύο μοναχών να προ-
πηλακίζει πιστή και να την χτυπά 
με τη μοναχική του ζώνη. Σε δεύ-
τερο βίντεο, οι πληροφορίες λένε 
ότι ακούγονται σεξουαλικά υπονο-
ούμενα μεταξύ των δύο μοναχών, 
τα οποία παραπέμπουν σε ερωτική 
πράξη και πως μάλιστα τα λεκτικά 
είναι άκρως προκλητικά. Το τρίτο 

βίντεο φέρεται να φανερώνει μοναχό, 
ο οποίος δίνει οδηγίες προς όλους 
τους μοναχούς, πως σε περίπτωση 
που ερωτηθούν αναφορικά με ει-
σφορές και χρήματα που εισπράττει 
η Μονή να υποστηρίζουν ότι δεν 
γνωρίζουν τίποτα και πως «ο κα-
θένας κοιμάται στο κελί του». Σε 
άλλο βίντεο φαίνεται ότι ένας εκ 
των μοναχών προσποιείται πως  
μιλάει διά μέσου του ο Άγιος Πορ-
φύριος, σε πνευματική συζήτηση 
με πιστούς. Επιπρόσθετα, σε άλλο 
εμφανίζεται μοναχός να φυλάει στο 
στόμα μια πιστή.

Ωστόσο, το σκάνδαλο δεν 
αφορούσε μόνο τις σεξουαλικές 
συνευρέσεις, αλλά και το σύνολο 
της λειτουργίας της Μονής. Συχνά 
συνέβαιναν «θαύματα» με εικό-
νες να δακρύζουν και να στάζουν 
μύρο... οδηγώντας χιλιάδες ευκο-
λόπιστους στο Μοναστήρι για να 
προσκυνήσουν και να το ενισχύ-
σουν οικονομικά, αφήνοντας και 
τάματα αξίας χιλιάδων ευρώ. Το 
μύρο που έσταζε όταν «δάκρυζαν» 
οι εικόνες ήταν πραγματικό και γι’ 
αυτό είχαν φροντίσει οι ίδιοι οι 
καλόγεροι, έχοντας τοποθετήσει 
μάλιστα μηχανισμό που διοχέτευε 
μύρο στην εικόνα από δοχείο, το 
οποίο δεν ήταν ορατό με γυμνό 
μάτι. Ο μηχανισμός ανακαλύφθηκε,  
αλλά κανείς δεν θέλει να μιλήσει 
για την απάτη ανοιχτά,  ώστε να 
μη σκανδαλιστούν ή κλονιστούν 
οι πιστοί. Τα «θαύματα» στη Μονή 
συχνά προβάλλονταν μέσω βίντεο 

Το εξαμελές Συ-
νοδικό Δικαστήριο 

θα αποφασίσει εάν 
θα θέσει σε αργία 

τους δύο Αρχι-
μανδρίτες ή αν θα 

τους καθαιρέσει 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ, 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ 

Σε ένα από τα μεγαλύτερα σκάνδαλα που αφορούν την Εκκλησία της Κύπρου, και έλαβαν χώραν 
την τελευταία εικοσαετία, εξελίσσεται η υπόθεση των Αρχιμανδριτών στη Μονή Οσίου Αββακούμ 

Ροζ βίντεο, λεφτά και ακίνητα 
στη Μονή των… «θαυμάτων» 

ΣΕΙΕΤΑΙ ΣΥΘΕΜΕΛΑ Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ
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σε διαδικτυακές πλατφόρμες, ενώ 
οι μοναχοί είχαν έντονη δραστηρι-
ότητα στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύ-
ωσης, αλλά και συνεχή παρουσία 
στα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης.

Τα τάματα και οι εισπράξεις 
στο παγκάρι από τους χιλιάδες 
ανθρώπους που επισκέπτονταν 
το Μοναστήρι ακόμα αναζητούνται, 
καθώς διαπιστώθηκε ότι οι δύο 
μοναχοί είχαν φυλάξει στο κελί 
τους μεγάλα ποσά σε μετρητά (που 
υπολογίζονται πέραν των 800 χι-
λιάδων ευρώ) αλλά και χρυσαφικά 
και άλλα πολύτιμα αντικείμενα. 
Διαπιστώθηκε ακόμα ότι διαθέ-
τουν τραπεζικούς λογαριασμούς 
με μεγάλα ποσά καταθέσεων, ενώ 
είχαν «επενδύσει» και στην αγορά 
διαμερισμάτων σε Ελλάδα και σε 
Κύπρο (Λεμεσό). Τα διαμερίσματα 
τα χρησιμοποιούσαν οι μοναχοί 
για δική τους χρήση. 

Το μαχαίρι και το καρ-
πούζι στην Ιερά Σύνοδο

Στην παραπομπή των δύο μο-
ναχών της Ιεράς Μονής του Οσίου 
Αββακούμ στο Φτερικούδι σε εξα-
μελές Συνοδικό Δικαστήριο απο-
φάσισε την περασμένη Παρασκευή, 
μετά από πολύωρη συνεδρία της, 
η Ιερά Σύνοδος.

Σημειώνεται ότι οι δύο μοναχοί 
κλήθηκαν από την Ιερά Σύνοδο και 
αυτοί αρνήθηκαν να παραστούν. 
Ειδικότερα, προσπάθησαν να κα-
λέσουν μία φορά τηλεφωνικώς και 
τρεις φορές με μήνυμα τους δύο 
μοναχούς, αλλά δεν κατέστη δυνατό 
να τους εντοπίσουν.  

Η συνεδρία εστίασε στην εξέ-
ταση του μαρτυρικού υλικού και 
τεκμηρίων.

Οι κατηγορίες βαραίνουν δύο 
μοναχούς και αφορούν ζητήματα 
διαχείρισης των οικονομικών της 
Μονής, ως επίσης και θέματα ηθι-
κής φύσεως. Γίνεται μάλιστα λόγος 
για καθαίρεση όσων εμπλέκονται 
στην υπόθεση.

Στα αρχικά στάδια της διε-
ρεύνησης, οι δύο μοναχοί είχαν 
παραδεχθεί ενοχή, ωστόσο, λίγες 
ώρες αργότερα, οι δικηγόροι τους 
διέψευσαν τα όσα είδαν το φως 
της δημοσιότητας.

Σε δηλώσεις του με το πέρας 
της Ιεράς Συνόδου, ο Αρχιγραμ-
ματεύς, Αρχιμανδρίτης Γεώργιος 
Χριστοδούλου ανέφερε ότι «η Ιερά 
Σύνοδος συνήλθε σε έκτακτη συ-
νεδρία. Τέθηκαν γραπτές αιτήσεις 
των Αρχιμανδριτών Νεκταρίου και 
Πορφυρίου, που ζητούσαν καθαί-
ρεση για κανονικά παραπτώματα 
στα οποία είχαν υποπέσει».

Στην Ιερά Σύνοδο τέθηκε επίσης 
η επιστολή δικηγόρου, σύμφωνα με 
την οποία, οι δύο είχαν πιεστεί για 
να υπογράψουν τις αιτήσεις. Μετά 
την υπό Μητροπολίτου Ταμασσού 
ενημέρωση, για τα συμβάντα, που 
τον οδήγησαν στην επιβολή της 
ποινής της αργίας και το κλείσιμο 
της Μονής, η Ιερά Σύνοδος απο-
φάσισε να τους καλέσει. Οι δύο 
αρνήθηκαν να παρουσιαστούν. Ως 
εκ τούτου, αποφάσισε την παραπο-
μπή τους ενώπιον του εξαμελούς 

Συνοδικού Δικαστηρίου.
Στην πορεία της η Εκκλησία, 

ανέφερε ο Αρχιγραμματεύς, «γνώ-
ρισε πολλά τέτοια σκάνδαλα, πλήτ-
τεται το ποιμαντικό της έργο, λόγω 
του σκανδαλισμού των πιστών. Η 
Ιερά Σύνοδος καλεί τους πιστούς 
να παραμείνουν ψύχραιμοι. Ότι 
είναι αποφασισμένη να επιφέρει 
την κάθαρση στους κόλπους της 
Εκκλησίας».

Το εξαμελές Συνοδικό 
Δικαστήριο και οι ενδε-
χόμενες ποινές 

Ο εκπρόσωπος Τύπου της 
Αρχιεπισκοπής, Χριστάκης Ευ-
σταθίου, εξήγησε στη «Σ» πως το 
εξαμελές Συνοδικό Δικαστήριο 
διορίζεται στην αρχή του εκκλησι-
αστικού έτους (κάθε Σεπτέμβριο), 
με κλήρο και σε αυτό συμμετέχουν 
Μητροπολίτες και όχι ο Αρχιεπί-
σκοπος. Αυτήν την στιγμή, Πρόε-
δρος είναι ο Μητροπολίτης Κιτίου 
Νεκτάριος (αφού η Μητρόπολη 
Κιτίου έχει τα «πρεσβεία τιμής» 
ως η αρχαιότερη Μητρόπολη από 
τις έξι), ο Λεμεσού Αθανάσιος, ο 
Κωνσταντίας και Αμμοχώστου Βα-
σίλειος, ο Ταμασσού και Ορεινής 
Ησαΐας, ο Μόρφου Νεόφυτος και 
ο Χωρεπίσκοπος Αμαθούντος Νι-
κόλας. Ωστόσο, ο Μητροπολίτης 
Ταμασσού επειδή ήταν ο επίσκο-
πος της Μονής Φτερικουδίου και 
εμπλέκεται άμεσα με την υπό-
θεση πρέπει να αντικατασταθεί 
από άλλον, μετά από απόφαση της 
Ιεράς Συνόδου. Σύμφωνα με τον 
κ. Ευσταθίου, όταν συγκαλείται 
το Συνοδικό Δικαστήριο  γίνεται 
αναφορά στον Καταστατικό Χάρ-
τη, στον οποίο καταφεύγουν για 
τέτοιου είδους γεγονότα όπως 
η καθαίρεση, της οποίας επι-
λήφθηκε πρώτα η Σύνοδος. Το 
Δικαστήριο, συνέχισε, εκδικάζει 
σε πρώτο βαθμό μείζονος σημα-
σίας εκκλησιαστικά αδικήματα 
πρεσβυτέρων και διακόνων και 
επιβάλλει ποινές όπως: α) αργία 
άνω των έξι μηνών και β) αυτή 
της καθαίρεσης. Υπάρχει ρητή 
διαβεβαίωση ότι το Δικαστήριο 
θα πιάσει δουλειά άμεσα, ενδέ-
χεται και από Δευτέρας, ώστε να 
ολοκληρωθούν οι εργασίες του 
σε σύντομο χρονικό διάστημα, 
ενόψει και του Πάσχα. Ενώπιόν 
του θα τεθεί και οπτικοακουστικό 
υλικό,  το οποίο είδε πρώτα η Ιερά 
Σύνοδος και το οποίο σχετίζεται 
με την καταγγελλόμενη υπόθε-

ση. Στο μεσοδιάστημα η Μονή 
παραμένει κλειστή. 

«Άλλος Αρχιμανδρίτης 
εμπλέκεται σε ροζ σκάν-
δαλα»

Στο μεταξύ, σε νέα ανακοίνωση 
που εξέδωσαν οι δικηγόροι των δύο 
μοναχών, αναφέρουν μεταξύ άλλων 
ότι οι παραδοχές τους εξασφαλίστη-
καν με παράνομα μέσα «για διά-
πραξη οικονομικών και κανονικών 
/ ηθικών παραπτωμάτων».

Αυτούσια η ανακοίνωση: «Με την 
παρούσα επιθυμούμε να ενημερώ-
σουμε το κοινό και τους πιστούς ότι 
οι ομολογίες των πελατών τους για 
διάπραξη οικονομικών και κανονικών 
/ ηθικών παραπτωμάτων, ως επίσης 
και οι σχετικές έγγραφες παραδοχές 
εξασφαλίστηκαν με παράνομα μέσα 
και μεθόδους,  αφού πρώτα είχε προ-
ηγηθεί η πολύωρη και παράνομη 
κράτηση και περιορισμός τους κατ› 
εντολήν του Μητροπολίτη Ταμασ-
σού και Ορεινής και με τη συμμε-
τοχή και συνέργεια πολυπληθούς 
ομάδας ανθρώπων του, οι οποίοι 
τρομοκρατούσαν και απειλούσαν 
τους πελάτες μας. Επιπρόσθετα, 
οι πελάτες μας έτυχαν καταπιεστι-
κής ανάκρισης και η οποιαδήποτε 
ομολογία και παραδοχή τους  δεν 
αποτελούσε προϊόν της ελεύθερης 
βούλησης και εκούσιας παραδο-
χής των πελατών μας. Αντιθέτως, 
υπό συνθήκες τρόμου και απειλών 
εξασφαλίστηκαν οι υπογραφές των 
πελατών μας επί προδιατυπωμένων 
εγγράφων ομολογίας. Επιπρόσθετα 
«οι παραδοχές τους» εξασφαλίστηκαν 
και πάρθηκαν κάτω από περιστάσεις 
τέτοιες που έκδηλα έθεταν τους πε-
λάτες μας σε μειονεκτική θέση, αφού 
η «ανάκρισή τους» διήρκεσε άνω 
των 14 ωρών, χωρίς να τους δοθεί 
το δικαίωμα πρόσβασης στους δι-
κηγόρους τους και μάλιστα χωρίς 
διαλείμματα, όπως προβλέπεται από 
τους σχετικούς κανονισμούς και τη 
διέπουσα νομολογία. Εξίσου σημα-
ντικό είναι να επισημάνουμε στους 
πιστούς ότι η ισχυριζόμενη θελημα-
τική και η οικειοθελής καθαίρεσή 
τους εξασφαλίστηκε υπό τις πιο 
πάνω περιγραφόμενες συνθήκες. 
Επιπρόσθετα, ενημερώνουμε το 
κοινό και τους πιστούς ότι, τα όσα 
σκανδαλοθηρικώς έχουν δει το φως 
της δημοσιότητας περί «ροζ σκανδά-
λων» και τη διάπραξη σεξουαλικών 
αδικημάτων / παραπτωμάτων, δεν 
σχετίζονται με τους πελάτες μας και 
αφορούν άλλο Κληρικό και Αρχι-

μανδρίτη, που διετέλεσε μέλος της 
Ιεράς Μονής Οσίου Αββακούμ. Το 
γραφείο μας επίσης εκπροσωπεί 
τους παραπονούμενους / θύματα 
σεξουαλικής κακοποίησης από 
τον προαναφερόμενο κληρικό και 
έχουμε ενημερώσει την Ιερά Σύνοδο 
για τα πιο πάνω».

Διερεύνηση υπόθεσης
από την Αστυνομία

Η Αστυνομία, μετά από καταγγε-
λία που υπέβαλε την Παρασκευή 
η Ιερά Μητρόπολις Ταμασσού και 
Ορεινής, άρχισε τη διερεύνηση 
της υπόθεσης που αφορά στη 
διάπραξη οικονομικής φύσεως 
αδικημάτων, τα οποία, σύμφωνα 
με την καταγγελία, φαίνεται να δι-
απράχθηκαν από πρόσωπα που 
σχετίζονται με Μοναστήρι στη Λευ-
κωσία. Η καταγγελία έχει τεθεί στο 
μικροσκόπιο της Υποδιεύθυνσης 
Δίωξης Οικονομικού Εγκλήματος 
της Αστυνομίας.

Σε δηλώσεις του ο Εκπρόσωπος 
Τύπου της Αστυνομίας, Χρίστος 
Ανδρέου και σε υπόδειξη ότι έχουν 
υπάρξει επικρίσεις για αδράνεια, 
τόσο σε ό,τι αφορά την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, 
όσο και την Αστυνομία, υπέδειξε 
ότι ο Γενικός Εισαγγελέας ήταν από 
την πρώτη στιγμή σε επικοινωνία, 
τόσο με τον Αρχηγό Αστυνομίας, 
όσο και με τον Αρχιεπίσκοπο, με την 
Αστυνομία να τηρεί στάση αναμο-
νής μέχρι να ληφθούν αποφάσεις 
από την Ιερά Σύνοδο. Από πλευράς 
του ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, 
Γιάννης Αντωνίου, απαντώντας στις 
επικρίσεις για αδράνεια, ανέφερε ότι 
η Πολιτεία παρενέβη όταν κρίθηκε 
απαραίτητο να παρέμβει. 

Σημειώνεται ότι, μέχρι τη στιγμή 
που γραφόταν το παρόν κείμενο, 
την πρόθεση να καταγγείλουν 
στην Αστυνομία τον Μητροπο-
λίτη Ταμασσού εξέφραζαν και οι 
δύο Αρχιμανδρίτες. Σύμφωνα με 
πληροφορίες, η καταγγελία τους 
ενδέχεται να αφορά τον τρόπο με 
τον οποίο, όπως ισχυρίζονται, ενήρ-
γησε ο Μητροπολίτης, αφού, όπως 
καταγγέλλεται, ο Ησαΐας, συνοδευό-
μενος από 30 άτομα, κουκουλοφό-
ρους, μπούκαραν στο Μοναστήρι 
και υπέβαλαν τους μοναχούς σε 
εξαντλητική ανάκριση, κρατώντας 
τους παράνομα και με τη βία και 
«κατέσχεσε» παράνομα τα χρήματα 
που βρέθηκαν στα κελιά τους.  

Επιπρόσθετα, οι μοναχοί θα 
αναφερθούν και στα όσα κατα-
λόγιζε μοναχός στην επιστολή 
του προς την Ιερά Σύνοδο στον 
Ησαΐα, σε σχέση με ποσά ύψους 
450 χιλιάδων ευρώ που παρέδι-
δαν στον Μητροπολίτη μέσα σε 
τσάντες φαρμακείου, που, όπως 
ισχυρίζονται οι μοναχοί, απαίτησε 
ο Ησαΐας για την προεκλογική του 
εκστρατεία. Μάλιστα, όπως ισχυ-
ρίζεται ο μοναχός, «όταν ο Γέρο-
ντας Νεκτάριος τού ζήτησε άμεσα 
την επιστροφή των χρημάτων, ο 
Μητροπολίτης κατασκεύασε αυτήν 
την υπόθεση εναντίον του Γέροντα 
Νεκτάριου και του Αρχιμανδρίτη 
Πορφύριου».

Με διάφορες αναρτήσεις, 
προσκλήσεις και τεχνά-
σματα, φαίνεται πως 

προσπαθούσαν να γεμίσουν το... 
παγκάρι τους οι εν λόγω μοναχοί. 
Όπως μπορείτε να δείτε από τις 
αναρτήσεις που επισυνάπτονται, 
ζητούνταν συγκεκριμένα ποσά, τα 
οποία θα χρησιμοποιούνταν είτε 

για εκκλησιαστικά οικοδομήματα 
είτε αφορούσαν κληρώσεις λαχνών 
και άλλα. 

Μάλιστα, σε μία συγκεκριμένη 
περίπτωση αναζητούσαν 250 οι-
κογένειες για να κάνουν από 100 
ευρώ εισφορά και να λάβουν από 
μία ευλογία για την κατασκευή ξυ-
λόγλυπτου τέμπλου, ενώ στην άλλη 

περίπτωση ζητούσαν 150 οικογέ-
νειες να εισφέρουν και πάλι από 
100 ευρώ για να κατασκευαστεί ένα 
προσκυνητάρι. Οι εν λόγω αναρ-
τήσεις, βέβαια, επαναλαμβάνονταν 
αρκετές φορές τους τελευταίους 
δύο μήνες, οπότε κανείς δεν ξέρει 
πόσες τελικά οικογένειες εισέφεραν 
τον οβολόν τους. 

Οι... «διαφημίσεις» για εισφορές

10.03.2024
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Σύνδεσμος Μονογονεϊκών Οικογενειών: «Ο 
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης έχει διαψεύσει 

πανηγυρικά τις προσδοκίες των μονογονιών 
για τη βελτίωση της ζωής και της καθημερι-

νότητάς τους» 

Α
διαμφισβήτητο 
γεγονός αποτελεί 
στις μέρες μας η 
τάση διαφοροποί-
ησης της συμβα-
τικής-πυρηνικής 
οικογένειας. Οι 

μονογονεϊκές οικογένειες έχουν 
αποκτήσει αυξάνουσα σημασία, 
καθώς αποτελούν ένα σημαντικό 
ποσοστό του συνολικού αριθμού 
των οικογενειών. Η μονογονεϊκή οι-
κογένεια ορίζεται ως μια οικογένεια 
με παιδί, όπου υπάρχει μόνο ένας 
γονέας, πατέρας ή μητέρα, κάτι που 
προκύπτει είτε από επιλογή είτε 
από ανάγκη. Τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι μονογονεϊκές 
οικογένειες είναι διαχρονικά, με το 
κυριότερο να είναι το οικονομικό. 

Την ίδια ώρα ο Σύνδεσμος Μο-
νογονεϊκών Οικογενειών εκφρά-
ζει την απογοήτευσή του, καθώς, 
όπως αναφέρουν, «ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης έχει διαψεύσει 
πανηγυρικά τις προσδοκίες των 
μονογονιών για τη βελτίωση της 
ζωής και της καθημερινότητάς τους».

Ζητούν στήριξη 
από την Κυβέρνηση 

Τις θέσεις και τις εισηγήσεις της 
για τα προβλήματα που αντιμετω-

πίζουν οι μονογονεϊκές οικογένειες 
ανέφερε, μιλώντας στη «Σημερι-
νή», η Πρόεδρος του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικο-
γενειών και Φίλων, Αργεντούλα 
Ιωάννου.

Αρχικά ανέφερε ότι η Κυβέρ-
νηση, τόσο στο πρόγραμμα διακυ-
βέρνησης όσο και στις προεκλο-
γικές της δεσμεύσεις, είχε πει ότι 
θα ελάμβανε μέτρα στήριξης για 
τις μονογονεϊκές οικογένειες αλλά 
μέχρι σήμερα δεν προχώρησε σε 

καμία ενέργεια, εκτός από τα €100 
εφάπαξ παροχή ανά οικογένεια, τα 
οποία, όπως διευκρινίζει, ακόμα 
δεν είδαν. «Έχουμε στείλει πολ-
λά υπομνήματα από την αρχή της 
ανάληψης του Υφυπουργείου από 
την κυρία Ευαγγέλου. Την επισκε-
φθήκαμε πέρσι τον Απρίλιο και της 
δώσαμε υπόμνημα με τις θέσεις 
μας με συγκεκριμένα αιτήματα 
που αφορούν και το μονογονε-
ϊκό επίδομα, όπως επίσης και το 
Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα». 

Ερωτηθείσα τι ζητούν από την 

Κυβέρνηση, είπε ότι «για το μονο-
γονεϊκό επίδομα απαιτούμε να μην 
αποκόπτεται όταν υπάρχει συμβί-
ωση με άλλο άτομο, γιατί αφορά 
τη στήριξη των παιδιών. Εφόσον 
ο σύντροφος ή ο νέος σύζυγος δεν 
έχουν τη νομική υποχρέωση να 
μεγαλώνουν τα παιδιά ενός μο-
νογονεϊκού ατόμου, δεν μπορεί 
να αποκόπτεται το επίδομα μόλις 
συμβιώσει με άλλο άτομο», ανέφερε.

Επισήμανε ότι θα μπορούσαν 
ως σύνδεσμος να συζητήσουν 

με την Κυβέρνηση τη λογική να 
υπήρχαν εισοδηματικά κριτήρια. 
«Για παράδειγμα, αν ο νέος σύζυ-
γος έχει πολύ υψηλά εισοδήματα 
θα μπορούσαμε να συζητήσουμε 
το ενδεχόμενο να μην καθίσταται 
αναγκαίο το μονογονεϊκό επίδομα. 
Από την άλλη, όμως, η οριζόντια 
περικοπή του επιδόματος και η κά-
θετη σε όλες τις περιπτώσεις όπου 
υπάρχει συμβίωση ή γάμος χωρίς 
να εξετάζεται η εισοδηματική κατά-
σταση, το θεωρούμε απαράδεκτο». 

Ένα άλλο ζήτημα που ταλανί-

ζει τις μονογονεϊκές οικογένειες 
είναι η επιδοματική πολιτική. 
«Είναι περιορισμένη η εφαρμο-
γή του Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος στις μονογονεϊκές 
οικογένειες και αυτό διαφαίνεται 
μέσα από τα στοιχεία που κατεί-
χε η προηγούμενη Υφυπουργός, 
στα οποία αναγράφεται ότι από 
τους 11 χιλιάδες λήπτες του ΕΕΕ 
μόνο οι 500 είναι μονογονεϊκές 
οικογένειες». 

Όπως ανέφερε, το Ελάχιστο 
Εγγυημένο Εισόδημα ανέρχεται 
σε €480 για τη μάνα, €140 για τα 
παιδιά κάτω των 14 ετών και €240 
για τα παιδιά άνω των 14 ετών. 

Τις τεράστιες αδικίες στις οποίες 
υπόκεινται, όπως ανέφερε, τις έχουν 
θίξει μέσα από γραπτό υπόμνημα 
προς την Υφυπουργό Πρόνοιας. 
«Μας υποσχέθηκε από πέρσι τον 
Απρίλιο ότι θα ερχόταν σύντομα με 
προτάσεις για εκσυγχρονισμό του 
μονογονεϊκού επιδόματος», είπε. 

Αυτό που ζητούν, όπως ανέφερε, 
είναι η ενίσχυση του μονογονεϊκού 
επιδόματος για τους χαμηλόμισθους 
μονογονιούς, όπως επίσης και το 
να δημιουργηθούν προγράμματα 
ένταξης στην εργασία. «Οι μονο-
γονιοί δεν μπορούν να εργάζο-
νται σε απεριόριστα ωράρια και 
Σαββατοκύριακα,  καθώς δεν 
υπάρχουν δομές φροντίδας των 
παιδιών», τόνισε. 

Επιπλέον ζητούν να επανέλθει η 
στήριξη του Γραφείου Ευημερίας, 

αφού υπάρχουν οικογένειες που 
χρειάζονται έκτακτα επιδόματα. 

Υπογράμμισε ότι σήμερα οι μο-
νογονιοί υπολογίζονται περίπου σε 
40 χιλιάδες. «Με βάση μια μελέτη 
του Υπουργείου Δικαιοσύνης το 
2017, η οποία δεν είχε δημοσιο-
ποιηθεί, φαίνεται ότι οι μονογονιοί 
είναι γύρω στο 95-98% γυναίκες».

«Πόρτα» από τα υπουρ-
γεία στους μονογονιούς

Επιτακτική ανάγκη θεωρεί ο 
Σύνδεσμος τη συνάντηση με τα 
αρμόδια υπουργεία, ούτως ώστε 
να ακουστούν τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν. 

Την ίδια ώρα ως Σύνδεσμος 
καλούν την Κυβέρνηση να προ-
χωρήσει άμεσα στη σύσταση 
μιας διυπουργικής επιτροπής 
με τα Υπουργεία Δικαιοσύνης, 
Εργασίας, Οικονομικών και το 
Υφυπουργείο Πρόνοιας. 

«Έχουμε ζητήσει συναντήσεις 
με όλα τα αρμόδια υπουργεία, με 
τον Υπουργό Οικονομικών για να 
του εξηγήσουμε τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει αυτή η τεράστια 
ευάλωτη ομάδα, με τον Υπουργό 
Εργασίας για να συζητήσουμε προ-
γράμματα ένταξης στην εργασία και 
με τον Υπουργό Ενέργειας για την 
ένταξη των μονογονιών στην κατη-
γορία 08 του ρεύματος. Επιπλέον 
έχουμε ζητήσει συνάντηση με τον 
Αρχηγό Αστυνομίας για τις δυσκο-
λίες είσπραξης των ενταλμάτων 
διατροφής», είπε η κ. Ιωάννου.

Τόνισε ότι μέχρι στιγμής δεν 
έχουν πάρει καμία απάντηση εκτός 
από τις δύο συναντήσεις που πραγ-
ματοποίησαν με το Υφυπουργείο 
Πρόνοιας. 

«Ως Σύνδεσμος αντιμετωπίζουμε 
καθημερινά καταιγισμό τηλεφω-
νημάτων τραγικών καταστάσεων 
που ζουν μονογονεϊκές οικογένειες 
και λειτουργούμε ως ενδιάμεσος 
σύνδεσμος με τις κυβερνητικές 
υπηρεσίες. Αυτό το πράγμα δεν 
μπορεί να συνεχιστεί άλλο και 
δεν μπορούμε να λειτουργούμε 
ως ‘‘πυροσβέστες’’ για ενέργειες 
που έπρεπε να ήταν οφειλόμενες 
και όχι να χρειάζεται κάθε φορά 
η παρέμβαση της υφυπουργού». 

Κλείνοντας και αναφερόμενη 
στα οικογενειακά δικαστήρια 
είπε ότι είναι αναποτελεσματικά, 
καθώς παρατηρούνται τεράστιες 
καθυστερήσεις και δεν υπάρχει 
η δυνατότητα εφαρμογής των δι-
αταγμάτων.

«Ενώ αναμένεται να γίνει ένα 
νέο πρωτόκολλο μεταξύ Γραφείου 
Ευημερίας και Αστυνομίας για την 
άμεση εκτέλεση διαταγμάτων επι-
κοινωνίας φύλαξης που αφορούν 
τα παιδιά, αυτό δεν έχει επιτευχθεί, 
με αποτέλεσμα να υπάρχουν τε-
ράστιες ταλαιπωρίες. Καλούμε το 
κράτος να προχωρήσει σε ενίσχυση 
του θεσμού της νομικής αρωγής, 
ώστε στους μονογονιούς που το 
χρειάζονται άμεσα να δίνεται το 
δικαίωμα νομικής αρωγής γιατί 
έτσι διασφαλίζεται το δικαίωμα 
πρόσβασης στη Δικαιοσύνη για να 
επιλύονται οι διαφορές», κατέληξε. 

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 

Κραυγή απόγνωσης 
από 40 χιλιάδες 
μονογονεϊκές οικογένειες
Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν είναι διαχρονικά, 
με το κυριότερο να είναι το οικονομικό



Σ
το διάγγελμα του 
Προέδρου της 
∆ημοκρατίας την 
περασμένη Τρίτη, 
οι πολίτες αυτού 
του κράτους άκου-
σαν για ανάπτυξη, 

επενδύσεις και αναβαθμίσεις από 
οίκους αξιολόγησης. Την ώρα που 
άκουγαν τον Νίκο Χριστοδουλίδη, 
αναρωτιούνταν εάν μιλούσε για 
την ίδια χώρα με αυτή στην οποία 
ζουν. Οι αριθμοί μπορεί να είναι 
θετικοί και οι αξιολογήσεις, παρά 
ταύτα, σύμφωνα με το Ευρωβα-
ρόμετρο, 77% των πολιτών είδαν  
μείωση του βιοτικού τους επιπέ-
δου, ενώ 63% δυσκολεύονται να 
πληρώσουν τους λογαριασμούς 
τους. Αν και η σημερινή Κυβέρ-
νηση και η προηγούμενη έχουν 
αποφασίσει αντισταθμιστικά μέτρα, 
οι καταναλωτές δεν τα νιώθουν 
στην καθημερινότητά τους. Η «Σ» 
ζήτησε απόψεις από δύο οικονο-
μολόγους για το ζήτημα και πώς 
μπορεί να αντιστραφεί η εικόνα.

Γιάννη Τελώνης: 
«Χρειάζεται όραµα»

Με την ευκαιρία λοιπόν της συ-
μπλήρωσης ενός χρόνου από την 
ανάληψη της εξουσίας ο Πρόεδρος 
παρέθεσε στο διάγγελμά του τον 
απολογισμό των πεπραγμένων της 
Κυβέρνησης. Το μεγάλο παράπονο, 
το κόστος ζωής και η ακρίβεια που 
άγγιξε τους πλείστους εξ ημών είναι 
το κύριο πρόβλημα,  που καμία 
Κυβέρνηση δεν έχει καταφέρει να 
αντιμετωπίσει με επιτυχία - εκτός 
βέβαια και αν μιλούμε για χώρες 
της Λατινικής Αμερικής,  όπου η 
προσωρινή λύση καταλήγει σε λίγο 
καιρό σε πρόγραμμα στο ∆ΝΤ - 
όπως με έμμεσο τρόπο ανέφερε 
και ο Προέδρος.

«Πονοκέφαλος» 
το ψώνισµα

Το πρόβλημα έγκειται στο ότι 
αισθανόμαστε την ακρίβεια άμε-
σα στο κόστος του εβδομαδιαίου 
ψωνίσματος. Και ενώ η Στατιστική 
Υπηρεσία μάς λέει ότι ο πληθωρι-
σμός στην Κύπρο είναι στο 2,3% 
-ένας από τους χαμηλότερους στην 
ΕΕ- η καθημερινή μας εμπειρία δεν 

το επιβεβαιώνει. Υπάρχει βέβαια η 
λογική εξήγηση. Ο υπολογισμός 
του δείκτη περιλαμβάνει και πολλά 
άλλα είδη και υπηρεσίες εκτός της 
καθημερινότητάς μας, για τα οποία οι 
τιμές όντως μειώνονται. Και ενώ για 
μας η αγορά καυσίμων και τροφής 
είναι καθημερινή εμπειρία, η αγορά 
μιας τηλεόρασης -των οποίων οι 
τιμές έχουν υποστεί καθίζηση- είναι 
αγορά τριετίας ή και περισσότερο, 
οπότε η επιβεβαίωση της πτώσης 
των τιμών δεν είναι άμεση. Αυτό, 
δυστυχώς, είναι μια εικόνα που 
καμία Κυβέρνηση δεν μπορεί να 
αλλάξει, όσο και να θέλει. 

Πρακτικά βήµατα
Υπάρχει όμως ένα στοιχείο 

-πολύ σημαντικό κατά την υπο-
κειμενική μου άποψη- που από 
μόνο του είναι ικανό να προσθέσει 
σε υπερθετικό βαθμό και που μέ-
χρι στιγμής απουσιάζει από αυτήν 
την κυβέρνηση. Η εστίαση σε έναν 
μεγάλο στόχο - σε ένα όραμα. Μέσα 
από το κυβερνητικό πρόγραμμα 

υπάρχουν δυο μεγάλες ενότητες, 
που μπορούν και πάλι να μας ενώ-
σουν. Η πρώτη αφορά τους νέους 
μας - αποτελεσματική μόρφωση, 
προσιτή στέγη, αξιοπρεπές εισό-
δημα, στήριξη για τεκνοποίηση. 
Με άλλα λόγια, ένα όραμα ελπίδας 
για τη νέα γενιά - το μέλλον μας. Η 
δεύτερη αφορά το μεγάλο στοίχη-
μα της μετάβασης στην πράσινη 
οικονομία. Ως μικρή χώρα είμαστε 
ένας  ιδανικός τόπος για γρήγο-
ρη πρόοδο. Με μεγάλα πρακτικά 
βήματα. Όχι με σχέδια όπως το 
«Φωτοβολταϊκά για Όλους», που 
σαν αρχή είναι εξαιρετικό, αλλά 
φοβάμαι πως τελικά θα είναι για 
τους λίγους - και βλέπουμε. Όπως 
τη νέα «Ομήρου Οδύσσεια» με το 
τερματικό φυσικού αερίου, όπου 
έχουμε χαθεί στη  μετάφραση, ενώ 
χώρες όπως η Γερμανία έχουν ανα-
πτύξει 6 πλωτά τερματικά σε 24 
μήνες. Αυτά είναι ενέργειες που 
φέρνουν αποτέλεσμα, χωρίς, όμως, 
να έχουν πετύχει να δώσουν στον 
κόσμο μια έμπνευση που θα τα 

μετατρέψει σε σημείο αναφοράς, 
περηφάνιας που θα μας δώσει 
αυτό το feel good. 

Στέλιος Πλατής: 
«Τα µισά µέτρα 
χάθηκαν στον δρόµο»

Το νέο οικονομικό πακέτο μέ-
τρων της κυβέρνησης είναι ανα-
ντίλεκτα καλοδεχούμενο. Αλλά 
δεν επαρκεί. ∆υστυχώς, τα μέτρα 
δεν μπορούν να καλύψουν ακόμη 
και μικρό μέρος της ζημιάς που 
έχουν υποστεί οι πολίτες από τη 
σύνθετη οικονομική καταιγίδα των 
τελευταίων ετών. Ιδιαίτερα η με-
σαία τάξη και οι ευάλωτες ομάδες, 
που ανεβαίνουν έναν  καθημερινό 
Γολγοθά. Μη μπορώντας σε πολλές 
περιπτώσεις να βγάλουν τον μήνα. 
Σε δύο δόσεις ανακοινώθηκαν 
μέτρα συνολικού ύψους περίπου 
€260 εκατ., την ώρα που τα αντί-
στοιχα μέτρα άλλων ευρωπαϊκών 
κυβερνήσεων ήταν τουλάχιστον τα 
διπλάσια (σε σχέση πάντοτε με το 
μέγεθος της οικονομίας της κάθε 

χώρας). Με βάση λοιπόν τον μέσο 
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα 
μέτρα στήριξης στην Κύπρο θα 
έπρεπε να ήταν τουλάχιστον €500 
εκατ. Αυτά όμως που ενοχλούν την 
Κοινωνία (η οποία ο Προέδρος 
θεωρεί ότι τον αδικεί), είναι ότι 
όλα αυτά επισυμβαίνουν σε μια 
περίοδο που στα κρατικά ταμεία 
έχουν συσσωρευτεί επιπρόσθετα 
έσοδα εκατοντάδων εκατομμυρίων 
από το υστέρημα της Κοινωνίας, 
λόγω της ακρίβειας, δημιουργώ-
ντας πρωτογενές πλεόνασμα στα 
δημόσια ταμεία ξεπερνώντας το 
€1,3 δις. 

Χαρίζονται…
Σε μια περίοδο που δόθηκε όλη 

η ΑΤΑ σε υψηλόμισθους δημοσίου 
υπάλληλους, αλλά και σε αυτούς που 
απολαμβάνουν πολλαπλές συντά-
ξεις. Σε μια περίοδο που ανακοινω-
θήκαν τα €38 εκατ. που δόθηκαν… 
κατά λάθος, δίχως να σκάσει μύτη. 
Σε μια περίοδο που καταργήσαμε 
τον φόρο καταθέσεων για αυτούς 
που δεν χρειάζονται μέτρα στήρι-
ξης, και το ετήσιο τέλος των €350 
και για τις μεγάλες εταιρείες και 
δη τις ξένες εταιρείες. Εκατοντάδες 
εκατομμύρια δηλαδή, που κατασπα-
ταλούνται ή/και χαρίζονται ενώ θα 
μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν 
για να ενισχύσουν περαιτέρω την 
κοινωνική πολιτική.

Μέτρα µακράς διαρκείας
Σε περιόδους κρίσης επιβάλ-

λεται αναδιανομή πλούτου και γι’ 
αυτό χρειάζονται νοικοκύρεμα των 
δημοσίων οικονομικών και μη-
χανισμοί έκτακτων εσόδων, όχι η 
κατάργησή τους. Είναι απαραίτητο 
να στηρίζεται επαρκώς και διαρ-
κώς η Κοινωνία, η οποία πληρώνει 
τις συσσωρευτικές επιπτώσεις του 
πληθωρισμού, των υψηλών επιτο-
κίων και της πανάκριβης ενέργειας 
- πάλι λόγω αστοχίας της Πολιτείας. 
Σήμερα, ο πληθωρισμός μπορεί 
να κυμαίνεται στο 2%, αλλά αυτό 
το ποσοστό προστίθεται στο περσι-
νό σχεδόν 10%, με αποτέλεσμα οι 
τιμές να παραμένουν στα ύψη και 
τα νοικοκυριά να δυσκολεύονται. 
Και αυτή η κατάσταση, δυστυχώς, 
δεν θα αλλάξει σύντομα. Ακόμα και 
μετά την αναμενόμενη μείωση των 
επιτοκίων, ούτε οι τιμές ούτε και το 
κόστος δανεισμού θα επιστρέψουν 
στα επίπεδα των προηγούμενων 
ετών. Γι’ αυτό χρειάζονται μέτρα 
μακράς διάρκειας και όχι μέτρα 
με το σταγονόμετρο. 
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Ευηµερούν οι 
αριθµοί, αλλά 
όχι οι πολίτες
Ο πληθωρισµός αποκλιµακώνεται και την ίδια 
ώρα είναι σε ισχύ µέτρα κατά της ακρίβειας, 
ωστόσο, οι καταναλωτές δεν έχουν δει καµιά 
διαφορά στην τσέπη τους 

10.03.2024

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ
kalyfommatou@
diasmedia.com



ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 22

Η Κύπρος αναμένεται να εφαρμόσει από το 
2024 μέτρα, μέσω των οποίων το εισόδημα 

αλλοδαπών θυγατρικών εταιρειών θα συ-
μπεριλαμβάνεται στο φορολογητέο εισόδημα 

των μητρικών τους εταιρειών

Η
Οδηγία του 
Συμβουλίου της 
ΕΕ 2022/2523 
αποτελεί μέρος 
μιας προσέγ-
γισης «δύο 
πυλώνων», η 

οποία καθοδηγείται από τα μέλη 
του Πλαισίου Συμπερίληψης του 
ΟΟΣΑ/G20 με σκοπό την αντι-
μετώπιση των φορολογικών προ-
κλήσεων που προκύπτουν από 
την  ψηφιοποίηση της παγκόσμιας 
οικονομίας.

Η Οδηγία εισάγει έναν ελάχιστο 
φορολογικό συντελεστή στο 15% 
για τα εισοδήματα που παράγονται 
σε χώρες με χαμηλή φορολογία, 
εξασφαλίζοντας ότι οι μεγάλες Διε-
θνείς Επιχειρήσεις πληρώνουν το 
δίκαιο μερίδιο φόρων, ανεξάρτητα 
από τον τόπο λειτουργίας τους.

Μέσω της καθιέρωσης ενός πα-
γκόσμιου ελάχιστου συντελεστή 
φόρου εταιρειών, που οι χώρες 
μπορούν να χρησιμοποιήσουν για 
την προστασία των φορολογικών 
τους βάσεων, ο Πυλώνας II επιδι-
ώκει να θέσει όριο στη φορολογία.

Οι προτεινόμενες αλλαγές στο-
χεύουν τόσο στην αντιμετώπιση 
της πρακτικής μετατόπισης κερδών 
σε χώρες με χαμηλή φορολόγηση, 
όσο και στον περιορισμό της τάσης 
προς τη μείωση των συντελεστών 
φορολόγησης στο πλαίσιο του 
φορολογικού ανταγωνισμού, με 
στόχο την προσέλκυση κεφαλαίων 

(«race to the bottom on tax rates»). 
Η παγκόσμια συμφωνία για την 
καθιέρωση κατώτατου φορολο-
γικού συντελεστή επιχειρήσεων 
15% έχει ως στόχο τη διασφάλιση 
εσόδων, καταπολέμηση της φορο-
διαφυγής και της φοροαποφυγής, 
και τη μείωση του υψηλού κόστους 
συμμόρφωσης για τις επιχειρήσεις 
που συναλλάσσονται διασυνοριακά 
στην ενιαία αγορά.

Σύμφωνα με το υπό διαβούλευ-
ση σχέδιο, η Κύπρος αναμένεται 
να εφαρμόσει από το 2024 μέτρα, 
μέσω των οποίων το εισόδημα αλ-
λοδαπών θυγατρικών εταιρειών 
θα συμπεριλαμβάνεται στο φορο-
λογητέο εισόδημα των μητρικών 
τους εταιρειών.

Πυλώνας Δύο («Pillar 
II»): Πώς και γιατί βρε-
θήκαμε εδώ

Οι ρίζες του Πυλώνα Δύο ξεκι-
νούν από το 2013 με τη δημοσί-
ευση της Έκθεσης «Αντιμετώπιση 
της Διάβρωσης της Βάσης και της 
Μετατόπισης των Κερδών». Σε αυ-
τήν την Έκθεση, ο ΟΟΣΑ εξέτασε τη 
χρήση από διεθνείς επιχειρήσεις 
νομικών δομών για να μεταφέ-
ρουν κέρδη διασυνοριακά προς 
χαμηλότερες φορολογούμενες 
δικαιοδοσίες.

Υπήρχε η ανησυχία ότι μεγάλες 
Διεθνείς Επιχειρήσεις εξασφάλιζαν 
την εμφάνιση κερδών σε χαμηλά 
φορολογούμενες δικαιοδοσίες με 
τεχνητό τρόπο, ενώ ταυτόχρονα 
αυτά τα θέματα επιδεινώνονταν από 
τις νέες ευκαιρίες και ελευθερίες 
που παρείχε η ψηφιοποίηση της 
οικονομίας.

Η έκθεση οδήγησε σε αρκετές 
επιπλέον προτάσεις για δράση έχο-

ντας στόχο την αντιμετώπιση των 
φορολογικών προκλήσεων που 
προκύπτουν από την ψηφιοποίηση 
της οικονομίας.

Οι δυσκολίες που προκλήθη-
καν από την ψηφιοποίηση της 
οικονομίας θεωρήθηκαν ιδιαίτερα 
προκλητικές, και η εργασία επί 
αυτών συνεχίστηκε, οδηγώντας 
τελικά στην πολιτική συμφωνία, 
τον Οκτώβριο του 2021, για την 
ούτω καλούμενη «two-pillar 
solution».

Γενικά, ο Πυλώνας Ένα ανακατα-
νέμει ένα μέρος των φορολογικών 
δικαιωμάτων επί των υπολοίπων 
κερδών των μεγάλων Διεθνών 
Επιχειρήσεων προς όφελος των 

αγορών και ο Πυλώνας Δύο (όπου 
και επικεντρωνόμαστε σε αυτό το 
άρθρο) αποσκοπεί στην επιβολή 
ενός ελάχιστου φορολογικού συ-
ντελεστή εταιρικού φόρου 15% 
στα κέρδη των Διεθνών Επιχει-
ρήσεων που εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής.

Πρόνοιες των κανόνων 
του Πυλώνα Δύο

Ο Πυλώνας Δύο αποτελείται 
από δύο κανόνες που προορί-
ζονται να ενσωματωθούν από τα 
κράτη στις εθνικές φορολογικές 
νομοθεσίες τους και είναι γνωστοί 
ως παγκόσμιοι κανόνες κατά της 
διάβρωσης της φορολογικής βάσης 
(«GloBE rules»).

Κανόνας Συμπερίληψης Εισο-
δήματος (κανόνας IIR): H τελική 
μητρική εταιρεία ενός ομίλου θα 
καταβάλει τον συμπληρωματικό 
φόρο που της αναλογεί σχετικά με 
τις ξένες θυγατρικές εταιρείες του 
ομίλου που υπόκεινται σε χαμηλή 
φορολόγηση. Ο συγκεκριμένος Κα-
νόνας τίθεται σε ισχύ για λογιστικές 

περιόδους που αρχίζουν την 31η 
Δεκεμβρίου 2023 ή μετά.

Κανόνας σχετικά με τα κέρδη 
που υπόκεινται σε μειωμένη φο-
ρολόγηση (Κανόνας UTPR): Εκχω-
ρεί τα δικαιώματα φορολόγησης 
σχετικά με το εισόδημα το οποίο 
φορολογείται με πραγματικό φο-
ρολογικό συντελεστή κάτω από 
15% σε εταιρείες του ομίλου που 
βρίσκονται σε άλλη δικαιοδοσία 
από τη δικαιοδοσία της τελικής 
μητρικής εταιρείας. Λειτουργεί ως 
κανόνας ασφαλείας στον Κανόνα 
IIR. Ισχύει για λογιστικές περιόδους 
που αρχίζουν την 31η Δεκεμβρίου 
2024 ή μετά.

Επιπλέον, από το 2025, προ-

τείνεται η εισαγωγή μέτρων για 
τη μείωση των φοροαπαλλαγών. 
Επικουρικά θα εισαχθεί και εγχώ-
ριος συμπληρωματικός φόρος στην 
πηγή, προκειμένου να διασφαλιστεί 
ότι φόροι, οι οποίοι διαφορετικά 
θα καταβάλλονταν στο εξωτερικό, 
θα αποδίδονται στη χώρα όπου η 
αλλοδαπή θυγατρική που υπάγε-
ται σε χαμηλή φορολόγηση είναι 
εγκατεστημένη. Συγκεκριμένα, τα 
κράτη μέλη έχουν την επιλογή να 
εφαρμόσουν ενδεδειγμένο εγχώριο 
συμπληρωματικό φόρο (Qualified 
Domestic Top-Up Tax) για τις εται-
ρείες που εδρεύουν στη δική τους 
δικαιοδοσία χαμηλής φορολογίας. 
Ως εκ τούτου θα επιτραπεί σε αυτές 
τις δικαιοδοσίες να εισπράττουν 
τον συμπληρωματικό φόρο στη 
δική τους δικαιοδοσία, αντί να επι-
τρέπουν σε μια ξένη δικαιοδοσία 
να επιβάλλει συμπληρωματικό 
φόρο σε άλλες δικαιοδοσίες. Η 
Κύπρος έχει επιλέξει να υιοθε-
τήσει εγχώριο συμπληρωματικό 
φόρο και θα εφαρμόζεται από 1η 
Ιανουαρίου 2025.

Πυλώνας Δύο («Pillar 
II») και η αντιμετώπιση 
από άλλα κράτη

Παρά το φιλόδοξο χρονοδιά-
γραμμα του ΟΟΣΑ και την ακόμα 
άγνωστη ολοκλήρωση αυτού, τα 
δεδομένα που έχουν προκύψει 
μέχρι τώρα δείχνουν ότι πολλές 
χώρες έχουν ήδη πραγματοποι-
ήσει σημαντικά βήματα προς την 
εφαρμογή των μέτρων του Πυλώ-
να Δύο. Σημειώνεται ότι, παγκο-
σμίως, σχεδόν 140 δικαιοδοσίες 
δεσμεύτηκαν να προχωρήσουν 
στην εφαρμογή μέτρων ελάχιστης 
πραγματικής φορολογίας με την 
επιβολή κατώτατου συντελεστή 
φορολόγησης 15% σε ομίλους 
πολυεθνικών επιχειρήσεων και 
εγχώριους ομίλους μεγάλης κλί-
μακας, των οποίων τα έσοδα ξε-
περνούν τα 750 εκ. ευρώ ετησίως.

Αξίζει να σημειωθεί ότι οι προε-
δρικές εκλογές στις ΗΠΑ, αναλόγως 
του αποτελέσματος, ίσως επηρεά-
σουν την εφαρμογή του Πυλώνα 
Δύο, ειδικά σε περίπτωση εκλο-
γής του Ντόναλτ Τράμπ, ο οποίος, 
σύμφωνα με δημόσιες δηλώσεις 
του, δεν φαίνεται να υποστηρίζει 
την εφαρμογή του, ειδικά όπως το 
πλαίσιο είναι συμφωνημένο σήμερα.

Μελλοντικές προοπτικές και οι 
προκλήσεις για τις πολυεθνικές

Η αποτελεσματική εφαρμογή της 
Οδηγίας αναμένεται να περιορίσει 
τον ανταγωνισμό για τον χαμηλότε-
ρο συντελεστή εταιρικού φόρου και 
να μειώσει τον κίνδυνο διάβρωσης 
της φορολογικής βάσης και μετατό-
πισης κερδών, διασφαλίζοντας ότι 
οι μεγαλύτεροι πολυεθνικοί όμιλοι 
θα καταβάλλουν φόρο σύμφωνα 
με τον συμφωνηθέντα ελάχιστο 
παγκόσμιο συντελεστή εταιρικού 
φόρου (ποσοστό 15%).

Με την αναμενόμενη εφαρμογή 
των κανόνων του Πυλώνα Δύο, οι 
μεγάλες Διεθνείς Επιχειρήσεις θα 
πρέπει να αρχίσουν να υπολογίζουν 
τις επιπτώσεις των πιο πάνω Κα-
νόνων στη φορολογική τους θέση.

Μια προσεκτική προσέγγιση 
στην αντιμετώπιση οποιωνδήποτε 
δυνητικών προκλήσεων θα θεω-
ρηθεί ως ζωτικό στοιχείο για την 
επιτυχή εφαρμογή των κανόνων 
του Πυλώνα Δύο.

ΣΤΕΛΙΟΣ Χ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ, 
Διοικητικός 
Σύμβουλος, 
Φορολογικές 
Υπηρεσίες, KPMG 
Limited
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ΣΤΟ ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΟ ΠΑΦΟΥ
Δικαιοδοσία Επικυρώσεως Διαθηκών

Αρ. Αίτ.: 98/2024
Επί τοις αφορώσι την Dorice Salton, από τo Ηνωμένο Βασίλειο

Ειδοποίηση διά του παρόντος δίδεται ότι, μετά την παρέλευσιν 8 ημερών 
από σήμερα, θα γίνει αίτηση επικύρωσης Διαθήκης στον Πρωτοκολλητήν 
διά τον διορισμό της κ. Ήβης Αντωνιάδου, δικηγόρου από Πάφο, ως εκτε-
λέστριας της διαθήκης τής ως άνω αποβιωσάσης. Οιαδήποτε δε ένσταση 
δέον όπως υποβληθεί εντός της πιο πάνω αναφερομένης προθεσμίας.

Υπ.: Ήβη Αντωνιάδου
Εκτελέστρια της διαθήκης της αποβιωσάσης

Dorice Salton

Ελάχιστη παγκόσμια 
πραγματική φορολογία - 
Πυλώνας Δύο («Pillar II»)
Πυλώνας Δύο («Pillar II»): Νέα εποχή 
για τη φορολογία των εταιρειών:
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Ό
πως αναμενόταν, 
η Ευρωπαϊ-
κή Κεντρική 
Τ ρ ά π ε ζ α 
(ΕΚΤ) στην 
π ρ ό σ φ α τ η 
συνεδρία του 

Διοικητικού της Συμβουλίου δι-
ατήρησε αμετάβλητα τα επιτόκια, 
σημειώνοντας όμως τη μείωση που 
καταγράφεται στα στατιστικά στοι-
χεία που αφορούν τον πληθωρισμό. 

Επιπλέον, στην ανακοίνωση 
μετά τη συνεδρία επισημάνθηκε ότι 
απαιτούνται περισσότερα στοιχεία 
για να επιβεβαιωθεί η τάση, ενώ 
ιδιαίτερη σημασία δόθηκε στις 
αναπροσαρμογές των μισθών 
που διατηρούν την κατανάλωση 
και πώς επηρεάζουν τα περιθώρια 
κέρδους των επιχειρήσεων.

Η απόφαση του Διοικητικού 
Συμβουλίου της ΕΚΤ ακολουθεί 
αυτήν της Αμερικανικής Κεντρικής 
Τράπεζας. Τα στατιστικά στοιχεία για 
τον πληθωρισμό και την πορεία των 
οικονομιών αξιολογούνται κατά τη 
διάρκεια των συνεδριών και λαμβά-
νονται οι ανάλογες αποφάσεις, ενώ 
μετά το πέρας τους οι ανακοινώσεις 
των αποτελεσμάτων ενδεχομένως 
να δίνουν κάποια ένδειξη για τις 
επόμενες συνεδριάσεις.

Αναφορές για Ιούνιο 
Oι αγορές φαίνεται να εκτιμούν 

ότι μειώσεις των επιτοκίων θα 
υπάρξουν το δεύτερο εξάμηνο 
του έτους, κάτι που συνάδει με 
τις αναφορές για Ιούνιο από τη 
Διοικήτρια της ΕΚΤ. Οι πορείες 
των οικονομιών της Αμερικής και 
της Ευρώπης, σε λιγότερο βαθμό, 
συνηγορούν στο γεγονός ότι δεν 
θα υπάρξουν άμεσα μειώσεις των 
επιτοκίων. Η οικονομία των ΗΠΑ, 
σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία 
που ανακοινώνονται, βρίσκεται 
σε ανάπτυξη, ενώ στην Ευρώπη 
φαίνεται ότι καταγράφεται ήπια 
επιβράδυνση, ίσως ένα μικρό 
ποσοστό αρνητικής ανάπτυξης. 

Το γεγονός ότι δεν έχει παρου-
σιαστεί, προς το παρόν, σημαντι-
κή επιβράδυνση των οικονομιών 
επιτρέπει στις Κεντρικές Τράπεζες 
να αναβάλλουν τις αποφάσεις τους. 
Φυσικά, διαφαίνεται ότι η οικονο-
μική διαφορά μεταξύ Ευρώπης και 
ΗΠΑ διευρύνεται προς όφελος της 
δεύτερης. Διαφαίνεται, δηλαδή, ότι οι 
γεωπολιτικές συγκρούσεις φαίνεται 
να επηρεάζουν περισσότερο την Ευ-
ρώπη και τον πυρήνα της,  εφόσον 
η γερμανική οικονομία φαίνεται να 
είναι από τα θύματα της ακριβής 
ενέργειας και του περιορισμού των 
ευρωπαϊκών εξαγωγών.

Δύο είναι τα βασικά στοιχεία που 
λαμβάνονται υπόψη όσον αφορά 
τις αποφάσεις για τα επιτόκια. Η 
πορεία του πληθωρισμού, o οποίος 
κινείται καθοδικά με βάση τα προ-
καταρκτικά στοιχεία Φεβρουαρίου, 

και η πορεία των οικονομιών. Ο 
πληθωρισμός κινείται προς τον 
στόχο του 2%, όμως θα πρέπει να 
επιβεβαιωθεί η τάση. 

Τα προβλήματα στην εφοδια-
στική αλυσίδα παραμένουν, ενώ 
αναμένονται και αποφάσεις από 
τις πετρελαιοπαραγωγές χώρες για 
μείωση της προσφοράς ώστε να 
συγκρατήσουν τις τιμές του πετρε-
λαίου, ζητήματα τα οποία τροφο-
δοτούν τον πληθωρισμό.

Από την άλλη, ενδεχόμενη 
απότομη συρρίκνωση της επι-
χειρηματικής και οικονομικής 
δραστηριότητας θα οδηγήσει σε 
γρηγορότερες αποφάσεις όσον 
αφορά τις μειώσεις των επιτοκίων, 
όπως είχε γίνει, για παράδειγμα, 
στις αρχές της χρηματοπιστωτικής 
κρίσης και κατά τη διάρκεια της 
εξάπλωσης του κορωνοϊού, όταν 
είχαν υιοθετηθεί και ενισχυθεί προ-
γράμματα ποσοτικής χαλάρωσης.

Η αύξηση των επιτοκίων, στην 
οικονομική θεωρία η «απορρό-
φηση» ρευστότητας από την 
αγορά περιορίζει τη ζήτηση και 
την κατανάλωση, οδηγώντας τις 
τιμές προς τα κάτω. Κάποιος θα 
περίμενε γρηγορότερη μείωση 
του πληθωρισμού λαμβάνοντας 
υπόψη την επιθετικότητα με την 
οποία αυξήθηκαν τα επιτόκια από 
τις Κεντρικές Τράπεζες.

Διαφαίνεται ότι σημαντικό 
μέρος των αυξήσεων στις τιμές 
αποτελείται από τον «πληθωρισμό 
της προσφοράς», δηλαδή αυτόν 
που αφορά την εφοδιαστική αλυ-
σίδα, το κόστος της ενέργειας, των 
πρώτων υλών και των τροφίμων. 

Με την έναρξη του πολέμου στην 
Ουκρανία οι τιμές στα ενεργειακά 
προϊόντα σημείωσαν σημαντική 
αύξηση, όπως και στα σιτηρά, λόγω 
της καταστροφής υποδομών, ενώ 
οι κυρώσεις και οι αντικυρώσεις 
σε συνδυασμό με τους Χούθι στην 
Ερυθρά Θάλασσα αυξάνουν τα 
μεταφορικά κόστη.

Οπότε, η αύξηση των επιτοκί-
ων πίεσε τον πληθωρισμό προς τα 
κάτω, αλλά όχι με τον ρυθμό που θα 
ανέμενε κάποιος. Την ίδια στιγμή, 
είναι ξεκάθαρο ότι ο περιορισμός 
της ζήτησης / κατανάλωσης και η 
αναβολή επενδύσεων και επιχειρη-

ματικών έργων, λόγω αυξημένου 
κόστους χρηματοδότησης, οδηγούν 
σε επιβράδυνση τις οικονομίες, 
με την Ευρώπη ενδεχομένως να 
παρουσιάζει τη μεγαλύτερη.

Οποιαδήποτε σύγκρουση - πολιτι-
κή, οικονομική και ακόμη χειρότερα 
στρατιωτική, εντείνει τη μεταβλητό-
τητα στις οικονομίες και τις διεθνείς 
αγορές. Έχουμε δει με ποιον τρόπο 
ο πόλεμος στην Ουκρανία και στη 
Γάζα έχει επηρεάσει αρνητικά τις 
τιμές της ενέργειας αλλά και άλλων 
προϊόντων, με τα πολλά προβλήματα 
στην εφοδιαστική αλυσίδα.

Οι αποφάσεις των Κεντρικών 
Τραπεζών λαμβάνουν υπόψη 
την πορεία των οικονομιών. Αν 
υπάρξουν σημαντικές υφεσιο-
γόνες πιέσεις ενδεχομένως να 
δούμε συντομότερα μειώσεις των 
επιτοκίων με σκοπό τη διοχέτευ-
ση ρευστότητας στην αγορά για 
αναχαίτισή τους.

Η γεωπολιτική αστάθεια και οι 
συνέπειές της όσον αφορά γενικά 
την παγκόσμια αλλά και τις εθνικές 
οικονομίες σίγουρα είναι από τις 
παραμέτρους που λαμβάνουν σο-
βαρά υπόψη οι Κεντρικές Τράπεζες 
στις αποφάσεις τους.

Η Κύπρος 
Στην Κύπρο, τα νοικοκυριά 

καλούνται γι’ ακόμα μια φορά να 
αναπροσαρμόσουν τον προϋπο-
λογισμό τους. Πέραν των αυξημέ-
νων δόσεων στα δάνεια, έχουν να 
αντιμετωπίσουν το υψηλό κόστος 
στέγασης, καυσίμων και την αύ-
ξηση στο καλάθι της νοικοκυράς. 

Την ίδια στιγμή ο τερματισμός 
των μέτρων, αν δεν επεκταθούν, 
που αφορούν την επιδότηση στα 
καύσιμα σε συνδυασμό με την επι-
βολή των πράσινων φορολογιών 
θα επιβαρύνει ακόμη περισσότερο 

τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. 
Την ώρα που τα νομοσχέδια που 
αφορούν τις νέες φορολογίες έχουν 
δημοσιευτεί για δημόσια διαβούλευ-
ση, δεν έχει υπάρξει οποιαδήποτε 
ανακοίνωση για τα αντισταθμιστικά 
μέτρα, όπως ήδη ανακοινώθηκε 
ως πρόθεση από την Κυβέρνηση 
(δημοσιονομικά ουδέτερη).

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι ο 
πληθωρισμός και η ακρίβεια είναι 
διαφορετικές έννοιες. Ο πληθωρι-
σμός καταγράφει τη μεταβολή των 
τιμών εντός συγκεκριμένου χρονικού 
διαστήματος. Μπορεί ως ποσοστό 
μεταβολής οι τιμές να μειώνονται, 
όμως όσο παραμένει θετικό η ακρί-
βεια και οι υψηλές τιμές διατηρούνται.

Ενδεχομένως μέρος των μειώσε-
ων των καταθέσεων στο τραπεζικό 
σύστημα να οφείλεται στο γεγονός 
ότι οι δανειολήπτες,  αντιλαμβανό-
μενοι ότι τα καταθετικά επιτόκια 
βρίσκονται πολύ πιο κάτω από τα 
δανειστικά, προτιμούν να αποπλη-
ρώσουν γρηγορότερα τις δόσεις τους.

Πρέπει να τονιστεί ότι ενδεχό-
μενες αποφάσεις των Κεντρικών 
Τραπεζών για μειώσεις των επι-
τοκίων δεν θα έχουν την ίδια επι-
θετικότητα που είχαν οι αυξήσεις 
τα τελευταία χρόνια. Θα υπάρξουν 
σταδιακές μειώσεις, ώστε να δίνε-
ται η ευκαιρία στις αγορές και τις 
οικονομίες να αναπροσαρμόζονται 
χωρίς να πιέζουν τις τιμές προς 
τα πάνω. Άλλωστε, τα προγράμ-
ματα ποσοτικής χαλάρωσης που 
εφαρμόστηκαν αστόχευτα, διαδρα-
μάτισαν τον δικό τους ρόλο στην 
εκτόξευση του πληθωρισμού τα 
προηγούμενα χρόνια.

Οι αγορές φαίνεται να εκτιμούν ότι μειώσεις 
των επιτοκίων θα υπάρξουν το δεύτερο εξάμηνο του έτους

Οι πορείες των οικονομιών της Αμερικής 
και της Ευρώπης, σε λιγότερο βαθμό, συνη-

γορούν στο γεγονός ότι δεν θα υπάρξουν 
άμεσα μειώσεις των επιτοκίων

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 

Αναβάλλονται 
οι αποφάσεις 
για τα επιτόκια
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Η
επίσκεψη του 
πρώην Υπουρ-
γού Άμυνας και 
πρώην αρχηγού 
του στρατού, 
Μπένι Γκαντς 
στην Ουάσι-

γκτον και το Λονδίνο, χωρίς την 
έγκριση του Νετανιάχου, ανέδειξε 
τις βαθιές διαφορές των δύο αν-
δρών και πυροδότησε τα σενά-
ρια για αποχώρησή του από το 
πολεμικό συμβούλιο του Ισραήλ, 
το πολεμικό «σύμβολο ενότητας» 
της χώρας. Βέβαια, μια σύντομη 
ανάγνωση του βιογραφικού των 
δύο αντρών «υπενθυμίζει» ότι το 
κλίμα «εμφυλίου» εντός του πολε-
μικού συμβουλίου δεν είναι κάτι 
αναπάντεχο και έχει τις ρίζες του 
στην ιστορική πολιτική διαμάχη των 
δύο αντρών. Σε κάθε περίπτωση, 
οι πολιτικές αυτές αντιπαραθέσεις 
δεν αναμένεται να φέρουν άμεση 
διάλυση της κυβέρνησης έκτακτης 
ανάγκης. Στόχος και των τριών πολι-
τικών, οι οποίοι συγκροτούν αυτήν 
την αναγκαστική «συγκατοίκηση», 
προς το παρόν παραμένει η αύ-
ξηση της πολιτικής τους ισχύος 
με ορίζοντα τις μεταπολεμικές 
εκλογές, οι οποίες αναπόφευκτα 
θα ακολουθήσουν. Την ίδια ώρα, 
η τριανδρία φαίνεται ότι συμφωνεί 
πως η καλύτερη τακτική είναι να 

κερδίσουν χρόνο με συζητήσεις 
για διαπραγματεύσεις, μέχρι να 
φτάσουν όσο το δυνατόν πιο κοντά 
στον στόχο των αιματηρών τους 
επιχειρήσεων στη Γάζα. 

Ο εμφύλιος εντός του 
πολεμικού συμβουλίου

Το μακρινό ταξίδι του Μπένι 
Γκαντς στην Ουάσιγκτον είχε ως 
στόχο να αποτρέψει την περαιτέρω 
επιδείνωση των σχέσεων ΗΠΑ- 
Ισραήλ για τον πόλεμο στη Γάζα, 
αναφέρουν τα αμερικανικά ΜΜΕ. 
Μάλιστα, αποκαλύπτουν ότι ο Νε-
τανιάχου έγινε έξω φρενών όταν 
ο πρώην Υπουργός Άμυνας τον 
πληροφόρησε για την επίσκεψή που 
θα έκανε στον Λευκό Οίκο. «Υπάρχει 
μόνο ένας πρωθυπουργός», φαίνεται 
να απάντησε ο Νετανιάχου στον 
Γκαντς, χωρίς όμως να καταφέρνει 
να αλλάξει τα σχέδιά του. 

Το συγκεκριμένο σκηνικό απο-
τυπώνει το κλίμα «εμφυλίου» εντός 
του πολεμικού συμβουλίου του 
Ισραήλ, με τους δύο πρωταγωνι-
στές να ανταγωνίζονται για πολιτική 
ισχύ με έντονες διαφωνίες για τον 
τρόπο διεξαγωγής του πολέμου 
και την επίτευξη συμφωνίας για 
την απελευθέρωση ομήρων. Οι 
εσωτερικές προστριβές μαίνονται 
μάλιστα εν μέσω της διεθνούς κα-
τακραυγής για την απελπιστική 
κατάσταση στη Γάζα και των πι-
έσεων για κατάπαυση του πυρός.

Ο υπόγειος αυτός «πόλεμος» 
δεν προκαλεί καμιά έκπληξη εάν 
λάβουμε υπόψη το πρόσφατο πα-
ρελθόν των δύο Ισραηλινών πολι-
τικών. Ο Γκαντς, ο οποίος ηγείται 

του κεντροδεξιού κόμματος Εθνική 
Ενότητα, και ο Νετανιάχου, ο οποί-
ος ηγείται του δεξιού κόμματος 
Λικούντ, υπήρξαν μακροχρόνιοι 
αντίπαλοι που άφησαν κατά μέρος 
τις διαφορές τους μετά την επίθεση 
της 7ης Οκτωβρίου από τη Χαμάς, 
η οποία πυροδότησε τον πόλεμο 
στη Γάζα, για να σχηματίσουν την 
κυβέρνηση έκτακτης ανάγκης. Μαζί 
με τον Gallant αποτελούν το τρι-
μελές πολεμικό υπουργικό συμ-
βούλιο, το οποίο είναι υπεύθυνο 
για όλες τις πολιτικές αποφάσεις 

εν καιρώ πολέμου.
Αυτή η αντιμαχόμενη τριανδρία, 

πέρα από την ιστορική της αντιπα-
λότητα, κουβαλάει ο καθένας τις 
δικές του πολιτικές φιλοδοξίες, με 
τις περισσότερες δημοσκοπήσεις 
να δείχνουν ότι ο Γκαντς πιθανότατα 
θα κατατρόπωνε τον Νετανιάχου 

εάν οι εκλογές πραγματοποιούνταν 
σήμερα. Παρά το γεγονός ότι το πρώ-
το διάστημα του πολέμου υπήρχε 
φαινομενικά ένα αρραγές μέτωπο, 
η μεγάλη διάρκεια αυτού άρχισε να 
εμφανίζει ολοένα και περισσότερες 
ρωγμές στο πολεμικό συμβούλιο. 

Έτσι κι αλλιώς, ο Γκαντς ποτέ δεν 
έκρυψε τις πολιτικές του φιλοδοξίες, 
ακόμα και μετά την ένταξή του στο 
πολεμικό συμβούλιο, αναφέροντας 
ρητώς ότι θέλει να εκτοπίσει από 
την πρωθυπουργική του θέση τον 
Νετανιάχου. «Στο τέλος ή μετά την 

κυβέρνηση έκτακτης ανάγκης εγώ 
και ο Νετανιάχου θα είμαστε πολιτι-
κοί αντίπαλοι. Αλλά ο πρωθυπουρ-
γός δεν είναι εχθρός μου», τόνισε. 

Κατά την επίσκεψή του στις 
ΗΠΑ εκτιμάται ότι επιχείρησε 
να παρουσιαστεί ως μελλοντι-
κός πιθανός πρωθυπουργός και 
κυρίως για να αρχίσει την έξοδό 
του από την κυβέρνηση, η οποία 
μάλλον θεωρείται «αναπόφευκτη», 
τουλάχιστον σε μελλοντικό στάδιο. 
Σύμφωνα με τον Yohanan Plesner, 
διευθυντή του Δημοκρατικού Ιν-
στιτούτου του Ισραήλ (IDI), αυτή 
η επίσκεψη του Γκαντς στον βασι-
κό σύμμαχο του Ισραήλ «δείχνει 

ότι η εμπιστοσύνη του προς τον 
Νετανιάχου βρίσκεται στο χαμη-
λότερο σημείο και ότι αποφάσισε 
να παρουσιάσει μία άλλη φωνή 
στην Ουάσιγκτον». Εύλογα, το ταξίδι 
αυτό προκάλεσε μεγάλο θόρυβο στο 
Ισραήλ, όπου ο κεντρώος πολιτικός 
δέχθηκε την οργή των υπουργών 
του Λικούντ. «Ενεργεί πίσω από 
τον πλάτη του πρωθυπουργού», 
κατήγγειλε η Μέρι Ρεγκέβ, Υπουρ-
γός Μεταφορών, χαρακτηρίζοντας 
«ανατρεπτική» την επίσκεψη.

Οι εντάσεις αυτές όμως δεν 
συνεπάγονται άμεση διάλυση 
της κυβέρνησης έκτακτης ανά-
γκης. Όπως έχει αναφερθεί, αυτό 
θα γίνει αναπόφευκτα, αλλά όχι 
άμεσα. Το παιχνίδι που φαίνεται ότι 
παίζουν Γκαντς και Gallant προς 
το παρόν αποσκοπεί στην αύξη-
ση της πολιτικής τους επιρροής. 
Ίσως η καλύτερη περιγραφή της 
πολιτικής κατάστασης στο Ισραήλ 
έγινε από τον πρώην πρέσβη της 
χώρας στις ΗΠΑ, Michael Oren. 
«Ένας πρωθυπουργός του Ισραήλ 
έχει περισσότερο από μια ομάδα 
αντιπάλων. Ένας πρωθυπουργός 
έχει μια ομάδα αντικαταστατών. Και 
συχνά μια ομάδα ‘‘δολοφόνων’’. 
Σχεδόν κανένας σε ένα αμερικανικό 
υπουργικό συμβούλιο δεν θα γίνει 
ποτέ Αμερικανός πρόεδρος. Αλλά 
όλοι σε ένα ισραηλινό υπουργικό 
συμβούλιο είναι πιθανοί πρωθυ-
πουργοί της χώρας». 

Η άρνηση του Ισραήλ να 
σταματήσει τον πόλεμο

Από την αρχή του πολέμου ήταν 
ξεκάθαρο ότι οι ΗΠΑ μπορεί να 

Η τριανδρία φαίνεται ότι συμφωνεί πως η 
καλύτερη τακτική είναι να κερδίσουν χρόνο 

με συζητήσεις για διαπραγματεύσεις, μέχρι να 
φτάσουν όσο το δυνατόν πιο κοντά στον στόχο 

των αιματηρών τους επιχειρήσεων στη Γάζα 

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Αυτή η αντιμαχόμενη τριανδρία, πέρα από την ιστορική της αντιπαλότητα, 
κουβαλάει ο καθένας τις δικές του πολιτικές φιλοδοξίες

Κλίμα «εμφυλίου» στο πολεμικό 
συμβούλιο του εμπόλεμου Ισραήλ



πίεζαν το Ισραήλ για να γίνει πιο 
«προσεκτικό» στους στόχους του 
και να επιτρέψει περισσότερη αν-
θρωπιστική βοήθεια, αλλά πότε 
δεν ζήτησαν να σταματήσει την 
αιματηρή του επιχείρηση στη Γάζα. 
Αναλυτές θεωρούν ότι η Ουάσι-
γκτον, πέρα από τη διαχρονική της 
στήριξη στο Ισραήλ, εκτίμησε ότι 
δεν υπάρχει άλλη εναλλακτική για 
την εξάλειψη της Χαμάς από τη 
Λωρίδα της Γάζας. 

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του 
Ισραήλ, από την αρχή του πολέμου 
έχει καταστρέψει τα τρία τέταρτα 
των ταγμάτων της Χαμάς και σκό-
τωσε δύο από τους πέντε διοικητές 
ταξιαρχιών, 19 από τους 24 διοι-
κητές ταγμάτων, περισσότερους 
από 50 αρχηγούς διμοιρίας και 
12.000 από τους 30.000 μαχητές 
της Χαμάς. Θεωρεί ότι η πολύ-
νεκρη επιχείρησή της αποδίδει 
καρπούς εκτιμώντας ότι η Χαμάς 
είναι δομημένη περισσότερο σαν 
ένας συμβατικός στρατός παρά μια 
σαν τρομοκρατική ομάδα. Κατά 
κανόνα, οι συμβατικές δυνάμεις 
θεωρούνται αναποτελεσματικές 
όταν χάσουν περισσότερο από το 
30% της δύναμής τους και κατα-
στρέφονται μόλις χάσουν το 50%.

Αναλυτές στο Foreign Policy, 
παραγνωρίζοντας τις τεράστιες 
απώλειες στον άμαχο πληθυσμό, 
τονίζουν ότι ακόμα κι αν το Ισραήλ 
δεν εξαλείψει εντελώς τη Χαμάς, 
αλλά απλώς καταφέρει να την εκ-
διώξει από την εξουσία, αυτό θα 
θεωρείται μία νίκη για τη χώρα, 
επειδή θα είναι αρκετό για να απο-
τρέψει τη ισλαμική οργάνωση από 
το να εξαπολύσει μια άλλη επίθεση, 
όπως αυτήν που βίωσε το Ισραήλ 
στις 7 Οκτωβρίου. Εύλογα η ολο-
κληρωτική επίθεση στη Γάζα, χωρίς 
να λαμβάνονται υπόψη οι άμαχοι, 
έχει σοβαρά μειονεκτήματα για το 
Ισραήλ. Αυτός ο πόλεμος θα ενθαρ-
ρύνει μακροπρόθεσμα τη ριζοσπα-
στικοποίηση του παλαιστινιακού 
πληθυσμού, βλάπτει τις σχέσεις του 
Ισραήλ με τους Άραβες γείτονές 
του και αμαυρώνει την παγκόσμια 
φήμη του με αρκετά σοβαρό τρόπο. 

Το Ισραήλ, από την άλλη, θεωρεί 
ότι οι επικριτές του δεν μπόρεσαν 
να του προσφέρουν μια σοβαρή 
εναλλακτική από τον πόλεμο κατά 
της Χαμάς. Αντίθετα, ισχυρίζεται ότι 
γίνονται ασαφείς αναφορές για την 
ανάγκη για κάποιαν ακαθόριστη 
«πολιτική λύση» στη σύγκρουση. 
Επίσης, θεωρεί ότι δεν υπάρχει 
νόημα για κατάπαυση του πυρός, 
για δύο λόγους. Αρχικά, αρνείται 
τη  μακροπρόθεσμη πολιτική δι-
ευθέτηση γύρω από μια λύση δύο 
κρατών. Κατά δεύτερο, θεωρεί ότι η 
Χαμάς δεν θα σταματήσει εύκολα 
αυτόν τον πόλεμο. Η Οργάνωση 
δεν κουράστηκε να επαναλαμβά-
νει ότι θα συνεχίσει τις επιθέσεις 
της, οδηγώντας ουσιαστικά σε έναν 
φαύλο κύκλο βίας με «προληπτι-
κά» ισραηλινά χτυπήματα σε Γάζα 
και Δυτική Όχθη και τη Χαμάς να 
χτυπάει για να ενισχύει τη νομι-
μοποίησή της στον παλαιστινιακό 
θύλακα. 

25

Η βύθιση του «Rubymar» αποτελεί την 
τελευταία εξέλιξη σε ένα παζλ με αβέβαιο, 

γεωπολιτικά, αποτέλεσμα που φέρνει, γι’ 
ακόμη μια φορά, το διεθνές δίκαιο σε ορια-

κές καταστάσεις 

Τα μεγάλα προβλήματα του Σουδάν είναι η 
οικονομική κατάσταση και οι εθνικο-θρη-

σκευτικές διαφορές 

ΔΙΕΘΝΗ 

Μετά την καταστολή και 
αναίμακτη ανατροπή 
του καθεστώτος του 

Προέδρου al-Bashir τον Απρίλη 
του 2019, που πολλοί θεώρησαν 
ότι μια ειρηνική μετάβαση σε 
ένα δημοκρατικό καθεστώς θα 
ακολουθήσει, δυστυχώς έχουμε 
σήμερα ένα νέο λουτρό αίματος 
στο Σουδάν, με τον έξω κόσμο 
να παρακολουθεί απαθής.

Οι δυο κύριοι πρωταγωνιστές 
είναι οι Στρατιωτικές Δυνάμεις του 
Σουδάν (SAF) κάτω από την αρχη-
γία του στρατηγού al-Burhan, και 
οι παραστρατιωτικές Γρήγορες Βο-
ηθητικές Δυνάμεις (RSF) κάτω από 
την αρχηγία του στρατηγού Dagalo 

(γνωστού ως «Hemedti») (βλ. Alex 
de Waal, “Africa’s orphan state 
trapped in a vortex of chaos”, The 
World Today, February-March, 
2024, σελ. 16-17). 

Η σύγκρουση είναι άγρια και 
οι μεν R.S.F. κατηγορούνται για 
αγριότητες εναντίον πολιτών, οι 
δε S.A.F ελέγχονται για βομβαρδι-
σμούς εναντίον μη στρατιωτικών 
στόχων και άοπλων πολιτών. 

Ο εμφύλιος πόλεμος δημι-
ούργησε ένα χάος στο Σουδάν, 
φθάνοντας μέχρι του σημείου της 
πείνας. Οι γείτονες δε του Σουδάν 
λαμβάνουν μέρος στη διαμάχη 
υποστηρίζοντας έναν από τους 
εμπόλεμους. Αυτό χειροτερεύει 
βέβαια την κατάσταση. Οι Δυνά-
μεις που επεμβαίνουν περισσότε-
ρο στη διαμάχη, κτυπώντας η μια 
την άλλη, είναι οι παραδοσιακοί 

παίκτες στην περιοχή, η Αίγυπτος 
και η Σαουδική Αραβία. Νέες 
Δυνάμεις που επεμβαίνουν είναι 
το Ιράν, το Κατάρ, η Τουρκία και 
οι περισσότερο αναμειγνυόμενοι, 
τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα. 

Τα μεγάλα προβλήματα του 
Σουδάν είναι η οικονομική κατά-
σταση και οι εθνικο-θρησκευτικές 
διαφορές. Ούτε, όμως, οι εσω-
τερικές προσπάθειες ούτε αυτές 
των ξένων Δυνάμεων μπόρεσαν 
μέχρι σήμερα να βρουν απάντηση 
σ’ αυτά τα προβλήματα. Και η 
κατάσταση στη χώρα εξακολουθεί 
να παραμένει χαώδης.
*Διεθνολόγος και πολιτικός αναλυτής 

c.a.theodoulou@cytanet.com.cy
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Η κατάσταση στο Σουδάν 

Οι επιθέσεις κατά πλοίων στην Ερυθρά 
Θάλασσα και το Διεθνές Δίκαιο

Ηβύθιση του εμπορικού 
πλοίου μεταφοράς φορ-
τίων χύδην «Rubymar» 

στην Ερυθρά Θάλασσα μετά από 
πυραυλική επίθεση που δέχθη-
κε από τους αντάρτες Χούθι της 
Υεμένης, οι οποίοι υποστηρίζο-
νται από το Ιράν, σε συνάρτηση 
με τις συνεχιζόμενες επιθέσεις 
των ανταρτών και την αποστολή 
ναυτικής δύναμης από Δυτικές 
χώρες στην ευρύτερη περιοχή, 
δημιουργούν νέα δεδομένα στα 
τεκταινόμενα από τον Νοέμβριο 
του 2023, μετά που οι Χούθι ξε-
κίνησαν τη δράση τους εναντίον 
πλοίων που πλέουν στην περι-
οχή διερχόμενα της Διώρυγας 
του Σουέζ. 

Το «Rubymar», υπό σημαία 
Μπελίζ και βρετανικών συμφε-
ρόντων, μήκους 171.6 μέτρων, 
πλήγηκε από τους Χούθι στις 18 
Φεβρουαρίου 2024, σε μιαν από 
τις πλέον καταστροφικές επιθέσεις 
μέχρι στιγμής εναντίον εμπορικών 
πλοίων και η βύθισή του ανα-
κοινώθηκε στις 2 Μαρτίου 2024 
από την Αμερικανική Κεντρική 
Διοίκηση (US CENTCOM). Το 
πλήγμα που δέχθηκε είχε ως 
αποτέλεσμα τη δημιουργία πε-
τρελαιοκηλίδας 29 χιλιομέτρων, 
ενώ το πλοίο μετέφερε περί τους 
21.000 μετρικούς τόνους  λιπά-
σματος. Η βύθιση του «Rubymar» 
δημιουργεί διάφορα ζητήματα, 
μεταξύ των οποίων: α) τη διεθνή 
ευθύνη για την επίθεση εναντίον 
του∙ β) την ευθύνη διάσωσης του 
πλοίου στο στάδιο (ναυαγιαίρεση 
και επιθαλασσία αρωγή)∙ γ) την 
περιβαλλοντική καταστροφή∙ δ) 
τους κινδύνους που δημιουργού-

νται για τη διεθνή ναυσιπλοΐα 
από τη βύθιση του πλοίου∙ ε) 
τις επιπτώσεις που θα έχει το 
καταστροφικό αυτό πλήγμα 
στη ναυσιπλοΐα διά μέσου της 
Διώρυγας του Σουέζ και κατ’ 
επέκτασιν στις εμπορικές ροές.

Όσον αφορά την ευθύνη για 
την επίθεση εναντίον του πλοί-
ου αλλά και άλλων πλοίων, που 
πλέουν στην περιοχή, αναφέρεται 
ότι έχουν αποδοθεί στους Χούθι 
πέραν των 33 επιθέσεων κατά 
εμπορικών πλοίων από τον περα-
σμένο Νοέμβριο, προκαλώντας 
σημαντικές διαταράξεις σε μιαν 
από τις εμπορικότερες ναυτικές 
οδούς στον κόσμο, στην οποία 
διακινούνται προϊόντα πέραν του 
1 τρισεκατομμυρίου δολαρίων 

ετησίως, την ίδια στιγμή που η 
περιοχή στρατιωτικοποιείται σε 
επικίνδυνο βαθμό με ενδεχόμε-
νο περαιτέρω κλιμάκωσης, σε 
μεγαλύτερο εύρος, του πολε-
μικού κλίματος που επικρατεί 
στην ευρύτερη περιοχή, με όσες 
γεωπολιτικές προεκτάσεις αυτό 
έχει. Παράλληλα, σοβαρά ζητή-
ματα υπάρχουν όσον αφορά τη 
εφαρμογή των κανόνων του δι-
εθνούς δικαίου και του δικαίου 
της θάλασσας τόσο σε σχέση με 
τη διασφάλιση της ελευθερίας 

της ναυσιπλοΐας όσο και της 
προστασίας του θαλάσσιου πε-
ριβάλλοντος.

Επί του προκειμένου περιστα-
τικού αναφέρεται ότι η βύθιση 
του «Rubymar» ήδη δημιουργεί 
συγκεκριμένα ζητήματα που πρέ-
πει άμεσα να αντιμετωπιστούν: 
πρώτον, την αντιμετώπιση της πε-
ριβαλλοντικής καταστροφής που 
δημιουργείται με την πετρελαϊκή 
ρύπανση που έχει προκληθεί λόγω 
των καυσίμων του πλοίου∙ δεύτε-
ρον, την περιβαλλοντική καταστρο-
φή που μπορεί να δημιουργηθεί 
από το φορτίο του πλοίου∙ τρίτον, 
την αντιμετώπιση του κινδύνου 
στη διεθνή ναυσιπλοΐα και την 
ασφάλειά της από την ύπαρξη του 
ναυαγίου σε έναν πολυσύχναστο 

ναυτικό διάδρομο.
Το «Rubymar», ενώ είχε πλη-

γεί, συνέχισε να παρασύρεται 
ανεξέλεγκτα στη θάλασσα, ενώ 
έγιναν κάποιες προσπάθειες ρυ-
μούλκησής του αλλά τα λιμάνια 
της περιοχής αρνήθηκαν να το 
δεχτούν. Στο Διεθνές Δίκαιο 
ισχύει, σε τέτοιες περιπτώσεις, η 
Διεθνής Σύμβαση για τη Ναυτική 
Έρευνα και Διάσωση του 1979, 
που παρέχει το γενικό πλαίσιο 
δράσεων των συντονιστικών κέ-
ντρων των Κρατών σε περιπτώ-

σεις πλοίων που βρίσκονται σε 
κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, ενώ 
προνοείται ο καταρτισμός ενός 
σχεδίου για την αντιμετώπιση 
της κατάστασης, σε συντονισμό 
με γειτνιάζοντα συντονιστικά κέ-
ντρα. Το γεγονός ότι η Υεμένη, 
στη ζώνη ευθύνης της οποίας 
έχει επισυμβεί το περιστατικό, 
βρίσκεται υπό εμφύλια διαμάχη 
και χωρισμένη μεταξύ των πε-
ριοχών που ελέγχουν οι Χούθι 
και των περιοχών που ελέγχονται 
από την αναγνωρισμένη διεθνώς 
κυβέρνησή της, δημιουργεί επι-
πρόσθετα προβλήματα στον συ-
ντονισμό για την αντιμετώπιση 
του περιστατικού του «Rubymar». 
Επί της Σύμβασης του Διεθνούς 
Ναυτιλιακού Οργανισμού (ΙΜΟ) 
του 1979 και των τροποποιήσε-
ών της υπάρχει η ασάφεια όσον 
αφορά την ύπαρξη υποχρέωσης 
κρατών να δεχτούν στα λιμάνια 
τους και να παραχωρήσουν κα-
ταφύγιο σε πλοία που βρίσκονται 
σε τέτοιου είδους καταστάσεις.

Η βύθιση του «Rubymar» 
αποτελεί την τελευταία εξέλιξη 
σε ένα παζλ με αβέβαιο, γεωπο-
λιτικά, αποτέλεσμα, που φέρνει, 
γι’ ακόμη μια φορά, το διεθνές 
δίκαιο σε οριακές καταστάσεις. 
Το περιστατικό αποτελεί το πλέον 
σοβαρό τους τελευταίους μήνες και 
η διαχείρισή του είναι σημαντική 
για τις επόμενες κινήσεις των δρώ-
ντων – τοπικών, περιφερειακών 
και διεθνών – στην περιοχή. 
*Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστή-

μιο Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), 
Ph.D in Law – International Law 
and Human Rights (Kent), Διευ-

θυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας
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Εκτιμώ ότι, για να προσδιο-
ρίσουμε το μέλλον, πρέπει 
να δούμε το παρελθόν. Θα 

γυρίσουμε τον χρόνο πίσω από 
το 1453, με την Άλωση της Κων-
σταντινούπολης από τον Μωάμεθ 
τον Πορθητή. Από τότε πέρασαν 
σχεδόν 400 χρόνια σκλαβιάς του 
Έθνους και μετά την Ελληνική Επα-
νάσταση του 1821 εγκαθιδρύεται 
το Ελληνικό Κράτος. Στη συνέχεια, 
το 1877, μετά από 56 χρόνια, οι 
Τούρκοι διεξάγουν τον Ρωσοτουρ-
κικό πόλεμο. Ακολούθησε μετά 
από 46 χρόνια, το 1923, η ίδρυ-
ση της Τουρκικής Δημοκρατίας 
του Κεμάλ, αφού προηγήθηκαν 
οι Βαλκανικοί Πόλεμοι και μετά 
η Μικρασιατική Καταστροφή. Στη 
συνέχεια, αφού πέρασαν 51 χρόνια, 
η Τουρκία διεξάγει άλλον πόλεμο, 
που αφορά την εισβολή της στην 
Κύπρο μας. Στο σημείο αυτό θέλω 
να προσέξετε τη χρονική ακολου-
θία των πολέμων που διεξάγει η 
Τουρκία τα τελευταία 200 χρόνια. 
Αρχίζοντας από το 1821-1877 (56 
χρόνια), 1877-1923 (46 χρόνια), 
1923-1974 (51 χρόνια) και αφή-
νω τελευταίο το 1974-2024 (50 
χρόνια), που ακόμα δεν εκδήλω-
σε πόλεμο. Φαίνεται ξεκάθαρα ότι 
κάθε 50 χρόνια, κατά μέσο όρο, 
εκδηλώνει πόλεμο για τα δικά τους 
στρατηγικά συμφέροντα. 

Σήμερα, φίλοι μου, η Τουρκία 

έχει εκπληρώσει, σε 104 χρόνια, 
τους μισούς από τους στρατηγικούς 
στόχους που απορρέουν από τον 
Τουρκικό Εθνικό Όρκο του 1920, 
διότι ήδη η Τουρκία βρίσκεται στο 
Β. Ιράκ (Μοσούλη), στη Β.Δ. Συρία 
(Χαλέπι-Αφρίν), κατέχει μέρη της 
Αρμενίας, κατέχει τη μισή Κύπρο 
και μένουν τα υπόλοιπα. Η εκτίμη-
σή μου, μετά από 50 χρόνια σχεδόν 
εμπλοκής μου στις Ένοπλες Δυνά-
μεις, είναι ότι, βάσει των στοιχείων 
που παρέθεσα, στο εγγύς μέλλον 
διαφαίνεται να είναι αναπόφευκτη 
η ελληνοτουρκική σύρραξη, γιατί 
απορρέει, και το έχει καταγράψει ο 
Τουρκικός Όρκος του 1920, από 
το παρελθόν για το μέλλον.

Ας αναφερθούμε τώρα και στη 
Διακήρυξη των Αθηνών, που υπο-
γράφτηκε από τον Πρόεδρο της 
Τουρκίας και τον Έλληνα Πρωθυ-
πουργό, η οποία είναι ένα κείμενο 
που δεν δεσμεύει νομικά τα δύο 
μέρη. Αυτό προκύπτει από την 
τελευταία διάταξή της, η οποία 
λέγει ότι «αυτή η Διακήρυξη δεν 
αποτελεί διεθνή συμφωνία δεσμευ-
τική για τα μέρη κατά το Διεθνές 
Δίκαιο». Επίσης αναφέρεται ότι 
«καμία πρόνοια της Διακήρυξης 
αυτής δεν πρέπει να ερμηνεύεται 
ότι παράγει δικαιώματα ή υπο-
χρεώσεις για τα μέρη».

Κατόπιν τούτου φαίνεται ότι ήταν 
ένα ωραίο πολυσχιδές σχέδιο των 

Αμερικανών, που εξυπηρετεί τα 
συμφέροντα της Τουρκίας στην 
περιοχή. Θυμίζω ότι, όταν παρέλαβε 
η Τουρκία τους S400, οι Η.Π.Α. 
επέβαλαν στην Τουρκία τον νόμο 
Catsa, ο οποίος ψηφίστηκε στις 
Η.Π.Α. και αφορά την απαγόρευση 
πώλησης πολεμικών υλικών σε 
χώρες που κείνται εχθρικά προς 
αυτές. Αποτέλεσμα τότε ήταν να 
σταματήσει η συμπαραγωγή των 
F-35, διότι,  παρ’ όλες τις υποδεί-
ξεις των Η.Π.Α. προς την Τουρκία 
για την επιστροφή του συστήματος 
S400 στη Ρωσία, δεν προέβη σε 
καμία ενέργεια.

Διότι:
1) Η Τουρκία τα πάει καλά με 

τη Ρωσία, κάτι το οποίο η Ρωσία 
επιθυμεί, γιατί διεμβολίζει το ΝΑΤΟ 
και οι Η.Π.Α. θέλουν πάση θυσία 
να μην την απολέσουν ως συμμα-
χική χώρα.

2) Οι πωλήσεις του τεράστιου 
αριθμού μαχητικών αεροσκαφών 
από τις Η.Π.Α. προς Ελλάδα και 
Τουρκία αποτελούν τεράστια οικο-
νομική συνδρομή στην οικονομία 
των Η.Π.Α., που πριν από 6 μήνες 
κινδύνευε να καταρρεύσει.

3) Οι Η.Π.Α. προσπαθούν να 
αποτρέψουν την Τουρκία να αυ-
τονομηθεί, προσπάθεια που συ-
νεχίζουν να καταβάλλουν. Ήδη η 
Τουρκία φαίνεται να είναι αυτό-
νομη, γιατί σχεδιάζει, εκτελεί και 

εξυπηρετεί τα δικά της στρατηγικά 
συμφέροντα, χωρίς να λαμβάνει 
υπόψη τις Η.Π.Α. και επιθυμεί να 
γίνει ηγέτιδα του μουσουλμανικού 
κόσμου. 

4) Πλέον των παραπάνω, η 
Τουρκία προσπαθεί να συγκρο-
τήσει τις Ηνωμένες Τουρκικές 
Δημοκρατίες, κάτι παρόμοιο με 
τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, 
γεγονός που δεν καλοκοιτάζει 
πολύ περισσότερο η Ρωσία, για-
τί θα απλώνεται μπροστά της σαν 
ένα τείχος, παρόλο ότι οι Η.Π.Α. 
ίσως το επιθυμούν για ανάσχεση 
της Ρωσίας. 

Συνεχίζοντας, όσον αφορά τη 
Διακήρυξη των Αθηνών, εκτιμώ 
ότι αποτέλεσε σχέδιο των Αμερικα-
νών, οι οποίοι, για τους λόγους που 
ανέφερα παραπάνω, επιθυμούν 
να δυναμώσουν το οπλοστάσιο της 
Τουρκίας, η οποία θέλει πάση θυ-
σία να έχει αεροπορική υπεροχή 
στο Αιγαίο, ώστε να αποκτήσει την 
αεροπορική κυριαρχία. Η Ελλάδα, 
πολύ σωστά, έγκαιρα προχώρησε 
στην απόκτηση των μαχητικών αε-
ροσκαφών Rafale, τη συμφωνία 
για την απόκτηση των γαλλικών 
φρεγατών Belharra, την προσδο-
κώμενη συμφωνία για την από-
κτηση 40 μαχητικών αεροσκαφών 
F-35, αντι-drone συστήματα κ.λπ, 
διότι στους σύγχρονους πολέμους 
η αεροπορική υπεροχή, που οδη-

γεί στην αεροπορική κυριαρχία, 
καθορίζει και το αποτέλεσμα του 
πολέμου.

Τελειώνοντας, θα αναφερθώ 
στους τρεις θεωρητικούς του πο-
λέμου, τον αρχαίο Έλληνα Θουκυ-
δίδη, τον Κινέζο Σου-Τζου και τον 
Καρλ Φον Κλαούζεβιτς, οι οποίοι 
κατέληξαν με απλή γλώσσα ότι η 
απόφαση για πόλεμο βασίζεται στα 
παρακάτω τέσσερα ερωτηματικά:

1) Ο πόλεμος εξυπηρετεί τα 
συμφέροντα του κράτους;

2) Είναι η τελευταία λύση που 
έχουμε στη διάθεσή μας;

3) Έχουμε σοβαρές πιθανότητες 
επιτυχίας;

4) Μπορούμε να αποκομίσουμε 
πολιτικά/στρατηγικά οφέλη, μεγα-
λύτερα από το κόστος του πολέμου;

Ας απαντήσει ο καθένας τα τέσ-
σερα ερωτήματα για την Τουρκία 
και αν βγάζει και τα τέσσερα θε-
τικά, τότε η σύρραξη μεταξύ Ελ-
λάδας-Τουρκίας χρονικά είναι 
αναπόφευκτη. 

Ας μην ξεχνούμε ποτέ ότι οι 
Τούρκοι έχουν ως δόγμα ότι «σύμ-
μαχός τους είναι ο χρόνος και η 
υπομονή». Οι Τούρκοι ξέρουν να 
περιμένουν, ανεξαρτήτως αλλαγών 
γενεών. Σε φθείρουν χρονικά, επεν-
δύουν στον φόβο που σπέρνουν 
και αιφνιδιάζουν τη χρονική στιγμή 
που αυτοί επιλέγουν. 

*Ταξχος (Π.Α.) ε.α. 

Ελληνοτουρκικός πόλεμος ή Διακήρυξη Ειρήνης των 
Αθηνών (Μητσοτάκης-Ερντογάν) - Τι θα υπερισχύσει τελικά;

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ

60 χρόνια από τον Μάρτιο 
του 1964, που υπήρξε κρί-
σιμος και καθοριστικός για 

την Κύπρο, κυρίως ως προς την 
προσπάθεια της Τουρκίας και των 
οργάνων της στην τουρκοκυπρι-
ακή κοινότητα να διαλύσουν την 
Κυπριακή Δημοκρατία.

Πιο συγκεκριμένα, για το κατά 
πόσον έφεραν ευθύνη για τα τότε 
θλιβερά γεγονότα των διακοινοτι-
κών συγκρούσεων είτε η ελληνική 
κυπριακή πλευρά είτε παράνομες 
- εξτρεμιστικές οργανώσεις της ελ-
ληνικής κοινότητας της Κύπρου.

Ιδού, λοιπόν, τι ο Πρόεδρος Μα-
κάριος αναφέρει σε επιστολή του, 
ημερομηνίας 1.3.1964, προς τον 
τότε Πρωθυπουργό της Ελλάδας, 
Γεώργιο Παπανδρέου:

«Αλλ’ ενώ ανέμενον την απάντησιν 
της τουρκοκυπριακής ηγεσίας στις 
γνωστές προτάσεις για συνταγματικές 
μεταβολές, εξετυλίχθησαν αιματηρά 
επεισόδια εν Λευκωσία, τα οποία 
μετά τίνας ημέρας επεξετάθησαν 
και εις άλλας περιοχάς της νήσου.

»Πιστεύω ακραδάντως ότι την 

ευθύνην διά τα τραγικά ταύτα γε-
γονότα και την όλην δυσάρεστον 
κατάστασιν φέρει εξ ολοκλήρου 
η τουρκοκυπριακή πλευρά. Είναι 
αληθές ότι οι Έλληνες της Κύπρου 
και η ηγεσία των προέβαινον από 
καιρού εις δυναμικήν προπαρα-
σκευήν, διά να είναι έτοιμοι να αντι-
μετωπίσουν τυχόν ένοπλον επίθεσιν 
υπό των Τουρκοκυπρίων, διά τους 
οποίους εγνωρίζομεν ότι εισήγον 
όπλα εκ Τουρκίας και εξεπαίδευον 
στρατιωτικώς πολλά μέλη της κοι-
νότητός των. Από ελληνικής όμως 
πλευράς, παρά την δυναμικήν διά 
παν ενδεχόμενον προπαρασκευήν, 
ούτε σκέψις εγένετο ούτε οιαδήποτε 
πρόθεσις υπήρχε δι’ επίθεσιν κατά 
των Τούρκων. Ο αγών επεβλήθη. 
Ευρέθημεν υποχρεωμένοι να χρη-
σιμοποιήσωμεν κατά της ενόπλου 
βίας το ίδιον μέσον. Πιθανώς να 
υποχρεωθώμεν να πράξωμεν τού-
το και μελλοντικώς. Δι’ αυτόν τον 
λόγον συνεχίζομεν την ετοιμασίαν 
μας και επί του πεδίου τούτου».

Όμως και το Συμβούλιο Ασφα-
λείας, αναγνωρίζοντας πλήρως τη 

νόμιμη κυπριακή Κυβέρνηση, 
υιοθέτησε στις 4 Μαρτίου 1964 
ψήφισμα, με το οποίο «ζητεί από την 
Κυβέρνηση της Κύπρου, η οποία 
έχει την ευθύνη για τη διατήρηση 
και την αποκατάσταση της τάξης 
και του νόμου, να λάβει όλα τα 
αναγκαία συμπληρωματικά μέτρα, 
για να θέσει τέρμα στη βία και την 
αιματοχυσία στην Κύπρο».

Δηλαδή αναγνωρίζοντας τη 
μόνη νόμιμη Κυβέρνηση, από 
άποψη Διεθνούς Δικαίου, την 
Κυβέρνηση του Προέδρου Μα-
καρίου, την καλεί να ενεργήσει, 
κατ’ αποκλειστικότητα, για την 
αποκατάσταση της τάξης που 
είχε διασαλευθεί από την τουρ-
κική ανταρσία. Παράλληλα, στο 
ίδιο ψήφισμα, στέλλοντας σαφές 
μήνυμα προς την Τουρκία, «κα-
λεί όλα τα κράτη - μέλη, σύμφω-
να με τις υποχρεώσεις τους, που 
απορρέουν από τον Καταστατικό 
Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, να 
απόσχουν από κάθε ενέργεια, ή 
απειλή ενέργειας, που θα μπορού-
σε να επιδεινώσει την κατάσταση 

στην κυρίαρχη Δημοκρατία της 
Κύπρου, ή να θέσει σε κίνδυνο 
τη διεθνή ειρήνη».

Στις 13 Μαρτίου 1964 ο Πρό-
εδρος Μακάριος προβαίνει στην 
εξής δήλωση, μετά από διακοίνωση 
της τουρκικής κυβέρνησης, η οποία 
απειλεί απροσχημάτιστα με στρα-
τιωτική επέμβαση στην Κύπρο: «Η 
θλιβερή αλήθεια είναι ότι η τουρκο-
κυπριακή ηγεσία, στην προσπάθειά 
της να δικαιολογήσει μιαν ένοπλη 
επέμβαση της Τουρκίας, πριν 
από την άφιξη της Ειρηνευτικής 
Δύναμης των Ηνωμένων Εθνών, 
και να δημιουργήσει τετελεσμένα 
γεγονότα, που θα εξυπηρετούσαν 
τους σκοπούς της για διαμελισμό 
ή ομοσπονδοποίηση της Κύπρου, 
προκαλεί διαρκώς επεισόδια σε 
διάφορα μέρη του νησιού.

»Οι Τούρκοι επιδόθηκαν σε αυ-
τές τις πράξεις βίας, ενθαρρυνόμενοι 
προφανώς από τις επανειλημμένες 
απειλές της τουρκικής κυβέρνησης 
για ένοπλη εισβολή στην Κύπρο».

Είναι γεγονός ότι ακρότητες και 
ωμότητες υπήρξαν εκατέρωθεν στα 

θλιβερά γεγονότα του 1963-1964. 
Όμως είναι αδιαμφισβήτητο το γε-
γονός ότι «χειρών αδίκων ήρξατο» 
η Τουρκία και η παράνομη τουρ-
κοκυπριακή εξτρεμιστική οργάνω-
ση ΤΜΤ. Κατά την προσφιλή και 
προσφυή έκφραση του Γεώργιου 
Παπανδρέου, «όταν ανοίξει η πόρτα 
του φρενοκομείου, θα είμαστε υπο-
χρεωμένοι να εισέλθομεν και ημείς».

Δυστυχώς, η Τουρκία το 1963-64 
άνοιξε την πόρτα του φρενοκομείου. 
Με προφανή στόχο την καταστρο-
φή του κυπριακού κράτους και τη 
διαμόρφωση προϋποθέσεων για να 
επέμβει στρατιωτικά στην Κύπρο.

Η επιχείρησή της τότε απέτυχε. 
Συνάντησε τη διεθνή αντίδραση 
και αποδοκιμασία.

60 χρόνια μετά και αφού οι εφι-
άλτες της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄ 
άνοιξαν την κερκόπορτα, ο λαός μας 
είναι υποχρεωμένος να αγωνίζεται 
για την ανατροπή των τετελεσμένων 
της προδοσίας και του τουρκικού 
εγκλήματος του 1974.

*Πρώην Πρόεδρος Βουλής 
των Αντιπροσώπων

60 χρόνια από τον ταραγμένο Μάρτιο του 1964

ΑΠΟΨΗ  
ΧΡΗΣΤΟΣ 

ΔΗΜΟΣΘΕΝΟΥΣ*



27ΑΠΟΨΕΙΣ 

Κύριε Πρόεδρε, 

Οι πρόσφατες δηλώσεις 
σας: «Eπιδίωξη επαφών 
σε ανώτατο επίπεδο – ακό-

μη και στο επίπεδο Ερντογάν» 
(Φilenews, 27/2/2024) είναι 
άκρως ανησυχητικές. 

Πιστεύω ότι είστε πλήρως ενη-
μερωμένος για τα τουρκικά σχέδια 
για την Κύπρο, τα ελληνικά νησιά, 
το Αιγαίο, τη Θράκη και γενικά 
για την ούτω καλούμενη «Γαλάζια 
Πατρίδα» και τους στόχους που 
περιλαμβάνει. Τον όρκο του τουρ-
κικού κοινοβουλίου το 1920. Τα 
γραφόμενα του Νιχάτ Ερίμ (1956) 
και πρόσφατα στο βιβλίο του Ντα-
βούτογλου, όπου έχει αφιερώσει 
ένα ολόκληρο κεφαλαίοι για την 
Κύπρο και επισημαίνει: «Ακόμη κι 
αν δεν υπήρχε ούτε ένας μουσουλ-
μάνος Τούρκος εκεί (στην Κύπρο), 
η Τουρκία όφειλε να διατηρεί ένα 
κυπριακό ζήτημα». Πιο ξεκάθαρα 
δεν μπορεί να είναι. 

Ο Ιωάννης Καποδίστριας ξεκίνη-
σε την πολιτική του σταδιοδρομία 
στην Επτάνησο Πολιτεία, εισήλθε 
στη ρωσική διπλωματία, συνέβαλε 
προσωπικά στη διαμόρφωση της 
σύγχρονης Ελβετίας, διετέλεσε δεύ-
τερος Υπουργός Εξωτερικών της 
Ρωσίας, μαζί με τον Νέσσελροντ 
και ορκίστηκε Α’ Κυβερνήτης της 
Ελλάδας το 1828! Μέχρι σήμερα 
πολύ λίγοι άλλοι στον κόσμο μπο-

ρούν να περηφανευτούν για τέτοια 
διαπιστευτήρια. Ο Καποδίστριας 
είπε τα εξής για τους Τούρκους: 

«Το να ελπίζωμεν ότι δυνά-
μεθα να παρωθήσωμεν διά δια-
πραγματεύσεων τούς Τούρκους 
να συμπεριφέρονται κατά έναν 
τρόπο ανθρώπινον και  λογικόν, 
σημαίνει ότι περιφρονούμεν την 
πείραν αιώνων και αγνοούμεν και 
την δικήν μας πείραν».

Λυπούμαι, αλλά αυτό κάνετε 
εσείς, κύριε Πρόεδρε. Περιφρονείτε 
την πείραν αιώνων και θεληματικά 
αγνοείτε τα πενήντα χρόνια απο-
τυχημένων συνομιλιών και δια-
πραγματεύσεων με τους Τούρκους.

Τι σας κάνει να πιστεύετε ότι 
εσείς θα κατορθώσετε να αλλάξετε 
τα επεκτατικά σχέδιά τους και επι-
μένετε σε συνομιλίες; Και ακόμα 
πιο ανησυχητικό ότι περιμένετε 
συνομιλίες σε «ανώτατο επίπεδο 
και στο επίπεδο Ερντογάν»! 

Πρώτον, πολύ αμφιβάλλω για 
θετική απάντηση για συνομιλίες 
σε οποιοδήποτε επίπεδο. Δεύτε-
ρον και σημαντικότερο. Ας υπο-
θέσουμε ότι ο σουλτάνος δεχτεί 
να μιλήσετε. Σκεφτήκατε καθόλου 
με ποιαν ιδιότητα θα σας δεχτεί; 
Σίγουρα όχι αυτήν του Προέδρου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Η 
Τουρκία επισήμως έχει δηλώσει ότι 
η ΚΔ είναι «εκλιπούσα» (defunct)! 
Άρα θα σας δεχτεί ως «κοινοτάρχη 
της ε/κ κοινότητας», όπως αρκετοί 

προκάτοχοί σας παρακάθισαν σε 
συνομιλίες αποδεχόμενοι τον τίτλο 
του «κοινοτάρχη» και απούσας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας! Είστε 
έτοιμος να το δεχτείτε αυτό; Αν 
ναι, λυπούμαι, αλλά δεν θα έχετε 
κανένα κύρος. Εκτός του γεγονό-
τος ότι υποτιμάτε το αξίωμα του 
Προέδρου, γελοιοποιείτε το όλο 
θέμα. Καιρός να σοβαρευτούμε, 
κύριε Πρόεδρε και να αλλάξετε 
πορεία, ίσως δούμε καλή μέρα.

Αναφέρατε, επίσης, ότι «…επε-
ξεργαζόμαστε ιδέες, κίνητρα…»! 
Ας ελπίσουμε ότι δεν σκέφτεστε 
γι’ ακόμη περισσότερα ΜΟΕ μετά 
την πρόσφατη ψυχρολουσία από 
τους Τούρκους. Αν και, βάσει των 
μέχρι σήμερα πεπραγμένων, δεν 
θα με εκπλήξει. 

Και συνεχίζουν οι δηλώσεις 
σας ότι «…εκείνος που πρέπει 
να εμπλακεί περισσότερο είναι η 
Τουρκία…». Να εμπλακεί σε ΤΙ η 
Τουρκία; Στις συνομιλίες; Δηλαδή 
επιμένετε ότι υπάρχει πιθανότητα 
να πεισθεί η Τουρκία να ξεχάσει τα 
επεκτατικά της προγράμματα και 
να φύγει από την Κύπρο; Αφέλεια 
ή… απλώς κουβέντα για δημόσια 
κατανάλωση; 

Και προσθέτετε: «…τη φάση που 
προσπαθούμε για να αρχίσουν οι 
συνομιλίες απ’ εκεί που διακόπη-
καν στο Κραν Μοντανά!». Δηλαδή 
της ΔΔΟ που ως αποτέλεσμα θα 
έχει τη διάλυση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και την πλήρη τουρ-
κοποίηση της πατρίδας μας! 

Ο Ευριπίδης (480-406 π.Χ.) 
στο έργο του «Αντιόπη» γράφει: 
«Όλβιος όστις ιστορίης έσχεν μά-
θησιν»,  δηλαδή, «ευτυχής όποιος 
διδάχθηκε ιστορία». Η γνώση της 
ιστορίας μιας χώρας είναι σημα-
ντική για την άσκηση πολιτικής 
και την προστασία των εθνικών 
συμφερόντων. 

Ας δούμε σε συντομία ποια 
είναι η Ιστορία της Τουρκίας, την 
οποίαν εκλιπαρείτε για συνομιλί-
ες, κύριε Πρόεδρε. Ως Οθωμανική 
Αυτοκρατορία επέδειξε σε όλους 
τους υποταγμένους λαούς βαρ-
βαρότητα, βία και επεκτατισμό. 
Μετά τον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο, 
η Τουρκία αρέσκεται να παίζει 
τον ‘’Νταή’’, εισβάλλοντας στις 
γειτονικές και αδύναμες χώρες 
όπως Κύπρο, Συρία, επιτίθε-
ται εναντίον των Κούρδων της 
ανατολικής και νοτιοανατολικής 
Τουρκίας και των Κούρδων εντός 
του Ιράκ και της Συρίας. Απειλές 
εναντίον της Ελλάδας, με συνεχείς 
παραβιάσεις του εναερίου χώρου 
και γενικά επίδειξη δυνάμεως 
στο Αιγαίο, απαιτήσεις στην υφα-
λοκρηπίδα των νησιών και την 
ΑΟΖ και αποστρατιωτικοποίηση 
των νησιών!

Απλώς η Τουρκία είναι η ιστο-
ρική προσωποποίηση της βαρβα-
ρότητας και της βίας. Ο Βίκτωρ 

Ουγκώ (1802-1885) είπε: «Όπου 
βλέπετε την καταστροφή, τον θά-
νατο, τη ληστεία, τη βία, ξέρετε ότι 
οι Τούρκοι πέρασαν από εκεί». 
Αυτούς παρακαλείτε να συνομιλή-
σετε, κύριε Πρόεδρε; Και πράγματι 
πιστεύετε ότι θα μπορέσετε να αλ-
λάξετε την από αιώνων τουρκική 
βουλιμία και επεκτατισμό; Μεγάλες 
προσδοκίες!

Και για να μη νομίζετε, κύριε 
Πρόεδρε, ότι με ευχαριστεί να 
γράφω κριτικές, θα ήταν σοβαρή 
παράλειψη να μην αναφερθώ και 
να σας συγχαρώ για την επεξήγηση 
που δώσατε στον Ιταλό Πρόεδρο 
για τις σχέσεις μας με τους συ-
μπατριώτες Τουρκοκυπρίους ότι 
«… το πρόβλημα δεν ήταν ποτέ οι 
σχέσεις Ε/κ – Τ/κ, το πρόβλημα 
είναι η Τουρκία».

Συνεχίστε, παρακαλώ, σε αυτόν 
τον τόνο. Και σταθείτε με θάρρος 
στο βάθρο του ΟΗΕ και της ΕΕ, 
και πέστε το αυτό και πολλά άλλα 
σε όλους του συνέδρους. Χρησι-
μοποιήστε τα Διεθνή ΜΜΕ για 
να μάθει ο κόσμος τι ακριβώς 
συμβαίνει στην πατρίδα μας και 
ποια είναι η Τουρκία. Μόνο έτσι θα 
μπορέσουμε να δούμε μια Κύπρο 
ΕΛΕΥΘΕΡΗ. Όχι με παρακλήσεις 
και ΜΟΕ. Κλείνοντας, θα ήθελα 
να αναφερθώ στα σοφά λόγια του 
Σωκράτη: «Δεν χρειάζεται να λες 
τι ξέρεις, αλλά να ξέρεις τι λες!». 

*Μόνιμος κάτοικος Μελβούρνης

Αυτή είναι η Τουρκία, που εκλιπαρείτε 
για συνομιλίες, κ. Πρόεδρε

ΑΠΟΨΗ  
ΔΑΝΟΣ Π. 
ΣΙΟΥΚΙΟΥΡΟΓΛΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*

Ημεγαλύτερη αποτυχία 
στην επεκτατική πολιτι-
κή της Τουρκίας είναι ότι 

το 1964, παρά την οργανωμένη 
Τουρκοανταρσία, η Κυπριακή 
Δημοκρατία ως μέλος του ΟΗΕ 
διασώθηκε και συνέχισε να τυγ-
χάνει αναγνώρισης. Έτσι,  χρόνια 
μετά, υπό την ιδιότητα του αναγνω-
ρισμένου και κυρίαρχου Κράτους, 
ολόκληρη η νήσος εντάχθηκε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση ως χώρα πλή-
ρες μέλος. 

Το πολυτιμότερο και αδια-
πραγμάτευτο δικαίωμά μας ως 
Κράτους μέλους του ΟΗΕ και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αντιπρο-
σωπεύεται από τα Συνταγματικά 
Όργανα με πρώτο τον Πρόεδρο, 
δεν το αναγνωρίζει σταθερά και 
αμετακίνητα η Τουρκία. Τούτο, όχι 
τυχαία, γιατί σκοπός της πάντοτε 
συνεχίζει να είναι, πώς να καταστεί 
η ίδια κυρίαρχη σε σχέση και σε 
βάρος ολόκληρης της επικράτειας.

Η σημασία που έχουν για τις 
εξωτερικές σχέσεις και κύρος αλλά 
και για την εσωτερική διακυβέρ-
νηση, οι πρωτοβουλίες, εμφάνιση 
και προσπάθειες του Προέδρου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας για 
να προσδώσει στη χώρα μας, αυτό 
που έχει να διεκδικήσει (μια δί-
καιη και τώρα τακτική λύση), εί-
ναι εξαιρετικής σημασίας ώστε 
να επιφέρει κάθαρση στα όσα τα 
τελευταία χρόνια, με διάφορες 
απαράδεκτες ενέργειες διαπλο-
κής και διαφθοράς, καταφέραμε 
να «εξαφανίσουμε», το κύρος και 
την αξιοπιστία της χώρας μας προς 
τα έξω, αλλά και σε σχέση με το 
καθήκον για εφαρμογή Κράτος 
Δικαίου με χρηστή διοίκηση.

Ήδη με αναφορά στις δυο δια-
δοχικές (για να μην αναφέρω και 
άλλες) πολύ πρόσφατες επισκέψεις 
του Γερμανού και αντίστοιχα του 
Ιταλού Προέδρου, σε συνδυασμό 
με την έγκαιρη ιδέα για ενίσχυση 

των Παλαιστινίων διά θαλάσσης, 
μέσω Κύπρου, διαφοροποίησαν 
μερικώς, σε συνδυασμό μάλιστα 
και με τη βελτιωμένη κατάσταση 
της οικονομίας μας, την όλη εικό-
να της χώρας μας. Οι δυσκολίες 
πολλές. Απαιτούνται απ’ όλους και 
άλλες προσπάθειες, νέες ιδέες και 
βελτιώσεις αντί των συνεχών κομ-
ματικών επικρίσεων που ενίοτε 
παρέχουν επιχειρήματα στους 
εχθρούς και φίλους μας!

Η όποια προσπάθεια πλήρους 
αποκατάστασης του κύρους μας, 
ουσιαστικά δέχεται κτυπήματα 
με τις εσωτερικές αυστηρές και 
αδιάκοπες, μονόπλευρες κομμα-
τικές κριτικές ή επικρίσεις (ίσως 
και λόγω επικείμενων εκλογών), 
αν όχι επιθέσεις κατά των θέσε-
ων και δράσης της Κυβέρνησης, 
με επίκληση μάλιστα τη δίκαιη 
«απογοήτευση» του λαού περί 
των κυβερνητικών αντιλήψεων 
και δραστηριοτήτων. 

Οι δυσκολίες που αφορούν ένα 
υπό κατοχή μάλιστα Κράτος, πρέ-
πει να αντιμετωπίζονται συλλογικά 
και ομόψυχα χάριν της σωτηρίας 
του τόπου. 

Το ότι υπήρξαν όμως λάθη, 
καθυστερήσεις, αποτυχίες και μη 
εκπλήρωση όλων των υποσχεθέ-
ντων ακριβόχρονα ή καθόλου δεν 
μπορεί να είναι μέθοδος εσωτερι-
κής υπόσκαψης. Υπήρξαν επιλο-
γές εσφαλμένες αλλά υπήρξαν και 
δράσεις, ιδέες και πρωτοβουλίες 
εξαίρετες όπως των κ.κ. Υπουργών 
Εσωτερικών, Εργασίας και Εμπο-
ρίου (ενδεικτική αναφορά στους 
Υπουργούς), που δεν είχαμε προγε-
νέστερα. Πρωτοβουλίες που απαι-
τούν προετοιμασία, συγκεκριμένη 
διαπραγμάτευση και πειστικότητα. 
Ήδη έχουμε τη νέα φάση με την 
εκπρόσωπο του Γενικού Γραμμα-
τέα του ΟΗΕ. Καλύτερα θα ήταν να 
επιτύγχανε και η προσπάθεια για 
άμεση ανάμειξη προσωπικότητας 

από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Του-
λάχιστον επικρατεί νέα αντίληψη, 
που ενισχύει την πίστη μας ότι, 
όντως, οφείλουμε να συντελέσουμε 
αποφασιστικά και θετικά ο κάθε 
απλός-κομματικός ή μη πολίτης 
στο κύρος και στις δράσεις του 
Κράτους μας. Κράτος που γίνεται 
και πάλι αξιόπιστο και αξιοσέβαστο 
και, γιατί όχι, διεκδικητικό. 

Σ’ αυτό το ισοζύγιο πρέπει η 
κριτική κατά του Προέδρου, απα-
ραίτητη και δημιουργική, να είναι 
συνεχής μεν, καλόπιστη όμως και 
όχι να αποβλέπει σε μικροκομμα-
τικούς στόχους. Πρέπει να είναι 
αυστηρότατη αλλά όχι υποτιμητική 
του αξιώματος του ίδιου του Προ-
έδρου, που μ’ αυτόν η Κυπριακή 
Δημοκρατία εκπροσωπείται και 
διεκδικεί λόγο στο διεθνές γίγνε-
σθαι αλλά και κύρια για τη δίκαιη 
επίλυση του Κυπριακού, όπου η 
ενότητα είναι απαραίτητη.

*Δικηγόρος – πρώην Βουλευτής 

Υπαρκτό Κράτος με κύρος και δικαιώματα 
η Κυπριακή Δημοκρατία

10.03.2024
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Στη δίνη της οικονομικής κρί-
σης που διέρχεται ο τόπος 
και βιώνει ο πολίτης είναι 

φυσιολογικό, εν μέρει, να ατονεί το 
ενδιαφέρον, για άλλα, ακόμα και 
για σημαντικά ζητήματα, έστω και 
αν πρόκειται για το εθνικό θέμα. 
Και σήμερα ζούμε ακριβώς σ’ ένα 
περιβάλλον όπου η προσοχή των 
πάντων έχει στραφεί στα οικονο-
μικά προβλήματα και λίγοι και για 
λίγο μόνο ρίχνουν ένα βλέμμα και 
στο μέγα θέμα που ονομάζουμε 
Κυπριακό. Αν αυτό συμβαίνει 
με τους ημεδαπούς παράγοντες, 
δεν συμβαίνει το ίδιο με κάποιους 
ξένους και ιδιαίτερα Βρετανούς, 
που δεν έπαψαν στιγμή να βυσ-
σοδομούν κατά της Κύπρου και 
να απεργάζονται τη διάλυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Οι πλη-
ροφορίες που έχουμε, και που με 
τον καιρό ολοένα και ενισχύονται, 
αναφέρουν ότι κάποιοι επιχειρούν 
να στήσουν σκηνικό ανάλογο και 

αντίστοιχο εκείνου του 2004, με 
την προσδοκία και προσμονή ότι 
τη φορά αυτή, εκμεταλλευόμενοι 
και την οικονομική κρίση, θα πε-
τύχουν να πλασάρουν στον κυπρι-
ακό λαό ένα νέο σχέδιο Ανάν. Ο 
οργανισμός UNDP σύμφωνα με 
όλες τις ενδείξεις δραστηριοποι-
είται και πάλι, επιστρατεύοντας τις 
ίδιες μεθόδους χρηματοδότησης 
και οικονομικής ενίσχυσης οργα-
νώσεων, προσώπων και δραστη-
ριοτήτων που σκοπό έχουν την 
καλλιέργεια κλίματος αποδοχής 
του οποιουδήποτε σχεδίου λύσης 

προταθεί, υπό την κάλυψη οποιου-
δήποτε μανδύα. Επενδύουν στο 
γεγονός της οικονομικής ύφεσης 
και προσδοκούν στην κάμψη των 
αντιστάσεων του λαού εξαιτίας των 
οικονομικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζει. Είναι γι’ αυτό που 
επιβάλλεται η αφύπνιση, χρειάζεται 
να εμπεδωθεί αγωνιστικό φρόνη-
μα και να γίνει κατανοητό ότι η 
οποιαδήποτε λύση προσφερθεί δεν 
σημαίνει κατ’ ανάγκην και έξοδο 
από την οικονομική κρίση. Ας μη 
μας παρασύρουν οι σειρήνες που 
υπόσχονται τη διά μαγείας λύση 

των οικονομικών προβλημάτων 
του τόπου, που δεν θα περιέχει τα 
απαραίτητα στοιχεία βιωσιμότη-
τας. Ας μην ξεχνούμε ότι πολλές 
φορές στο παρελθόν κρατικοί και 
κομματικοί αξιωματούχοι τόνιζαν 
με κάθε ευκαιρία ότι χωρίς σωστή 
λύση δεν μπορεί να στεριώσει οι-
κονομία, χωρίς πολιτική σταθερό-
τητα δεν οικοδομείται οποιοδήποτε 
οικονομικό μοντέλο. Είναι λοιπόν 
επιτακτική η ανάγκη της σωστής 
αξιολόγησης, αλλά και ιεράρχησης 
της κατάστασης, τοποθετώντας τις 
προτεραιότητές μας στη σειρά ανα-
λόγως αξίας και σπουδαιότητας, 
μακριά από πρόσκαιρα προσωπικά 
ή άλλα συμφέροντα. Ας μη δώσου-
με την ευκαιρία και τη δυνατότητα 
σ’ εκείνους που οραματίζονται το 
τσιμέντωμα του σχεδίου λύσης του 
2004, να πραγματοποιήσουν τα 
σχέδιά τους. Οι συνθήκες και τα 
δεδομένα σήμερα είναι πολύ 
διαφορετικά και οι δυνατότητες 

αντίστασης και αναζήτησης του 
καλύτερου είναι βελτιωμένες. Τα 
χρήματα και τα δώρα των Δανα-
ών δεν πρέπει να διαβρώσουν το 
φρόνημα του λαού. Ας τα χαίρονται 
και ας τα απολαμβάνουν αυτοί που 
ελαφρά τη καρδία και με ελαστική 
συνείδηση αποδέχονται να ανα-
λάβουν ρόλο Δούρειου Ίππου.

Έτσι κι αλλιώς είναι ο μόνος 
ρόλος που τους πάει και ο μόνος 
ρόλος που έχουν μάθει να παίζουν. 
Εμείς τους έχουμε μάθει καλά, τους 
αναγνωρίζουμε και δεν θα μας 
παρασύρουν, ούτε και σήμερα.

Υ.Γ.:
Το Λονδίνο στηρίζει τις προ-

σπάθειες για λύση του Κυπρια-
κού. Όταν οι Βρετανοί έλεγαν ότι 
στηρίζουν τις προσπάθειες για την 
επίλυση του Κυπριακού, ο αείμνη-
στος Τάσσος Παπαδόπουλος έλεγε, 
«ανατριχιάζω, τρέμω σύγκορμος, 
σταυροκοπιούμαι τζιαι λαλώ, Θεέ 
μου, αν εν κακόν τζιαι ξόρισ’ το». 

Επανέρχονται οι Δούρειοι Ίπποι

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ*

ΑΠΟΨΗ  
ΚΡΙΣ ΜΙΧΑΗΛ

Μετά την κατάθεση των 13 
Σημείων από τον Πρό-
εδρο Μακάριο στις 30 

Νοεμβρίου 1963, αναπόφευκτα 
δημιουργήθηκε μεγάλη ένταση. 
Η αντίδραση της Τουρκίας και 
της τουρκοκυπριακής ηγεσίας 
ήταν άμεση. Ο Μακάριος τόνισε 
ότι δεν ετίθετο θέμα μονομερούς 
επιβολής. Αντίθετα, οι εισηγήσεις 
του θα ήταν αντικείμενο περαιτέρω 
συζήτησης.

Οι διακοινοτικές συγκρούσεις 
ξέσπασαν λίγες ημέρες πριν από 
τα Χριστούγεννα του 1963 και η 
Πράσινη Γραμμή χαράχθηκε στις 
30 Δεκεμβρίου του ίδιου έτους. 
Την ίδια περίοδο υπήρχαν σκέψεις 
από διάφορα κέντρα αποφάσεων 
του εξωτερικού να προωθηθεί μια 
τελική λύση στη βάση της διπλής 
ένωσης. Ο Πρόεδρος Μακάριος 
αντιτίθετο σε μια τέτοια προοπτική, 
καθώς μέγιστος στόχος του ήταν η 
προάσπιση της εδαφικής ακεραι-
ότητας της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Ο ίδιος, καθώς και σύσσωμος 
ο πολιτικός κόσμος και ο λαός της 
Κύπρου ήταν υπέρ της ατόφιας ένω-
σης χωρίς οποιαδήποτε εδαφικά 
ανταλλάγματα στην Τουρκία. Εφόσον 
η προοπτική αυτή ήταν δύσκολη, 
το «εθνικό καθήκον επέβαλλε την 
προάσπιση της ανεξαρτησίας, κυρι-
αρχίας και εδαφικής ακεραιότητας 
της Κυπριακής Δημοκρατίας». Αυτή 
ήταν η κυρίαρχη θέση ανάμεσα 
στους Ελληνοκυπρίους. Η δυσπιστία 

των Τούρκων έναντι του Μακαρίου 
ήταν τεράστια.

Το Ψήφισμα 186 του ΣΑ του 
ΟΗΕ στις 4 Μαρτίου αποτέλεσε 
έναν  θρίαμβο για τον Πρόεδρο 
Μακάριο και την Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Κατ’ ουσίαν το Ψήφισμα 
186 νομιμοποίησε το Δίκαιο της 
Ανάγκης και ταυτόχρονα ενέκρινε 
την αποστολή ειρηνευτικής δύνα-
μης του ΟΗΕ στην Κύπρο για τη 
διαφύλαξη της ειρήνης και της 
ασφάλειας. Ταυτόχρονα καλούσε 
τον ΓΓ του ΟΗΕ να διορίσει Ειδικό 
Απεσταλμένο για το Κυπριακό, ο 
οποίος θα ενεργούσε με τέτοιο τρόπο 
για την έναρξη συνομιλιών για μια 
τελική διευθέτηση του Κυπριακού 
σύμφωνα με τις αρχές του ΟΗΕ. 

Η Έκθεση του Galo Plaza, του 
Ειδικού Αντιπροσώπου του ΓΓ 
του ΟΗΕ, η οποία κυκλοφόρη-
σε το 1965, επεσήμανε ότι δεν 
υπήρχαν οι προϋποθέσεις για μια 
ομοσπονδιακή διευθέτηση στην 
Κύπρο. Η Έκθεση αυτή απέκλει-
σε και την ένωση. Το ζητούμενο 
ήταν ένα ενιαίο κράτος. Θεωρώ 
ότι η ελληνοκυπριακή πλευρά δεν 

αξιοποίησε επαρκώς την Έκθεση 
αυτή. Θα ήταν πιο ωφέλιμο για την 
Κύπρο εάν η πολιτική του εφι-
κτού υιοθετείτο νωρίτερα, και όχι 
το φθινόπωρο του 1967, μετά την 
κρίση της Κοφίνου.

Είναι σημαντικό να κατανοή-
σουμε τα δεδομένα που οδήγη-
σαν στην προώθηση και τελική 
έγκριση ενός τέτοιου ψηφίσματος. 
Υπογραμμίζεται ότι τη συγκεκρι-
μένη περίοδο είχε σημειωθεί μια 
επιμέρους πρωτοφανής  σύγκλιση 
συμφερόντων Βρετανίας και Σο-
βιετικής Ένωσης για την Κύπρο. 
Η Σοβιετική Ένωση αντιτίθετο 
στη ΝΑΤΟποίηση της Κύπρου 
και υποστήριζε την πολιτική του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου «για 
προάσπιση της ανεξαρτησίας, κυρι-
αρχίας και εδαφικής ακεραιότητας 
της Κυπριακής Δημοκρατίας». Η 
Βρετανία δεν επιθυμούσε τη διπλή 
ένωση, καθώς μια τέτοια εξέλιξη 
θα μείωνε αισθητά την επιρροή της 
στην Κύπρο, ενώ ενδεχομένως και 
το καθεστώς των κυρίαρχων Βάσε-
ων θα ετίθετο υπό αμφισβήτηση. 
Έτσι και το Λονδίνο υποστήριξε 

την πολιτική Μακαρίου και το 
Ψήφισμα 186. Υπό τα δεδομένα 
αυτά, οι ΗΠΑ ακολούθησαν τη Βρε-
τανία. Παράλληλα, η Γαλλία και 
η Κίνα στήριξαν το συγκεκριμένο 
Ψήφισμα. Η Τουρκία κατηγόρησε 
τη Βρετανία ότι στήριξε το πραξι-
κόπημα του Μακαρίου.

Μέχρι σήμερα, τόσο η Άγκυρα 
όσο και η εκάστοτε τουρκοκυπρι-
ακή ηγεσία αμφισβητούν το Ψήφι-
σμα 186 του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ και προσπαθούν 
να το διαφοροποιήσουν. Παρά την 
τουρκική στρατιωτική νίκη το 1974 
και τη νέα κατάσταση πραγμάτων 
που διαμορφώθηκε, η Κυπριακή 
Δημοκρατία κατάφερε να προα-
σπίσει την κρατική της οντότητα 
και υπόσταση. Στη σημερινή συ-
γκυρία, τόσο η Άγκυρα όσο και το 
κατοχικό καθεστώς προβάλλουν τη 
θέση ότι ο ρόλος της ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
θα πρέπει να έχει τη σύμφωνη 
γνώμη όλων των εμπλεκόμενων 
μερών στην Κύπρο και όχι μόνο 
από την Κυπριακή Δημοκρατία. 
Πεισματικά μέχρι σήμερα, οι Τούρ-
κοι δεν αναγνωρίζουν το νόμιμο 
κράτος. Για την Άγκυρα και τους 
Τουρκοκυπρίους η «Κυπριακή 
Δημοκρατία έπαψε να υφίσταται 
τον Δεκέμβριο του 1963. Ως εκ 
τούτου, κατ’ ουσίαν είναι η ελλη-
νοκυπριακή διοίκηση». 

Η Κύπρος πρέπει να προχω-
ρήσει με ιστορική αυτογνωσία και 
αποφασιστικότητα. Δεν μπορεί να 

γίνει καμία έκπτωση στο θέμα της 
κρατικής υπόστασης της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας. Η χώρα μας 
λειτουργεί σ’ ένα εξαιρετικά δύ-
σκολο περιφερειακό και διεθνές 
περιβάλλον, κάτω από αντίξοες 
συνθήκες. Η Τουρκία είναι σαφώς 
υπέρτερη στρατιωτικά. Η Κύπρος, 
ενώ καλείται να ενισχύει την άμυνά 
της συνεχώς, θα πρέπει πάνω απ’ 
όλα να αναβαθμίσει καθοριστικά 
τις προσπάθειές της στον τομέα 
της «ήπιας ισχύος» (“soft power”), 
όπου έχει συγκριτικά πλεονεκτή-
ματα. Η πολιτική αυτή θα έπρεπε 
να θεωρείται αυτονόητη και να 
αποτελεί προτεραιότητα. Όμως, 
όλες οι Κυβερνήσεις, συμπεριλαμ-
βανομένης και αυτής του Νίκου 
Χριστοδουλίδη, έχουν παραλείψει 
να δώσουν την απαραίτητη σημασία 
σε αυτήν τη διάσταση. Δεν είμαι 
σίγουρος τι είναι χειρότερο: να το 
αντιλαμβάνεται η Κυβέρνηση και 
να μην πράττει αρκετά, ή να μην το 
αντιλαμβάνεται επαρκώς και, ως 
εκ τούτου, η παράλειψη να είναι 
φυσιολογικό επακόλουθο; Επανα-
λαμβάνω για άλλη μια φορά ότι η 
Κύπρος δεν έχει την πολυτέλεια να 
απουσιάζει από τη διεθνή αγορά 
προβολής και ανταλλαγής ιδεών. 

*Καθηγητής, Πρόεδρος του Κυπρι-
ακού Κέντρου Ευρωπαϊκών και 

Διεθνών Υποθέσεων, καθώς και του 
Τμήματος Πολιτικών Επιστημών και 
Διακυβέρνησης του Πανεπιστημίου 

Λευκωσίας 

Από το Ψήφισμα 186 του ΣΑ του ΟΗΕ, 
στις 4 Μαρτίου 1963, στο σήμερα

Κάποιοι επιχειρούν να στήσουν σκηνικό 
ανάλογο και αντίστοιχο εκείνου του 2004, 

με την προσδοκία και προσμονή ότι τη 
φορά αυτή, εκμεταλλευόμενοι και την οικο-

νομική κρίση, θα πετύχουν να πλασάρουν 
στον κυπριακό λαό ένα νέο σχέδιο Ανάν 

Δεν είμαι σίγουρος τι είναι χειρότερο: να 
το αντιλαμβάνεται η Κυβέρνηση και να μην 
πράττει αρκετά, ή να μην το αντιλαμβάνε-
ται επαρκώς και, ως εκ τούτου, η παράλει-

ψη να είναι φυσιολογικό επακόλουθο;
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Το 2024 χαρακτηρίζεται 
από πολλούς ως χρονιά 
προκλήσεων για τον τομέα 

του τουρισμού, δεδομένης της πα-
γκόσμιας οικονομικής κατάστασης, 
των πληθωριστικών πιέσεων αλλά 
και των γεωπολιτικών αναταράξε-
ων, όπως αυτές καταγράφονται και 
επηρεάζουν σημαντικές διαχρονι-
κά αγορές για την Κύπρο, μεταξύ 
των οποίων η Ρωσία, το Ισραήλ, η 
Ουκρανία και όχι μόνο.

Το 2023 ήταν κατά γενική 
ομολογία μια, υπό τις περιστά-
σεις, καλή χρονιά για τον τουρι-
σμό, ωστόσο, δεν υπάρχει κανένα 
περιθώριο εφησυχασμού για τους 
αρμόδιους φορείς, οι οποίοι κα-
λούνται να λάβουν άμεσα μέτρα 
και να εφαρμόσουν πολιτικές και 
συνέργειες που να διασφαλίζουν 
ότι οι τουριστικές ροές στο νησί 
δεν θα μειωθούν. Η είδηση της 
απώλειας περίπου 550.000 αε-
ροπορικών θέσεων, σε σχέση με 
την προηγούμενη χρονιά, με το 
αεροδρόμιο που επηρεάζεται σε 
μεγαλύτερο βαθμό να είναι αυτό 
της Λάρνακας, πρέπει να ηχήσει ως 
καμπανάκι στ’ αφτιά των αρμοδίων. 
Είναι πλέον επιτακτική η ανάγκη 
για προσέλκυση περισσότερων 
πτήσεων χαμηλών ναύλων προς 
τον διεθνή αερολιμένα μας, όπως 
και εμπλουτισμού με περισσότερες 
αμιγώς τουριστικές πτήσεις.

Ο ανταγωνισμός από άλλους 
προορισμούς αυξάνεται διαρκώς, 

σε μια περίοδο κατά την οποία το 
κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος 
και η τιμή των πρώτων υλών στη 
χώρα μας βρίσκονται στα ύψη, ενώ 
η εξεύρεση κατάλληλα καταρτισμέ-
νου προσωπικού, που να μπορεί 
να στελεχώσει αποδοτικά και ποι-
οτικά τις τουριστικές επιχειρήσεις, 
αποτελεί τεράστιο πρόβλημα. Επι-
πρόσθετο βραχνά για τους ανθρώ-
πους του τουρισμού, ιδιαίτερα στην 
επαρχία Αμμοχώστου, αποτελούν 
η εποχικότητα όπως και οι αυ-
ξανόμενες ροές τουριστών προς 
τα κατεχόμενα. Μέσα σε αυτό το 
πλαίσιο καλούμαστε, ο καθένας στη 
βάση των δικών του αρμοδιοτήτων 
και καθηκόντων, να συμβάλουμε 
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο σε 
αυτήν την προσπάθεια. 

Άνοιγμα προς υφιστάμε-
νες και νέες αγορές 

Εκ του αποτελέσματος, το μοντέ-
λο επικέντρωσης σε μια ή το πολύ 
δύο κύριες αγορές δεν είναι πλέον 
αρκούντως αποδοτικό. Η φετινή 
χρονιά αποτελεί μια πρώτης τάξε-
ως ευκαιρία να δώσουμε έμφαση 
σε διαχρονικά σημαντικές για τη 
χώρα μας αγορές, όπως αυτές της 
Γερμανίας, της Σουηδίας, της Δανί-
ας, της Ολλανδίας, της Ελβετίας, ενώ 
ταυτόχρονα να επενδύσουμε ακόμα 
περισσότερο σε αναδυόμενες για τον 
τόπο μας αγορές, όπως αυτές διαφά-
νηκαν μέσα από τη ροή τουριστών το 
2023, μεταξύ των οποίων η Πολωνία, 

η Γαλλία, η Ρουμανία, η Ουγγαρία, 
η Σλοβακία, η Σερβία και όχι μόνο. 
Η ΕΤΑΠ Αμμοχώστου, θέλοντας να 
συνεισφέρει ενεργά στην προσπάθεια 
του Υφυπουργείου Τουρισμού, θα 
συμμετάσχει σε σειρά σημαντικών 
διεθνών τουριστικών εκθέσεων, μετα-
ξύ των οποίων αυτές του Βερολίνου, 
του Παρισιού, του Λονδίνου κ.ά., ενώ 
σημαντική παρουσία θα έχει και στα 
Roadshows που θα υλοποιήσει το 
Υφυπουργείο εντός του τρέχοντος 
έτους σε χώρες όπως η Πολωνία.

Δυναμική ψηφιακή 
παρουσία 

Παράλληλα, είναι πεποίθησή μας 
πως μέσα από τις συνεργασίες και τις 
συμπράξεις για την προώθηση κοινών 
σκοπών, έρχονται τα καλύτερα και πιο 
αποδοτικά αποτελέσματα. Γι’ αυτόν 
ακριβώς τον λόγο, βρίσκεται ήδη στο 
στάδιο του σχεδιασμού και αναμένεται 
να υλοποιηθεί το αμέσως επόμενο 
διάστημα, συντονισμένη διεθνής δια-
δικτυακή καμπάνια προώθησης του 
τουριστικού προϊόντος της επαρχίας 
και κατ’ επέκτασιν της Κύπρου, σε μια 
συνεργασία της ΕΤΑΠ Αμμοχώστου 

με σημαντικούς φορείς στον τομέα 
του τουρισμού, όπως ο ΠΑΣΥΞΕ 
Αμμοχώστου, οι Δήμοι της Επαρ-
χίας και άλλοι ιδιωτικοί σημαντικοί 
δρώντες. Στόχος μας είναι η ανάδειξη 
όλων όσα έχει να προσφέρει στους 
επισκέπτες της η επαρχία  είτε στα 
παράλια είτε στην ενδοχώρα και τα 
υπέροχα χωριά μας. Προς αυτήν την 
κατεύθυνση, καλούμαστε να επεν-
δύσουμε δυναμικά στην περαιτέρω 
αναβάθμιση και εμπλουτισμό του 
τουριστικού προϊόντος. 

Η ψηφιοποίηση, η ανάδειξη και 
η δημιουργία εμπειριών που να 
προσελκύουν και να ικανοποιούν 
τις απαιτήσεις των επισκεπτών, 
τόσο από την Κύπρο όσο και από 
το εξωτερικό, αποτελούν βασικούς 
πυλώνες της προσπάθειας αυτής. 
Η αναβάθμιση της διαδικτυακής 
παρουσίας και της ψηφιοποίησης 
του τουριστικού προϊόντος αποτε-
λεί ύψιστη προτεραιότητα για την 
ΕΤΑΠ Αμμοχώστου. Στο πλαίσιο 
αυτό, βρίσκεται στα τελικά στάδια η 
δημιουργία εφαρμογής για κινητά 
τηλέφωνα όπως και η ολοκλήρωση 
πλατφόρμας εικονικής περιήγησης 

360°, με όλα τα σημαντικά σημεία 
αναφοράς της ελεύθερης επαρχίας 
Αμμοχώστου. Τέλος, σημαντική ανα-
βάθμιση δρομολογείται και σε ό,τι 
αφορά την ιστοσελίδα προβολής του 
τουριστικού προϊόντος της περιοχής 
μας, όπως και της παρουσίας μας 
στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης. 

Η επαρχία Αμμοχώστου δια-
θέτει κατά γενική ομολογία με-
ρικές από τις καλύτερες και πιο 
καθαρές παραλίες στην Ευρώπη, 
αποσπώντας διεθνή βραβεία και 
αναγνώριση (TripAdvisor κ.ά). Ως 
ΕΤΑΠ Αμμοχώστου έχουμε θέσει 
ψηλά στις προτεραιότητές μας για τη 
φετινή χρονιά, την υλοποίηση προ-
γραμμάτων που να αναβαθμίζουν 
ακόμα περισσότερο την εμπειρία 
που παρέχεται στους επισκέπτες 
των παραλιών της περιοχής, αφενός 
σε επίπεδο καθαριότητας-βιωσι-
μότητας και αφετέρου σε επίπεδο 
παρεχόμενων υπηρεσιών. 

Η επαρχία Αμμοχώστου είναι 
διαχρονικά νευραλγικής σημασίας 
για τον τουρισμό στη χώρα μας. 
Έχοντας επίγνωση αυτού, σε πνεύμα 
συνεργασίας και ευθυγράμμισης 
με τους σχεδιασμούς των αρμοδίων 
Αρχών, έχουμε θέσει εαυτούς στην 
προσπάθεια για ανάπτυξη του του-
ριστικού προϊόντος για το καλό του 
τόπου και της τοπικής κοινωνίας.

*Πρόεδρος Εταιρείας Τουριστικής 
Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρει-

ας Αμμοχώστου - Δήμαρχος Αγίας 
Νάπας

Χρονιά δοκιμασίας ή παράθυρο ευκαιρίας 
το 2024 για τον τουρισμό; 

Η ΕΤΑΠ Αμμοχώστου προχωρεί στην 
υλοποίηση ολοκληρωμένου πλάνου προ-
ώθησης και ανάπτυξης του τουριστικού 

προϊόντος της επαρχίας

ΑΠΟΨΗ  
ΧΡΙΣΤΟΣ 
ΖΑΝΝΕΤΤΟΣ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

Πέρασε κιόλας ένας χρόνος 
από εκείνη τη στοιχειωμέ-
νη νύκτα, που οι τριγμοί 

στις σιδηροδρομικές ράγες έσμιξαν 
με τη φωτιά και τις λαμαρίνες και 
έκοψαν το νήμα της ζωής 57 νέων 
ανθρώπων στα καταραμένα στενά 
των Τεμπών. 57 αθώες ψυχές πέ-
ταξαν για τους ουρανούς κάτω από 
τραγικές συνθήκες, με τους τάφους 
τους να χάσκουν ανοικτοί όσο δεν 
δίνονται πειστικές απαντήσεις από 
τη Δικαιοσύνη για τις πραγματικές 
συνθήκες που προκάλεσαν τη με-
τωπική σύγκρουση των τρένων. 

Τα αναπάντητα ερωτήματα 
είναι, δυστυχώς, πολλά. Για το 
ποιος τοποθέτησε έναν ανίκανο 
υπάλληλο, του οποίου η επιχειρη-
σιακή ικανότητα να διαχειρίζεται 
το σιδηροδρομικό δίκτυο ήταν ανε-
παρκέστατη, σε μια θέση απόλυτης 
ευθύνης (σταθμάρχη). Για το ποιες 
ενέργειες έγιναν προκειμένου να 
αποκαλυφθούν εκείνοι, που, πριν 

ακόμα σταματήσει να κυλά το αίμα 
των αδικοχαμένων ψυχών στις αι-
ματοβαμμένες ράγες, έβαλαν σε 
εφαρμογή ένα σατανικό σχέδιο 
συγκάλυψης του εγκλήματος. Για 
το ποιος και γιατί έδωσε εντολή 
να μπαζωθεί με συνοπτικές διαδι-
κασίες ο τόπος της τραγωδίας; Σε 
ποιαν άλλη παρόμοια περίπτωση 
έγιναν τόσα πολλά μέσα σε τόσο 
σύντομο χρονικό διάστημα; 

Ανήκω στους ανθρώπους που 
έζησαν από κοντά όλες εκείνες τις 
τραγικές στιγμές/ώρες/μέρες που 
ακολούθησαν αμέσως μετά την 
τραγωδία. Ήμουν εκεί όταν τα ασθε-
νοφόρα κουβαλούσαν τους νεκρούς 
του δυστυχήματος στο Γενικό Νοσο-
κομείο Λάρισας. Είδα τους ανθρώ-
πους που απεγνωσμένα περίμεναν 
την ενημέρωση από τους αρμόδιους 
φορείς για την τύχη των δικών τους 
ανθρώπων μέσα στο αμφιθέατρο του 
Γενικού Νοσοκομείου Λάρισας. Είδα 
τις νεκροφόρες με τα λευκά φέρε-

τρα να βγαίνουν από τον χώρο του 
νεκροτομείου και να ξεκινούν για 
το στερνό ταξίδι των αδικοχαμένων. 
Και είχα το μεγάλο προνόμιο να βι-
ώσω τον τρόπο με τον οποίο ο Πάτερ 
Χριστόδουλος από το Αυγόρου της 
Κύπρου αντιμετώπισε την απώλεια 
του παιδιού του. Τραγικές οι στιγμές 
που οι άνθρωποι της Αστυνομίας 
παρέδιναν τα προσωπικά αντικείμενα 
του Κυπριανού στην οικογένειά του. 
Τον σταυρό που φορούσε στον λαιμό 
του και τη βέρα που είχε περασμένη 
στο δεξί του χέρι. Με τον πατέρα Χρι-
στόδουλο να παραλαμβάνει με μιαν 
απίστευτη ψυχραιμία τα προσωπικά 
αντικείμενα του γιου του, συγχωρώ-
ντας όλους εκείνους που ευθύνονται 
για το έγκλημα των Τεμπών.

Διερωτώνται πολλοί: Ήταν πραγ-
ματικά έγκλημα αυτό το οποίο συνέβη 
τριάντα εννιά λεπτά πριν η τελευταία 
μέρα του Φεβρουαρίου παραδώ-
σει τη σκυτάλη στην πρώτη μέρα 
της Άνοιξης; Τι σημαίνει, αλήθεια, 

στη γλώσσα μας η λέξη έγκλημα; 
Έγκλημα είναι κατά τον ορισμό του 
Ποινικού Κώδικα «πράξη άδικη 
και καταλογιστέα στον δράστη της, 
η οποία τιμωρείται από τον νόμο» (Π 
Κ 14). Το έγκλημα είναι η κεντρική 
έννοια του Ποινικού Δικαίου. Σύμ-
φωνα με τη νέα ποινική δικονομία, το 
έγκλημα είναι μια πράξη άδικη που 
καταλογίζεται στον δράστη της και 
τιμωρείται σύμφωνα με τον νόμο. Ως 
πράξη ο νόμος αναγνωρίζει και την 
παράλειψη ενέργειας. Η μη παρεμπό-
διση εγκληματικού αποτελέσματος 
τιμωρείται όπως η πρόκλησή του, 
εφόσον υπήρχε ιδιαίτερη νομική 
υποχρέωση για να αποτραπεί. 

Ωραία, λοιπόν! Να αφήσουμε, 
όπως δήλωσε ο Πρωθυπουργός, 
τη Δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά 
της και να της έχουμε απόλυτη 
εμπιστοσύνη. Έλα, όμως, που η 
Δικαιοσύνη κινείται με ρυθμούς 
χελώνας! Έλα όμως που, όπως κα-
ταγγέλλει σύσσωμη η αντιπολίτευ-

ση, η δικογραφία είναι ελλιπέστατη. 
Έλα, όμως, που οι πλείστοι πολίτες 
δεν εμπιστεύονται τον τρόπο με 
τον οποίο λειτουργεί η Δικαιοσύ-
νη στον τόπο μας. Σπουδαίοι και 
έντιμοι δικαστές ασφαλώς υπάρ-
χουν, ωστόσο ένα αόρατο χέρι δεν 
τους αφήνει να ασκήσουν όπως 
θα ήθελαν τα καθήκοντά τους... 
Η ατιμωρησία τείνει να γίνει κα-
θεστώς στην πατρίδα μας. Εδώ 
παραμένουν ακόμα ατιμώρητοι 
για πενήντα ολόκληρα χρόνια οι 
άνθρωποι που παρέδωσαν τη μισή 
Κύπρο στους Τούρκους!!! 

Άσχετο: Τι γίνεται, αλήθεια, 
στη Γάζα; Μέχρι πότε θα δολο-
φονούνται χιλιάδες αθώοι κάτω 
από τα αδιάφορα βλέμματα της 
Διεθνούς Κοινότητας; Ποιος και 
πότε θα σταματήσει επιτέλους 
αυτήν τη γενοκτονία; 

*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσ-
σαλίας, από το Μονάγρι Λεμεσού, 

av.avgoustiνοs@gmail.com 

Οι ψυχές του τρένου που χάθηκαν 
στο έγκλημα των Τεμπών ζητούν δικαίωση
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Η Action Global 
Communications απέσπασε 3 
συνολικά βραβεία -δύο πρωτιές 
και μία 3η θέση- με τέσσερεις από 
τους συνολικά οκτώ νικητές, στις 
τέσσερεις κατηγορίες του διαγωνι-
σμού, να ανήκουν στο δυναμικό της. 
Οι νικητές θα εκπροσωπήσουν την 
Κύπρο στον παγκόσμιο διαγωνισμό 
Young Lions, που διοργανώνεται 
κάθε Ιούνιο στις Κάννες. Επιπρό-
σθετα, η Action κατέλαβε και την 
τρίτη θέση στην κατηγορία Digital, 
ανεβάζοντας στις τρεις τις διακρίσεις 
της στον σημαντικό αυτό θεσμό επι-
βράβευσης της δημιουργικότητας 
στην επικοινωνία. Συγκεκριμένα, 
μέλη των ομάδων της Action Cyprus 
και της Action 360x απέσπασαν: 
Την πρώτη θέση στην κατηγορία 
PR με τις Αναστασία Κρεμμαστού 
και Παναγιώτα Καραφύλλη για 
το project «Birdify». Την πρώτη 

θέση στην κατηγορία Design με 
τους Κωνσταντίνα Ηλία και Ηλία 
Πύργου για το project «Empowering 
Mind, Embracing Difference».  Την 
τρίτη θέση στην κατηγορία Digital 
με τις Άρτεμις Παπαζαχαρίου και 
Έλενα Abu Rumman για το project 
«Changing ADHD-TITUDE». Οι ση-
μαντικές αυτές διακρίσεις έρχονται 
ως επιστέγασμα της δέσμευσης της 
Action σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη 

των ταλέντων της, με ιδιαίτερη έμ-
φαση στη νέα γενιά που εισέρχεται 
με πάθος και όρεξη στον χώρο της 
επικοινωνίας, της διαφήμισης και 
των δημοσίων σχέσεων. Η εταιρεία 
επενδύει διαρκώς σε εκπαίδευση, 
mentoring και παροχή ευκαιριών 
στους νέους επαγγελματίες, ώστε 
να αναπτύξουν τις δεξιότητές τους 
και να αφήσουν το δικό τους στίγμα 
στον κλάδο. 

Η P&G, με αφορμή την Παγκό-
σμια Ημέρα Ακοής στις 3 Μαρτίου 
αποδεικνύει τη δέσμευσή της στην 
προώθηση της συμπερίληψης και 
της ισότητας, ανακοινώνοντας την 
πρωτοβουλία να κυκλοφορήσει 
όλα τα τηλεοπτικά της spot με εν-
σωματωμένους υπότιτλους στην 
Κύπρο. Στο πλαίσιο της Παγκόσμιας 
Ημέρας Ακοής, η P&G επιλέγει να 
αγκαλιάσει όλους τους τηλεθεατές 
παρουσιάζοντας για πρώτη φορά 
στην Κύπρο τηλεοπτικό spot με 
ενσωματωμένους υπότιτλους και 
χωρίς ήχο. Αυτή η πρωτοβουλία 
διασφαλίζει ότι ο κάθε τηλεθεατής, 
ανεξαρτήτως προβλημάτων ακοής, 
θα απολαύσει μια ολοκληρωμένη 
εμπειρία θέασης με βασικό γνώμο-
να τη συμπερίληψη. Στις 3 Μαρτίου, 
το σύνολο των τηλεθεατών γίνονται 
ενεργοί δέκτες μιας νέας γενιάς στη 

διαφήμιση. Η πρωτοβουλία αυτή 
της P&G γίνεται ακόμα πιο ηχηρή 
αφού εισάγει ενσωματωμένους 
υπότιτλους σε όλες τις τηλεοπτικές 
διαφημίσεις των brands Pampers, 
Ariel, Lenor, Gillette, Venus, Fairy, 
Always, Head & Shoulders, Pantene, 
Tampax, Viakal, Oral-B και Old 
Spice. Το σύνολο της προσπάθειας 
αυτής εντάσσεται στην ευρύτερη 

αποστολή της P&G να προωθεί 
την ισότητα και να αγκαλιάζει τη 
διαφορετικότητα. Με την υποστή-
ριξη των καταναλωτών της και των 
συνεργατών της, η P&G δημιουργεί 
μια κοινωνία χωρίς αποκλεισμούς, 
όπου κάθε φωνή ακούγεται και 
κάθε ατομική διαφορετικότητα 
γίνεται αναγνωρίσιμη και αγκα-
λιάζεται.

Τα νέα της γραφεία και την 
ανανεωμένη της ταυτότητα και 
φιλοσοφία παρουσίασε η MSPS 
Κύπρου, την Πέμπτη, 29 Φεβρου-
αρίου, σε μια γιορτινή βραδιά 
γεμάτη κέφι, μουσική και αέρα 
ανανέωσης, στην παρουσία εκλε-
κτών προσκεκλημένων από την 
Κύπρο και το εξωτερικό. Γιορτά-
ζοντας στον ολοκαινούργιό της 
χώρο, που βρίσκεται στην καρδιά 
του επιχειρηματικού κέντρου της 
πρωτεύουσας, στη Λεωφόρο 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ’, 
η εκδήλωση της MSPS ανέδειξε 
το ολόφρεσκο νέο κεφάλαιο της 
εταιρείας δημοσίων σχέσεων, με 
το δυναμικό σύνθημα «People. 
Drive. Growth.». Αυτή η εκλεκτή 
βραδιά, όχι μόνο γιόρτασε την 
επιτυχημένη πορεία της MSPS 
Κύπρου τα τελευταία 14 χρόνια, 
αλλά αποτέλεσε και την έναρξη 
μιας νέας εποχής που σηματοδοτεί 
τη ραγδαία της εξέλιξη, αλλά και 
την ετοιμότητά της να ανταποκρι-
θεί στις προκλήσεις του ταχέως 

εξελισσόμενου τομέα των δημοσί-
ων σχέσεων, του experiential και 
promotional marketing, διατη-
ρώντας παράλληλα τη δέσμευσή 
της στην αριστεία και την καινο-
τομία. Την εκδήλωση τίμησαν 
με την παρουσία τους πελάτες 
και συνεργάτες της εταιρείας από 
την Κύπρο και το εξωτερικό, εκ-
πρόσωποι των Μέσων Μαζικής 
Επικοινωνίας, μέλη της δημόσιας 
ζωής του τόπου, αλλά και εκλεκτοί 
φίλοι. Η βραδιά ολοκληρώθηκε 
με επιτυχία, με τους καλεσμένους 
να εκφράζουν τον ενθουσιασμό 
τους, τόσο για την εμπνευσμένη 
βραδιά, όσο και για τις μελλοντικές 
συνεργασίες και τις επερχόμενες 
επιτυχίες της συμπόρευσης με 
την MSPS Κύπρου.

Action Global Communications: Δύο πρωτιές και μία 
3η θέση στα φετινά Cannes Young Lions Cyprus 2024

Η 8η Μαρτίου σηματοδοτεί τους 
διαχρονικούς αγώνες και τα επιτεύγ-
ματα των γυναικών όλου του κόσμου. 
Με αφορμή την φετινή Παγκόσμια 
Ημέρα της Γυναίκας και θέλοντας να 
στηρίξει τις γυναίκες που βρίσκονται 
αντιμέτωπες με τον καρκίνο του μα-
στού, το Bean Bar ενώνει δυνάμεις 
με τη Europa Donna Κύπρου. Μέσα 
από την καμπάνια «Support Pink», 
το Bean Bar θα διαθέτει, από τις 4 
μέχρι τις 10 Μαρτίου 2024, το 10% 
των συνολικών πωλήσεών του στη 
Europa Donna Κύπρου. Με 20ετή 
παρουσία στον χώρο της υποστήρι-
ξης πασχουσών από γυναικολογικά 
είδη καρκίνου, η Europa Donna 

Κύπρου είναι μια μη κερδοσκοπική 
οργάνωση, μέλος του Ευρωπαϊκού 
Συνασπισμού για τον Καρκίνο του 
Μαστού. Πρωταρχικό έργο της είναι 
να ευαισθητοποιήσει τον κυπριακό 
πληθυσμό για τον καρκίνο του μα-
στού, να ενθαρρύνει την εκπαίδευση 

και να προάγει την πρόληψη, τις βέλ-
τιστες θεραπείες αλλά και την αύξηση 
της ερευνητικής χρηματοδότησης 
σε αυτόν τον τομέα. Στήριξε κι εσύ 
την εκστρατεία Support Pink, που 
στέκεται στο πλευρό των γυναικών 
με καρκίνο του μαστού. 

Ακολουθώντας τις νέες τά-
σεις και ανταποκρινόμενη στις 
ανάγκες των ιδιωτών πελατών 
της στο σύγχρονο απαιτητικό 
περιβάλλον, η Τράπεζα Κύ-
πρου δημιούργησε και θέτει 
σε λειτουργία το  PrivilEDGE 
club.  Επαναπροσδιορίζοντας την 
προσωπική Iδιωτική Tραπεζική, 
η οποία βασίζεται στις διαπρο-
σωπικές σχέσεις, το PrivilEDGE 
club απευθύνεται σε Private και 
Affluent ιδιώτες πελάτες φυσικά 
πρόσωπα της Τράπεζας προσφέ-
ροντάς τους αναβαθμισμένη, 
εξατομικευμένη εξυπηρέτηση, 
η οποία ανταποκρίνεται πλήρως 
στις σύνθετές τους απαιτήσεις σε 
τραπεζικά και επενδυτικά προϊό-
ντα και υπηρεσίες. Η συμμετοχή 
στο «PrivilEDGE» γίνεται κατόπιν 
πρόσκλησης μόνο από τον προ-
σωπικό λειτουργό εξυπηρέτησης 
στο Private & Affluent Banking, 
υπό την προϋπόθεση ότι υπάρχει 
τουλάχιστον μια συμβουλευτική 
επενδυτική σχέση. Τα μέλη του 
PrivilEDGE θα επωφελούνται ενός 
μοναδικού ελκυστικού πακέτου 
προνομίων και εξατομικευμένων 
επενδυτικών υπηρεσιών, προσω-
πικού λειτουργού εξυπηρέτησης 

για τραπεζικές και επενδυτικές 
ανάγκες οποιανδήποτε ώρα όπου 
και όποτε βολεύει τον πελάτη, 
μειωμένων τραπεζικών εξόδων, 
απλής δομής τιμολόγησης all-in-
one fee σε συμβουλευτικό επεν-
δυτικό χαρτοφυλάκιο και δωρεάν 
πιστωτικής κάρτας PrivilEDGE 
από την Visa Infinite. Επιπλέον 
προσφέρονται:  Πρόσβαση των 
μελών του Club στο επενδυτικό 
τους χαρτοφυλάκιο σε πραγματικό 
χρόνο μέσω του internet banking 
με ανανεωμένη εμφάνιση, μονα-
δική online εμπειρία, πρόσβαση 
σε υπηρεσίες concierge υψηλών 
προδιαγραφών σε παγκόσμια 
βάση μέσω της συνεργασίας 
με τη VISA Infinite, πρόσβαση 
σε εκδηλώσεις υψηλού οικονο-
μικού προφίλ παγκοσμίως αλλά 
και στην Κύπρο με εκπτώσεις και 
κληρώσεις μοναδικών εμπειριών, 
ειδική έκπτωση στο Πολιτιστικό 
Ίδρυμα Τραπέζης Κύπρου και 
ειδικές εκπτώσεις σε ασφαλιστι-
κά και επιχειρηματικά προϊόντα, 
όπως εκπτώσεις σε καινούργια 
ασφάλεια προσωπικού ατυχήμα-
τος με τη Eurolife καθώς επίσης 
εκπτώσεις σε προϊόντα και υπη-
ρεσίες των Γενικών Ασφαλειών.

Η MSPS Κύπρου γιορτάζει 
το ξεκίνημα μιας νέας εποχής 

PrivilEDGE Club: Η Τράπεζα 
Κύπρου επαναπροσδιορίζει την 
προσωπική Ιδιωτική Τραπεζική

Support Pink: Το Bean Bar στo πλευρό 
της Europa Donna Κύπρου

Τηλεοπτικό χωρίς Ήχο από την P&G 
με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα Ακοής



31ΧΡΗΣΤΙΚΑ 

Ιδιαίτερο βάρος δίνει φέτος το 
22ο Διεθνές Φεστιβάλ Κινημα-
τογραφικές Μέρες Κύπρος 2024 
από τις 12 – 20 Απριλίου (Θέατρο 
Ριάλτο, Λεμεσός – Κινηματογράφος 
Ζήνα, Λευκωσία), στην εκπαιδευ-
τική του διάσταση, με εξαιρετικά 
ελκυστικές παράλληλες εκδηλώ-
σεις. Πέραν των ειδικών προβο-
λών, που θα πραγματοποιηθούν 
κατά τη διάρκεια του φεστιβάλ και 
θα πλαισιώνουν τα τρία βασικά 
προγράμματα (Εργαστήρια για 
Επαγγελματίες, Σινεφίλ και Παιδιά), 
το φεστιβάλ διανθίζεται με σειρά 
εργαστηρίων και masterclasses ως 
ακολούθως: Η τεχνητή νοημοσύνη 
και η σωματικότητα στην ανάπτυξη 
ταινιών: Εκπαιδευτικές δράσεις για 
ανήσυχα πνεύματα. Στο πλαίσιο 
αυτό, σχεδιάστηκε στοχευμένο 
πρόγραμμα οπτικοακουστικού –
και όχι μόνο– γραμματισμού, που 
απευθύνεται σε σεναριογράφους, 
παραγωγούς και άτομα με ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον για την κινησιολογία 
στον κινηματογράφο. Η εκπαι-
δευτική πλατφόρμα της φετινής 
διοργάνωσης περιλαμβάνει ένα 
πρακτικό εργαστήρι από εξειδικευ-
μένους εισηγητές για αξιοποίηση 
της Τεχνητής Νοημοσύνης στην 
ανάπτυξη κινηματογραφικών 
πρότζεκτ κι ένα masterclass που 
εξερευνά πτυχές της κινηματο-
γραφικής αφήγησης μέσα από 
τη σωματικότητα. Συγκεκριμένα, 
το Σάββατο, 13 Απριλίου, μεταξύ 
10:30-17:00, θα πραγματοποιηθεί 
η εκπαιδευτική δράση με τίτλο «I’m 
Your Staff Writer - Πώς αξιοποιώ 
την Τεχνητή Νοημοσύνη για να 
αναπτύξω ένα κινηματογραφικό 
ή τηλεοπτικό έργο», με εισηγητές 
τον καθηγητή Taç Romey, ειδι-
κό στη συγγραφή σεναρίων για 
σειρές και τον Markus Walsch, 
παραγωγό διαμεσικών οπτικοακου-
στικών έργων. Το εργαστήρι αυτό 
πραγματοποιείται με τη στήριξη 
του Κέντρου Αριστείας CYENS, στις 
εγκαταστάσεις του «The Studio» 
στη Λευκωσία. Την Κυριακή, 14 
Απριλίου, μεταξύ 15:00-17:00,  θα 
πραγματοποιηθεί το masterclass 
με τίτλο «Η τέχνη της γλώσσας του 
σώματος: Αφήγηση μέσω της κί-
νησης» με τη χορογράφο και κι-
νησιολόγο Marie Scherzer, από 

το Βερολίνο. Το masterclass είναι 
ανοικτό σε ηθοποιούς, χορευτές, 
περφόρμερ και άτομα με ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον για την κινησιολογία, 
και πραγματοποιείται με τη στήριξη 
της Στέγης Χορού Λευκωσίας, της 
Στέγης Χορού Λεμεσού και της 
Νέας Κίνησης Ομάδων Χορού, Χο-
ρευτών και Χορογράφων Κύπρου. 
Φιλοξενείται στις εγκαταστάσεις της 
Στέγης Χορού Λευκωσίας. Και οι 
δύο δράσεις διεξάγονται στα Αγ-
γλικά με περιορισμένο αριθμό 
θέσεων και είναι απαραίτητη η 
φυσική παρουσία και η συμπλή-
ρωση αίτησης συμμετοχής. Γενικές 
πληροφορίες Φεστιβάλ: €5 ανά 
προβολή | €30 κάρτα διαρκείας  
(για όλες τις προβολές του Φεστι-
βάλ). Δωρεάν για φοιτητές με την 
παρουσίαση της φοιτητικής κάρτας. 
Δωρεάν για μαθητές, στο παιδικό 
πρόγραμμα. Δωρεάν για κατόχους 
κάρτας ΑμεΑ. Όλες οι προβολές, 
πέραν του παιδικού προγράμμα-
τος, είναι για άτομα άνω των 18. 
Όλες οι ταινίες θα προβάλλονται 
στους πρωτότυπους διαλόγους με 
ελληνικούς και αγγλικούς υπότιτ-
λους. Το κυπριακό διαγωνιστικό 
θα προβάλλεται και με τουρκικούς 
υπότιτλους. Για περισσότερες πλη-
ροφορίες: Θέατρο Ριάλτο, 77 77 
77 45 και στο www HYPERLINK 
“http://www.cyprusfilmdays.
com/”. HYPERLINK “http://
w w w . c y p r u s f i l m d a y s .
com/”cyprusfilmdays HYPERLINK 
“http://www.cyprusfilmdays.
com/”. HYPERLINK “http://www.
cyprusfilmdays.com/”com. Διορ-
γανωτές: Υφυπουργείο Πολιτισμού 
– Τμήμα Σύγχρονου Πολιτισμού 
και Ριάλτο. Χορηγός Επικοινωνί-
ας: CITY.

22ο Διεθνές Φεστιβάλ Κινηματο-
γραφικές Μέρες Κύπρος 2024

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Γκομπριάλ Ναμπίλ Γιάννης: 28ης 
Οκτωβρίου 28 Β&Γ (έναντι κινη-
ματογράφου “ΟΘΕΛΛΟΣ”), Έγκω-
μη. Τηλ.: 22590447, 22819910. 
Αναστασίου Αντριάνα: Προμηθέ-
ως 12 A (πίσω από ξενοδοχείο 
«Κλεοπάτρα», ακριβώς δίπλα 
από Pie Bakery), Λευκωσία. Τηλ.: 
22665544, 22779650. 
Μίου Βέρα: Λεωφ. Στροβό-
λου 139Β (δίπλα από το NEW 
BABY CITY), Στρόβολος. Τηλ.: 
22428666, 22320026. 
Σάββα Χρίστος: Λεωφ Αθαλάσσας 
146Α (δίπλα από το κομμωτήριο 
“10 ΤΟ GO”), Στρόβολος. Τηλ.: 
22514131, 22356369. 
Νουρής Νίκος: Λεωφ. Διγε-
νή Ακρίτα 33 (έναντι αγοράς 
Αγίου Αντωνίου), Λευκωσία. Τηλ.: 
22751801, 22374323. 

Λεμεσός 
Πετρίδης Πέτρος: Αγίας Φυ-
λάξεως 64 (νοτίως Λεωφόρου 
Μακαρίου, από Λανίτειο προς 
Τζιαμούδα), Λεμεσός. Τηλ.: 
25366340, 96362348. 
Καρδιακίδου Μαριάννα: Λεωφ. 
28ης Οκτωβρίου 353 (παραλιακή,  

δίπλα από ONE Seafront Tower), 
Λεμεσός. Τηλ.: 25337050. 
Κοΐτσεβα Μποζάνα: Πεντέλης 6 
(έξοδος Ύψωνα, Άγιος Σιλάς, πλη-
σίον εκκλησίας Αγίου Σάββα), Ύψω-
νας. Τηλ.: 25510101, 25932220. 
Μαλιώτη Χρυσάνθη: Γεώργιου 
Αβέρωφ 26 (βόρεια φώτων FOUI, 
πλησίον Λυκείου Αγίου Ιωάννη), Λε-
μεσός. Τηλ.: 25567939, 99461515. 

Λάρνακα 
Ρωτή Χριστοφόρα: Κυριάκου 
Μάτση 5,κατ. 1 (έναντι SUPER 
DISCOUNT STORE, Λιβάδια, σύ-
νορα Λιβαδιών-Αραδίππου), Λιβά-
δια. Τηλ.: 24400897, 97790853. 
Ιακωβίδης Σταύρος: Λεωφ. Φα-
νερωμένης αρ. 189-191 (πλησίον 
πρατηρίου Esso), Λάρνακα. Τηλ.: 
24637499, 24657045. 

Πάφος 
Παναγιώτου Έλενα: Ιπποκράτους 
21-23 (στην περβόλα έναντι χρυ-
σοχοείου Μαρίας), Πάφος. Τηλ.: 
26911886, 99474434. 

Παραλίμνι 
Μιχαήλ Ελένη: Λεωφ. Πρωταρά 
177 (δρόμος υπεραγοράς ΜΕ-
ΤRΟ), Παραλίμνι. Τηλ.: 23811031, 
23827336. 

Αιμοδοσία
Την 45η εθελοντική 

αιμοδοσία διοργανώνει ο 
Δήμος Αγίας Νάπας την 
Τρίτη, 12 Μαρτίου 2024, 
από τις 5.00 μ.μ. – 8.30 μ.μ. 
στον Δήμο, σε συνεργασία 
με το Κέντρο Αίματος Αμ-
μοχώστου του Υπουργείου 
Υγείας, την Τοπική Επιτροπή 
Αιμοδοσίας και όλους τους 
Τοπικούς Φορείς.  Όσοι ενδι-
αφέρονται, να αποταθούν στα 
τηλ. 23816307, 23816338, 
23816319.

Καρναβαλίστικη 
Φιέστα 

Καρναβαλίστικη Φιέστα 
διοργανώνει ο Δήμος Λάρ-
νακας σήμερα Κυριακή, στις 
4:30 μ.μ., κατά μήκος του 
Παραλιακού Μετώπου στη 
Λεωφόρο Αθηνών (Φοινι-
κούδες). Στην παρέλαση 
συμμετέχουν ομάδες από 
Οργανωμένα Σύνολα, Πο-
λιτιστικούς Ομίλους,  Νη-
πιαγωγεία και Σχολεία της 
πόλης, Σχολές Χορού και 
Γυμναστικής, Καλλιτεχνι-
κά Εργαστήρια και άλλους.

‘Εσοδα
O  Παγκύπριος Σύνδε-

σμος Γονέων και Φίλων 
Παιδογκολογικής Μονάδας 
ενημερώνει ότι στο πλαίσιο 
διενέργειας εράνου με αρ. 
Ν.Π. 31/2023, που  χορη-
γήθηκε  από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, και διεξήχθηκε 
από τις 10/8/2023 μέχρι τις 
10/2/2024, τα έσοδα ανήλθαν 
στις €62.399  και τα έξοδα 
στις €23.224.  Τα  καθαρά 
έσοδα ήταν €39.175. Τα χρή-
ματα θα δοθούν για οικονο-
μική ενίσχυση οικογενειών 
παιδιών με καρκίνο και για 
την αγορά μηχανημάτων για 
την Παιδογκολογική Κλινική.

Ημέρα του Ήρωα 
Μαθητή

Την Τετάρτη, 13/3/2024 
και ώρα 6.30 μ.μ., στο οί-
κημα της ΣΕΚ Πάφου 
θα πραγματοποιηθεί                                                           
η  ετήσια εκδήλωση με τίτ-
λο «Ημέρα Ήρωα Μαθητή» 
Την εκδήλωση οργανώνουν 
το Ινστιτούτο Ελληνικού Πο-
λιτισμού και ο Πολιτιστικός 
Σύλλογος Ευαγόρας Παλλη-
καρίδης Πάφου. Ομιλητής, η 
φιλόλογος και συγγραφέας 
Αγνή Χαραλάμπους. Θα απο-
δοθούν θεατρικά δρώμενα, 
ποιήματα και τραγούδια. Η 
εκδήλωση τελεί υπό την αι-
γίδα της Υπουργού Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, 
Αθηνάς Μιχαηλίδου. Η φετι-
νή «Ημέρα Ήρωα Μαθητή» 
εντάσσεται στο  πλαίσιο των 
θεσμοθετημένων εκδηλώ-
σεων «Ευαγόρεια 2024». 
Είσοδος, ελεύθερη. 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά: 22502019, ΙΠΠΟ-
ΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 6-12 
Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL, 
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ, ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά: 24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ 

ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου 
Βαλδασερίδη 10, 6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ, ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ για 
παιδιά: 26848113, ΙΔΙΩΤΙΚΟ ΝΟΣΟ-
ΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟΣ, Βασιλέως 
Κωνσταντίνου 82, 8021, Πάφος,
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 23849400, 
ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ ΛΗΤΩ, Λεωφόρος 
Σωτήρας 8, 5286, Παραλίμνι.

10.03.2024

✚ 54 ΧΡΟΝΙΑ ΜΝΗΜΗΣ
ΤΡΙΣΑΓΙΟ

Τελείται την Παρασκευή, 15 Μαρτίου 2024 και ώρα 9.30 π.μ., στο κοιμητήριο 
Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης, στη Λευκωσία, τρισάγιο στη μνήμη 

του Τομεάρχη της ΕΟΚΑ και πρώην Υπουργού Εσωτερικών και Άμυνας

ΠΟΛΥΚΑΡΠΟΥ ΓΙΩΡΚΑΤΖΗ

Τα παιδιά: Κωνσταντίνος - Ελένη Γιωρκάτζη
Μαρία - Γιώτης Ιωαννίδης

Εγγονοί, οικογένεια, συναγωνιστές και φίλοι

Ίδρυμα Πολύκαρπος Γιωρκάτζης & Σύνδεσμος Φίλων Ιδρύματος 
Πολύκαρπου Γιωρκάτζη

✚ ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Τελούμε σήμερα Κυριακή, 10/3/2024, στον ιερό ναό Παναγίας 

Χρυσελεούσας Στροβόλου, το 15ο ετήσιο μνημόσυνο του πολυαγαπημένου 
μας συζύγου, πατέρα, παππού και αδελφού

ΙΩΑΝΝΗ ΤΣΟΥΡΟΥΛΛΗ
(Οδοντίατρου)

* Θα ακολουθήσει τρισάγιο στον τάφο, στο κοιμητήριο Στροβόλου 
(δίπλα στο K Cineplex).

Σύζυγος: Χριστίνα Τσουρούλλη
Παιδιά: Χρύσανθος Τσουρούλλης

Φανή Τσουρούλλη
Εγγόνια: Ιωάννης και Ανδρέας
Αδελφές και λοιποί συγγενείς

✚ ΕΘΝΙΚΟ ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Η Εφορεία Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων Λάρνακας, τα Δημοτικά Σχολεία 
Καλογερά, ο Σύνδεσμος Γονέων και η οικογένεια του ήρωα της ΕΟΚΑ

ΔΗΜΗΤΡΑΚΗ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ
Μαθητή του Δημοτικού Σχολείου Καλογερά

τελούν την Τρίτη, 12/3/2024 και ώρα 8.30 π.μ., στον ιερό ναό 
Αγίου Λαζάρου στη Λάρνακα, το ετήσιο μνημόσυνό του.

Του μνημοσύνου θα προστεί ο Μητροπολίτης Κιτίου Νεκτάριος.
Επιμνημόσυνο λόγο θα εκφωνήσει ο κ. Πέτρος Χρυσοστόμου, Πρόεδρος 

της Εφορείας Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων Λάρνακας.
Μετά το πέρας του μνημοσύνου θα ψαλεί τρισάγιο στον τάφο του ήρωα, 
στο κοιμητήριο Αγίου Γεωργίου και θα ακολουθήσει κατάθεση στεφάνων.
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ΑΡΗΣ 

ΦΟΡΜΑ: ∆εν βρίσκεις άκρη. 
Μπορεί να μεταμορφωθεί από 
αγώνα σε αγώνα, αλλά μπορεί να 
γίνει... ασανσέρ  μέσα σε 10 λεπτά 
αγώνα. Είναι μία ομάδα που όλοι 
αναγνωρίζουν ότι, όταν η μηχανή 
της πιάσει στροφές, είναι φοβερή. 
Απόδειξη, τα 25 λεπτά στο κύπελλο 
με την Ανόρθωση.

ΕΠΙΘΕΣΗ: Καθρέφτης της ει-
κόνας του. Τρομερό οπλοστάσιο, 
σε ποσότητα και είδος με βαρύ 
οπλισμό, με snipers, με πολιορ-
κητικά όπλα. Αλλά που μπορεί να 
κτυπήσει μία αμυντική γραμμή 
με όλη τη γραμμή πυρός ή και 
αστοχεί γενικώς. Ναι, η πιο ικανή 
επιθετικά ομάδα και η πιο επιθε-
τική αναφορικά με τη συνολική 
της φιλοσοφία 

ΑΜΥΝΑ: Αυτό είναι ένα ζήτη-
μα. Στατιστικά μοιάζει μια χαρά 
(24 γκολ σε 28 αγώνες), αλλά 
τα νούμερα δεν λένε πάντα την 
αλήθεια. Είναι σε πολλά παιχνίδια 
που έχει θέματα στον αμυντικό 
μηχανισμό, όχι λόγω ποιότητας 
σε ατομικό επίπεδο, αλλά επειδή 
είναι ομάδα που δύσκολα θα κάτσει 
στα μετόπισθεν και να διαχειριστεί 
αποτέλεσμα.

ΠΑΓΚΟΣ: Ο Σπιλέφσκι θα 
είναι πάντα Σπιλέφσκι. Ελάχι-
στη αυξομείωση, όποιος και αν 
είναι απέναντι. Έχει ένα μοντέλο, 
ξέρει πως είναι αποδοτικό, γιατί 
έχει του παίκτες να το εφαρμόσει. 
Το ακολουθεί πιστά, ανεξάρτητα αν 
κάποιες φορές δεν του βγαίνει 
και του στοιχίζει.

Ε∆ΡΑ: Σε 14 ματς 
έχει 11 νίκες, 1 ισοπα-
λία και 2 ήττες (η μία 
από Απόλλωνα). Συ-
ντελεστής τερμάτων 
27-7. Στα 6 ντέρμπι 
με τις ομάδες της 
εξάδας έκανε 4 
νίκες, 1 ισοπα-
λία (με Πάφο) 
και έχασε μία 
φορά (από 
Ο μ ό ν ο ι α ) . 
Έβαλε 9 γκολ, 
δέχτηκε 4. Από 
όποια πλευρά και 
αν το δεις, είναι πολύ 
ισχυρός εντός.  

1-Χ-2: Σε τέτοια 
φάση του πρωταθλή-
ματος, η νίκη είναι η 
μοναδική επιλογή. Αν 
τα καταφέρει, πάει στο 
-3, βάζει πίεση, περνά 
το παιχνίδι και στα... 
πόδια του. Ισοπαλία 
ίσον απλά... ελπίδα, 
ήττα ίσον αντίο τίτ-
λος... Ξεκάθαρο. 
Αλλά, έτσι και αλ-
λιώς, αν δεν κερ-

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙ∆ΗΣ

10.03.2024

Άρης-ΑΠΟΕΛ σε έναν αγώνα που µπορεί 
να «ζωγραφίσει» τον πρωταθλητή 

ή και να αλλάξει τα σηµαντικά δεδοµένα  

Στη Λεµεσό 
κρίνονται 

πολλά, 
πάρα πολλά

ΑΡΗΣ VS ΑΠΟΕΛ 

(19.00)

ΝΙΚΕΣ  .............................18 / 19
ΙΣΟΠΑΛΙΕΣ .................................3 / 6
ΗΤΤΕΣ ........................................ 7 / 3
ΓΚΟΛ ΥΠΕΡ ....................55 / 55
ΓΚΟΛ ΚΑΤΑ.....................24 / 16
ΒΑΘΜΟΙ ..........................57 / 63

Ενώπιος ενωπίω
Από µία νίκη µε το ίδιο σκορ. Ο Άρης επικράτησε στη  
Λεµεσό στον πρώτο γύρο µε 1-0 (Σουµάνκσι, πεν. 79’) 

και ο ΑΠΟΕΛ απάντησε στη Λευκωσία, επίσης µε 1-0 
(Ντογκαλά 21’). Στα περσινά δύο παιχνίδια µε γηπε-

δούχο τον Άρη είχαµε ισοπαλίες 1-1 και 0-0.  

CRASH TEST

δίσει (ακόμη και με Χ), 
μπορεί να μπλέξει σε άλλες 
βαθμολογικές ιστορίες.

ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΗ: Παί-
ζει για ένα αποτέλεσμα, 
είναι ομάδα επιθετική, 
άρα λογικά θα δούμε 
προσπάθεια επιβολής 

από το πρώτο λεπτό. Ο 
χρόνος, επίσης, δεν θα 
είναι με το μέρος του. Από 

την άλλη στο ματς (μέχρι 
σήμερα) της χρονιάς, ο Σπι-

λέφσκι θα κτυπήσει ρέστα 
από την αρχή ή θα αφήσει 
κανά-δυο άσους για την 

πορεία; Μάλλον το 
πρώτο...    

ΑΠΟΕΛ

ΦΟΡΜΑ: Σταθερότητα στη 
συνολική του παρουσία. Κυμαί-
νεται από το πολύ καλό, μέχρι το 
σχεδόν άριστο, εδώ και μήνες. Στα-
θερότητα γενικώς στη συνολική 
εικόνα. Ξέρεις, με δύο λόγια, με 
ποιον έχεις να κάνεις, γιατί έχει 
ένα μοντέλο πολύ συγκεκριμένο 
και πολύ επιτυχημένο. 

ΕΠΙΘΕΣΗ: Έχει όσα γκολ έχει 
ο Άρης, αλλά νιώθεις ότι δεν έχει 
την ισχύ του αντιπάλου.  Έβγαλε 
κάποια μεγάλα σκορ απέναντι σε 
μικρομεσαίους, αλλά είναι ομάδα 
που θα δημιουργήσει σχετικά λί-
γες φάσεις, όμως έχει ουσία και 
πλουραλισμό. Συν τη δύναμη σε 
στημένες μπάλες. Έτσι κι αλλιώς 
δεν χρειάζεται και πολλά γκολ, 
αφού αμυντικά...

ΑΜΥΝΑ: Παράδειγμα προς 
μίμηση. Το νούμερο (16 παθη-
τικό) είναι καταπληκτικό, τα ματς με 
μηδέν παθητικό σχεδόν κανόνας. 
Κυρίως σε μεγάλα ματς. Μόλις 3 
φορές δέχτηκε πάνω από ένα. Η πιο 
«ενοχλητική» ομάδα, αφού πιέζει σε 
κάθε σπιθαμή του γηπέδου, όπου 
είναι η μπάλα. Αμύνονται όλοι, με 
αλληλοκαλύψεις, επιστροφές, κ.λπ.

ΠΑΓΚΟΣ: Το είπαμε και θα 
το ξαναπούμε. Η επιτυχημένη 
περίοδος «τηλεργασίας» του Σα 
Πίντο είναι αντικείμενο μελέτης.  Ο 
Πορτογάλος έχει φτιάξει μία ομάδα, 
που ξέρει ανά πάσα στιγμή πώς να 
συμπεριφερθεί στο γήπεδο, πότε 
να ανοίξει και πότε να «κλείσει» 
το παιχνίδι.

ΕΚΤΟΣ Ε∆ΡΑΣ: Σε 14 ματς, 7 
νίκες, 4 ισοπαλίες, 2 ήττες. Τα γκολ 
20-10. Η μία ήττα είναι «εκτός» σε 
αιώνιο, η άλλη με Άρη. Έχει δύο 
ισοπαλίες με Ανόρθωση, κέρδι-
σε Πάφο και ΑΕΚ. Σημαντικό, το 

γεγονός ότι δέχτηκε μόνο 4 
γκολ σε αυτά τα ματς. Ση-

μείο αναφοράς το ότι 
δεν κέρδισε ακόμη 
στο νέο στάδιο Λε-
μεσού.      
 1-Χ-2: Απλά τα  

πράγματα. Αν ηττηθεί 
χάνει μία διαφορά, θα 
πιεστεί, αλλά παρα-
μένει αφεντικό. Με 
ισοπαλία, όλα καλά. 
Θα πάει στην επό-
μενη αγωνιστική με 
διαφορά ασφαλείας 
και θα είναι μεγάλο 

αφεντικό. Αν κερδίσει, 
αντιλαμβάνεται ο καθένας 

ότι γραπώνει ήδη το ένα 
χερούλι του τροπαίου και 

ακουμπά το άλλο. 
ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΗ: Θα έχει 

ενδιαφέρον γιατί παίζει για 
2 αποτελέσματα. Είναι σαν 
να κερδίζει και έχει να κά-
νει διαχείριση, στην οποία ο 
ΑΠΟΕΛ είναι ειδικός. Θα δώσει 
κάποιο χώρο και θα επιχειρή-
σει να κτυπήσει στα (συνήθως 

ακάλυπτα) νώτα του Άρη ή θα 
προσπαθήσει να αιφνιδιάσει 
(κάνει εξαιρετικές εκκινήσεις); 
Μάλλον το πρώτο...

Ε
ίναι ένας αγώνας που όλοι χαρακτηρίζουν 
κομβικό. Στις 9 απόψε, όταν θα έχουμε το 
τελικό αποτέλεσμα στην αναμέτρηση 
Άρη-ΑΠΟΕΛ, το πρωτάθλημα θα έχει 
μία εντελώς διαφορετική μορφή σε ό,τι 
αφορά την υπόθεση τίτλος. Όποιο και αν 
είναι το σκορ, ό,τι και αν έγινε χθες στο ΓΣΠ 

(δεν είχαμε χρονική δυνατότητα να αναμένουμε το ντέρμπι 
Ομόνοιας-ΑΕΚ). Μπορεί να έχουμε αναζωπύρωση 
της μάχης, μπορεί να υπάρξει άνοιγμα της ψαλίδας 
σε τέτοιο βαθμό, που να μην κλείνει. 

Στη Λεµεσό 
κρίνονται 

πολλά, 
πάρα πολλά

Στη Λεµεσό 
κρίνονται 

πολλά, 
πάρα πολλά
Άρης-ΑΠΟΕΛ σε έναν αγώνα που µπορεί 

να «ζωγραφίσει» τον πρωταθλητή 
ή και να αλλάξει τα σηµαντικά δεδοµένα  

Άρης-ΑΠΟΕΛ σε έναν αγώνα που µπορεί 
να «ζωγραφίσει» τον πρωταθλητή 

ή και να αλλάξει τα σηµαντικά δεδοµένα  
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